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Wybudowana w latach 1968-70 wg. pro-
jektu Boles³awa Wolskiego, dziêki dota-
cjom Ministerstwa Kultury w Warszawie,
Wydzia³u Kultury Urzêdu Wojewódzkiego
i Konserwatora Wojewódzkiego w Olszty-
nie, przy ogromnym zaanga¿owaniu ca³e-
go ówczesnego œrodowiska plastycznego. 
Przekazana Zarz¹dowi Okrêgu ZPAP
w Olsztynie 22 lipca 1970 roku. Uroczy-
œcie otwarta w dniu 13 paŸdziernika
1970 roku. 
W 1983 roku, po zdelegalizowaniu ZPAP
przez w³adze stanu wojennego, przeka-
zana pod administracjê dyrekcji BWA
w Olsztynie. Po reaktywowaniu ZPAP, po-
wróci³a decyzj¹ Wojewody Olsztyñskiego
z dn. 10 marca 1992 roku, we w³adanie
Zarz¹du Okrêgu. 
W okresie administrowania galeri¹ przez
ZO ZPAP w Olsztynie, pokazano w niej

138 wystaw indywidualnych i zbioro-
wych, 25 wystaw poplenerowych i 6 wy-
staw pokonkursowych, prezentuj¹c
wszystkie dziedziny sztuki i goszcz¹c au-
torów nie tylko z naszego okrêgu, ale
i ca³ej Polski, a tak¿e z zagranicy. 
Tutaj odbywa³y siê imprezy okoliczno-
œciowe i promocyjne, w niej œrodowisko
plastyczne organizowa³o aukcje dzie³
sztuki na rzecz potrzebuj¹cych, tu mia³y
miejsce spotkania z twórcami ró¿nych
dziedzin kultury, koncerty i parateatralne
wystêpy.

Otwarcie wystawy 25-cio lecia Plastyki
Olsztyñskiej bêd¹cej jedn¹ z imprez

towarzysz¹cych otwarciu siedziby 
ZO ZPAP w Olsztynie, 13.10.1970 r.
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30 lat temu, pod pochmurnym paŸdziernikowym niebem odby³a siê przy
ulicy Zamkowej 2a chyba najwa¿niejsza w ca³ej dotychczasowej historii
olsztyñskiego œrodowiska plastycznego uroczystoœæ, jak¹ by³o otwarcie i
oddanie w u¿ytkowanie Zwi¹zkowi Polskich Artystów Plastyków tzw. „Domu
Plastyka“, czyli Galerii, Biura Zarz¹du Okrêgu i sali klubowej. 

Odby³o siê to bardzo uroczyœcie 13 paŸdziernika 1970 roku, z udzia³em
cz³onków ZPAP i licznie zaproszonych oficjalnych goœci.

Obecny Zarz¹d Okrêgu postanowi³ uczciæ ten jubileusz i uhonorowaæ pamiêæ
o bezprecedensowym, w skali nie tylko naszego okrêgu, ale i ca³ego Zwi¹zku,
zaanga¿owaniu, z jakim ca³e ówczesne œrodowisko plastyczne pracowa³o na
rzecz powstania tej siedziby. Jednym z elementów obchodu jubileuszu otwarcia
siedziby ZO ZPAP w Olsztynie jest wydanie w³aœnie tego specjalnego,
podwójnego numeru Biuletynu, który to numer w ca³oœci zosta³ oddany do
dyspozycji g³ównym bohaterom akcji sprzed 30 lat – tym, którzy w³o¿yli w ni¹
najwiêcej wysi³ku i serca. Zaproponowaliœmy im, aby nam o tym opowiedzieli.

Zamieszczone w tym numerze wypowiedzi s¹ bardzo subiektywne i nie
staraliœmy siê tego w ¿aden sposób ograniczaæ, nie ingerowaæ w ich klimat czy
merytoryczn¹ zawartoœæ, nawet je¿eli dostrzegaliœmy jak¹œ „faktograficzn¹“
niezgodnoœæ, któr¹ mo¿na przecie¿ wyt³umaczyæ up³ywem czasu, jaki min¹³ od
opowiadanych wydarzeñ.

Zale¿a³o nam na tym, aby zebraæ ró¿ne punkty widzenia nie tylko na sam¹
akcjê budowania naszej siedziby, ale te¿ na okolicznoœci, które akcjê tê
poprzedza³y, i które zaistnia³y po niej. Chcieliœmy ten czas przypomnieæ,
zaprezentowaæ jego z³o¿onoœæ, a tak¿e uratowaæ przed znikniêciem z
kulturalnego pejza¿u naszego regionu tych zdarzeñ i faktów, które na ten
pejza¿ siê sk³ada³y, oraz ludzi, którzy te fakty tworzyli.

Jedynie wzglêdy techniczne – ograniczona pojemnoœæ Biuletynu –
zadecydowa³y, ¿e nie wszystkie wypowiedzi bohaterów tego numeru mog³y siê
w nim znaleŸæ – za co przepraszamy. Dbaliœmy jednak o to, aby nic istotnego
nie zosta³o pominiête.

Wielkimi Nieobecnymi w tym numerze s¹: Barbara Lis-Romañczuk, autorka
projektu i fundatorka medalu przygotowanego specjalnie na uroczystoœæ
otwarcia siedziby ZPAP, oraz jej m¹¿, Mieczys³aw Romañczuk, ówczesny Prezes
Zarz¹du Okrêgu, który by³ w to ca³e przedsiêwziêcie g³êboko zaanga¿owany.
Niestety, niezale¿ne od nas okolicznoœci uniemo¿liwi³y im uczestnictwo w tym
numerze, czego bardzo ¿a³ujemy.

Wszystkim, którzy wspó³tworzyli ten numer dziêkujemy za zaanga¿owanie,
szczególnie dziêkuj¹c Pani Wandzie Radziemskiej za cierpliwoœæ, z jak¹
porz¹dkowa³a wszystkie fakty odnosz¹ce siê mniej czy bardziej bezpoœrednio do
historii olsztyñskiego okrêgu ZPAP w ci¹gu ostatnich kilkudziesiêciu lat – co nie
by³o wcale ³atwe, poniewa¿ tak niewiele zwi¹zkowych dokumentów przetrwa³o
zawieruchê stanu wojennego. 

Dziêkujemy te¿ serdecznie Andrzejowi Samulowskiemu, który udostêpni³
nam unikalne fotografie dokumentuj¹ce budowê siedziby ZPAP i uroczystoœæ jej
otwarcia – czêœæ z tych fotografii ilustruje niniejszy numer Biuletynu.

Redakcja

Zarz¹d Okrêgu w Olsztynie 
Zwi¹zku Polskich 
Artystów Plastyków
ul. Zamkowa 2a, 10-074 Olsztyn
tel. (0-89) 527 31 77

Kierownik Biura: Wanda Radziemska
Biuro czynne:
wtorki i czwartki 9.00 – 13.00

Prezes: Marek K³os
tel. (0-89) 535 07 23
e-mail: mmstudio@artmm.com.pl
http://www.artmm.com.pl

Wiceprezes: Maja Baranowska
tel. (0-89) 542 77 14

Sekretarz: Bogdan ¯ukowski
tel. (0-89) 625 30 57

Skarbnik i redakcja Biuletynu:
Adam Kur³owicz
tel. (0-89) 526 02 04
e-mail: jadesign@rubikon.pl

Sprawy artystyczne i prowadzenie Galerii:
Eugeniusz Kwiatkowski
tel. (0-89) 527 72 52
Piotr Dondajewski
tel. (0-89) 741 40 21

Kontakt z mediami: Piotr Obarek
tel. (0-89) 534 99 69

Galeria ZPAP
czynna w godzinach pracy Biura oraz
pi¹tki, soboty i niedziele 12.00 – 16.00
Obs³uga Galerii:
Paulina Jurjewicz

Sklep „Joko-Art“
ul. 1 Maja, 10-118 Olsztyn
tel. (0-89) 527 51 43
Sklep czynny:
od poniedzia³ku do pi¹tku 10.00 - 18.00
w soboty 10.00 - 14.00
Kierownik sklepu:
Jolanta Œmielska-Koszczuk

Sk³adki cz³onkowskie mo¿na wp³acaæ
bezpoœrednio w Biurze 
lub na konto PBK II O/Olsztyn 
nr. 11101385-2974-2700-1-07

Sponsorem numeru jest:



Wanda 
Radziemska
Z wykszta³cenia ekono-
mista, towarzyszy œro-
dowisku plastycznemu
nieprzerwanie od po-
nad 30 lat. W latach
1967 -1970 pracowa³a
w PSP, od 1970 do
1981 roku w Biurze Za-

rz¹du Okrêgu ZPAP w Olsztynie, bêd¹c
jego pierwszym etatowym pracowni-
kiem. Gdy w stanie wojennym rozwi¹za-
no ZPAP przesz³a do pracy w „Sztuce Pol-
skiej”. W marcu 1990 roku ponownie
obejmuje kierownictwo Biura ZO, które
prowadzi do chwili obecnej. Jej zas³ugi
dla œrodowiska plastycznego s¹ nieoce-
nione, nikt te¿ pewnie nie wie o nim
wiêcej, ni¿ ona. 

Wanda Radziemska – Do 1959 roku
olsztyñskie œrodowisko plastyczne zrzeszone
w ZPAP nale¿a³o do Okrêgu Bydgoskiego.
W 1959 roku Olsztyn otrzyma³ prawa samo-
dzielnego okrêgu. Œrodowisko liczy³o wtedy 22
osoby. Zosta³ wybrany zarz¹d, powsta³o biuro.

Na pocz¹tku zwi¹zek mieœci³ siê w loka-
lu Pracowni Sztuk Plastycznych na Starym
Mieœcie. Dyrektor PSP, zreszt¹ te¿ artysta pla-
styk, pan Henryk Oszczakiewicz, zaofiarowa³
ma³e lokum na prowadzenie biura ZO ZPAP.
Ja pracowa³am wtedy w PSP i pan Oszczakie-
wicz mnie w³aœnie zaproponowa³ pracê na
pó³ etatu w biurze Zarz¹du Okrêgu. Przyjê-
³am tê propozycjê z radoœci¹, chocia¿ jestem
z wykszta³cenia ksiêgow¹ i tutaj dopiero
uczy³am siê typowej pracy biurowej. Ale i za-
rz¹d uczy³ siê wtedy prowadzenia zwi¹zku.
Pocz¹tki mo¿e by³y trochê nieudolne, ale
uczyliœmy siê od siebie wzajemnie. Pracowa-
³am jakiœ czas na pó³ etatu i od 1 maja 1970
roku zwolni³am siê z PSP i zaczê³am pracê
w biurze ZPAP na pe³nym etacie. 

Pierwszym prezesem by³ pan Ryszard Wa-
chowski, kadencje by³y chyba dwuletnie. Dru-
gim prezesem by³ pan Julian Dadlez. Prezesem
3-ej kadencji by³ pan Mieczys³aw Romañczuk,
zaœ wiceprezesem pan Andrzej Samulowski.

Okêg siê powiêksza³, przybywa³o osób,
nasz pokój w PSP by³ malutki i ju¿ nie mieœci-
liœmy siê w nim wszyscy na zwi¹zkowych ze-
braniach. Wszyscy czuliœmy potrzebê znale-
zienia nowej, w³asnej siedziby. 

To pan Samulowski wypatrzy³ przy Zam-
ku star¹ komórkê, w której dozorca zamko-

wy hodowa³ króliki, a która kiedyœ by³a stra¿-
nic¹ i zainteresowa³ siê ni¹ pod k¹tem za-
adaptowania jej na nasz¹ siedzibê. 

Miejsce nie wygl¹da³o najlepiej – po-
dwórze zaroœniête by³o tak wysokimi pokrzy-
wami, ¿e widoczne by³y a¿ z ulicy Nowowiej-
skiego, wszêdzie pe³no by³o œmieci, resztek
opakowañ po muzealnych eksponatach, po-
mieszane to by³o z ziemi¹, która niemal za-
krywa³a mur fosy. 

Zaczê³y siê nasze starania, wysy³anie
pism. Na szczêœcie nie by³o problemów z uzy-
skaniem pozwoleñ. Nikt nie protestowa³ prze-
ciwko przyznaniu ZPAP tej komórki i podwó-
rza – i dyrekcja Muzeum, i Wydzia³ Kultury
UW cieszy³y siê z tej inicjatywy. BWA mieœci³o
siê wtedy w wysokiej baszcie w Zamku, roz-
poczê³y siê ju¿ prace nad budow¹ planeta-
rium, gdzie mia³o siê BWA przeprowadziæ,
i pomys³, aby w okolicach Zamku powsta³a
galeria sztuki wszystkim siê podoba³. 

Gdy ju¿ zaczêliœmy starania o to miejsce,
dozorca zabra³ swoje króliki i zanim zaczêto
rozbudowê, mieli tu przez jakiœ czas swoj¹
pracowniê rzeŸbiarze Boles³aw Marschall
i Edward Jurjewicz. 

Na walnym zebraniu okrêgu oko³o 60
osób podjê³o jednog³oœnie uchwa³ê o dobro-
wolnym opodatkowaniu siê na rzecz budo-
wy siedziby; projekt architektoniczny zrobi³
pan Boles³aw Wolski, wystrój wnêtrz zapro-
jektowa³ pan Eugeniusz Jankowski, rzeŸbia-
rze wykonali meble, kufry, lady i inne ele-
menty wyposa¿enia wnêtrza. 

Roboty budowlane przejê³y PKZ-ty, tu
potrzebna by³a fachowa robota. 

Ca³e œrodowisko plastyków zaanga¿owa-
³o siê w tê budowê. Mówi³am ju¿ o opodat-
kowaniu – polega³o ono na tym, ¿e w tam-
tych czasach plastycy otrzymywali swoje ho-
noraria albo za poœrednictwem PSP, albo
ZPAP – i od tych dochodów wszyscy plastycy
zadeklarowali bodaj¿e 2% na cele budowy –
pieni¹dze te by³y potr¹cane bezpoœrednio
przez PSP i ZPAP i przelewane na specjalne
konto w banku – i z tego funduszu, który by³
ca³kiem niema³y, op³acaliœmy te wydatki,
których w³adze nam nie finansowa³y. 

Na dziedziñcu by³a masa œmieci, niepo-
trzebnych opakowañ po muzealnych ekspo-
natach, przez tyle lat uzbieranych przez mu-
zeum, to wszystko trzeba by³o wysprz¹taæ,
wywieŸæ nadmiar gleby. Zarz¹d Zieleni Miej-
skiej da³ lepsz¹ ziemiê, któr¹ trzeba by³o
splantowaæ – plastycy zrobili to w³asnorêcz-
nie, posiali trawê, zasadzili krzewy. Tak¿e in-
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... jest w Koœciele Mariackim w Gdañsku taka ceg³a w potê¿nym murze,
gdzie niecierpliwy budowniczy zostawi³ œlad swojego palca za wczeœnie
wyrywaj¹c j¹ z formy. Œlad jast tak wyraŸny, ¿e mo¿na niemal odtworzyæ
ruch jego rêki. 

Gest zapisany setki lat temu jest do dzisiaj wyraŸny i czytelny. 
Pozostawiony i odkryty przypadkiem, jak fakt ¿e to ju¿ 30 lat minê³o od

daty przeciêcia wstêgi w siedzibie ZPAP jesieni¹ 1970 roku. 
Ten „œlad” zostawili nasi koledzy. 
Na szczêœcie po trzydziestu latach wiekszoœæ z nich zastaliœmy w domu.

Poprowadzili nas na wêdrówkê do dni kiedy „s³oñce œwieci³o jaœniej”. 
Ta fantastyczna podró¿ mo¿e pozwoli nam pomyœleæ o „œladach”, któ-

re my zostawiamy po sobie. 
Mo¿e uœwiadomi nam potrzebê ci¹g³ej wêdrówki „Ma³ego Ksiêcia”? 
Od idei do przedmiotu. Od mieæ do byæ. 

- Milionów tych ma³ych rzeczy, które widuje siê czasami na
niebie. 
- Pszczó³? 
- Ale¿ nie. Ma³ych, z³otych przedmiocików, które powoduj¹,
¿e leniuchy pogr¹¿aj¹ siê w marzeniach. Ale ja jestem powa-
¿nym cz³owiekiem.  Nie mam czasu na marzenia. 
- Aha, gwiazd! 
- O, tak w³aœnie. Gwiazd. 
- I có¿ takiego robisz z piêciuset milionami gwiazd? 
- Co z nimi robiê? 
- Tak 
- Nic. Posiadam je. 
- Posiadasz gwiazdy? 
- Tak. 
- Widzia³em juz Króla, który.... 
- Królowie nie posiadaj¹. Oni rz¹dz¹, a to zupe³nie co innego. 
- A do czego s³u¿y ci to posiadanie gwiazd? 
- To mi s³u¿y do osi¹gania bogactwa. 
- A co masz z bogactwa? 
- Mogê kupiæ wiêcej gwiazd, o ile ktoœ je odkryje. 
„Ten — pomyœla³ Ma³y Ksi¹¿ê — rozumuje prawie tak jak
mój pijaczek“. 
Jednak zada³ jeszcze dodatkowe pytanie...

„Ma³y Ksi¹¿ê“ Antoine de Saint-Exupéry 

Prezes Zarz¹du Okrêgu ZPAP w Olsztynie

Marek K³os
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ne prace, jak zak³adanie drenów odprowa-
dzaj¹cych wodê i œcieki zalewaj¹ce dolny
dziedziniec, sprz¹tanie po budowie, malo-
wanie œcian, szorowanie pod³óg czy mycie
szyb – wykonali sami plastycy. 

Przekazanie siedziby Zarz¹dowi Okrêgu
przez w³adze odby³o siê 22 lipca 1970 roku,
natomiast uroczyste otwarcie œwiêtowano
13 i 14 paŸdziernika i po³¹czone by³o z ob-
chodami 25-lecia ZPAP na Warmii i Mazu-
rach. Towarzyszy³ im wernisa¿ Wystawy Pla-
styki Olsztyñskiej w naszej galerii, we From-
borku otwarto pokonkursow¹ wystawê „Mi-
ko³aj Kopernik i jego idea”, a w Piszu pople-
nerow¹ wystawê rzeŸby. 

W drzwiach by³a wstêga, ja trzyma³am
na tacy no¿yczki, którymi ówczesny I Sekre-
tarz KW PZPR pan Bia³kowski wstêgê tê prze-
ci¹³. Pan Romañczuk, który prezesowa³ dru-
g¹ kadencjê, by³ bardzo stremowany, bo
wœród goœci byli przedstawiciele Minister-
stwa Kultury, by³ Prezes Zarz¹du G³ównego
ZPAP Stefan Gierowski, w³adze miasta Olsz-
tyna i województwa. Plastycy wrêczyli w³a-
dzom wykonany specjalnie na tê okazjê,
a zaprojektowany przez Barbarê Lis-Roma-
ñczuk, pami¹tkowy medal, czêstowano
wszystkich koreczkami i bu³garskim konia-
kiem „Budafokiem”.

Gdy ja tak biega³am z tym „Budafo-
kiem”, pan Romañczuk powiedzia³ do mnie

– Pani Wando, trzeba czêstowaæ przede
wszystkim prasê! – A by³o du¿o dziennika-
rzy, pamiêtam, ¿e pan Panas, ju¿ œwiêtej pa-
miêci, mia³ taki rozci¹gliwy sweter, i na mój
widok naci¹ga³ go sobie na g³owê, abym go
nie pozna³a i nie dolewa³a koniaku. Ugoœcili-
œmy wszystkich, na ile nas by³o staæ. 

Z tym medalem to by³o wczeœniej ma³e
zamieszanie. Otwarcie mia³o byæ oko³o po³u-
dnia, a rano okaza³o siê, ¿e niedawno miano-
wany sekretarz propagandy w KW PZPR, na-
zwisko pamiêtam, ale nie bêdê wymienia³a,
gdy dowiedzia³ siê, ¿e plastycy bêd¹ wrêczaæ
swoje medale przedstawicielom w³adz,
strasznie siê obruszy³, ¿e nikt mu nie dostar-
czy³ projektu tego medalu do zatwierdzenia.
Przybieg³ tutaj zdenerwowany, i zwróci³ siêi
do mnie: jak œmiecie jakieœ medale wrêczaæ,
gdzie s¹ projekty, gdzie medale! Ja chcê to
widzieæ natychmiast! Nie bêdziecie nic wrê-
czaæ, dopóki ja tego nie zobaczê! Powiedzia³
coœ jeszcze, ale to ju¿ nie nadaje siê do po-
wtórzenia. Ja szybko pokaza³am medal, zo-
baczy³ to, uspokoi³ siê, na szczêœcie nie by³o
na tych medalach nic niecenzuralnego. 

By³ to wyj¹tkowy, za przeproszeniem,
burek, no ale takie to by³y wtedy czasy. 

Potem siedzieliœmy z prezesem i ustalali-
œmy hierarchiê wa¿noœci, komu te medale
daæ, nie mo¿na by³o przecie¿ nikogo wa¿ne-
go pomin¹æ. 

Œwiêto by³o, siê skoñczy³o i od razu za-
czê³y siê k³opoty z ogrzewaniem. 

W galerii by³y trzy piecyki akumulacyjne,
w biurze dwa, ale w tych przestrzeniach, wy-
sokie sufity, niewiele to dawa³o; zim¹ robi³o
siê straszliwie zimno. Dokupiono wiêc jesz-
cze kilka piecyków, ale zak³adaj¹c instalacjê
elektryczn¹ nie przewidziano takiego obci¹-
¿enia. Nasza instalacja by³a pod³¹czona do
Muzeum i kiedyœ, gdy w³¹czyliœmy kilka pie-
cyków na raz, wpad³o tutaj kilku panów
z muzeum z wielkim krzykiem, ¿e w zamku
pal¹ siê elektryczne przewody. Powy³¹czali
nam piece, powiedzieli, ¿e nie mamy prawa
grzaæ nimi, bo tego nie wytrzymuje ich insta-
lacja. Co by³o robiæ, trzeba by³o zacz¹æ sta-
rania o osobne przy³¹czenie elektryczne. 

Trwa³o to dosyæ d³ugo, bo trzeba by³o
za³atwiæ pozwolenia, najbli¿sza trafostacja
jest na ulicy Wyzwolenia, aby przeprowadziæ
kabel, trzeba by³o zrobiæ wykop; gdy zaczê-
liœmy kopaæ, zainteresowa³o siê tym mu-
zeum, przez trzy miesi¹ce archeolodzy
wstrzymywali nam prace badaj¹c przymurze,
czy mo¿na w tym miejscu k³aœæ kabel – po
wielkich trudach uda³o siê ten kabel zainsta-
lowaæ. Skorzysta³o na tym i muzeum, które
do tego kabla pod³¹czy³o oœwietlenie na dol-
nym i górnym dziedziñcu. 

Kosztowa³o nas to du¿o starania i pieniê-
dzy, plastycy znowu siê opodatkowali. Mogli-
œmy ju¿ korzystaæ z piecyków elektrycznych,
ale okaza³o siê to bardzo drogie i wcale za
ciep³o nie by³o. Wêglem opalaæ nie mogli-
œmy, pan Czubiel powiedzia³ nam, ¿e je¿eli
chcemy tak ogrzewaæ siedzibê, to musimy
wybudowaæ komin wy¿szy od baszty – zabyt-
kowych murów nie mo¿na okopcaæ – a to by-
³o przecie¿ niemo¿liwe. Dlatego musieliœmy
zacz¹æ starania o gaz – a wtedy pozwolenie
mo¿na by³o otrzymaæ tylko w Ministerstwie
Górnictwa i Energetyki. Zezwolenie za³atwio-
no za czasów prezesa pana Artura Nichthau-
sera, a instalacjê zamontowano, gdy preze-
sem by³ pan Janusz Kompowski.

Innym bardzo wa¿nym problemem, z ja-
kim boryka³y siê od pocz¹tku kolejne zarz¹-
dy, by³a sprawa uregulowania prawa w³a-
snoœci do siedziby. Zezwolenie na budowê
dostaliœmy od Wydzia³u Kultury UW, przykla-
sn¹³ temu Wojewódzki Konserwator Zabyt-
ków. Od Muzeum nie musieliœmy uzyskiwaæ
¿adnych pozwoleñ, poniewa¿ ono wtedy
podlega³o Wydzia³owi Kultury, zreszt¹ Mu-
zeum nie protestowa³o, wrêcz przeciwnie –
dyrektorem wtedy by³ pan Ogrodziñski, któ-
ry bardzo przychylnie odnosi³ siê do naszych

prac, cieszy³ siê wrêcz, ¿e w koñcu z tego
œmietniska, rumowiska, coœ po¿ytecznego
powstanie. Ale gdy po wybudowaniu siedzi-
by i jej otwarciu chcieliœmy dostaæ na piœmie
potwierdzenie prawa w³asnoœci, zaczêto nas
odsy³aæ od jednej instytucji do drugiej – Wy-
dzia³ Kultury odsy³a³ nas do Wydzia³u Geode-
zji, ten do Architekta Miejskiego, stamt¹d
odsy³ano nas znowu do Wydzia³u Kultury, ja-
ko tego, który wyda³ pozwolenie na budowê. 

Trwa³o to wszystko bardzo d³ugo, a za-
rz¹dy mia³y krótkie kadencje, zanim jakiœ zd¹-
¿y³ siê rozpêdziæ i coœ za³atwiæ, ju¿ by³y nowe
wybory. Zebraliœmy wiele opinii, zezwoleñ,
akceptacji, decyzji i byæ mo¿e uda³oby siê
w koñcu tê sprawê za³atwiæ, gdyby nie to, ¿e
pan Jaruzelski og³osi³ stan wojenny...

Stan wojenny rozpocz¹³ siê dla nas wizy-
t¹ urzêdników z Urzêdu Miasta, którzy poza-
bierali nam wszystkie piecz¹tki, zaplombo-
wali wszystkie drzwi, zablokowano nam te¿
konto w banku. 

By³ to grudzieñ, mróz, wiêc ja mówiê –
a nasze kwiatki, przecie¿ pomarzn¹, wy³¹czy-
cie centralne ogrzewanie – to wszystko po-
pêka, wszystko siê zmarnuje – no to by³y ja-
kieœ pertraktacje, rozmowy. W koñcu okaza³o
siê, ¿e przydzielono nas do Wydzia³u Kultury
Urzêdu Wojewódzkiego, patronat nad nami
przej¹³ najpierw pan £awrynowicz, potem
pan Oniszczuk, który by³ pe³nomocnikiem do
spraw rozwi¹zanego ZPAP. Pozwolono nam
u¿ywaæ biura, ale wszystkie dokumenty, akta,
zosta³y zgromadzone w magazynku, który
zamkniêto i zaplombowano. Potem przyszed³
archiwista i nasze akta posegregowa³, po-
zszywa³, popakowa³ w teczki. Akta te nam
zabrano i wed³ug tego, co mówiono, mia³y
byæ przechowywane w pañstwowych archi-
wach. Ale gdy ju¿ po skoñczeniu stanu wo-
jennego chcia³am odnaleŸæ w archiwum
dokumenty dotycz¹ce mojej pracy w Biurze
ZO, okaza³o siê, ¿e nigdzie ich nie ma. Powie-
dziano mi, ¿e nasze akta do archiwum nie
zosta³y przyjête i wszystkie posz³y na prze-
mia³. I, o ile wiem, podobnie sta³o siê w in-
nych okrêgach, w Zarz¹dzie G³ównym rów-
nie¿ – taka by³a zemsta pana Jaruzelskiego...

Ale mieliœmy trochê szczêœcia – przed sa-
mym stanem wojennym zg³osi³a siê do biura
pani Kozie³³o-Poklewska, dziennikarka pisz¹-
ca o sztuce, zamierza³a pisaæ monografie
o plastykach olsztyñskich i poprosi³a o wypo-
¿yczenie czêœci akt – wziê³a do siebie do do-
mu kilka teczek z ró¿nymi dokumentami, ale
gdy wybuch³ stan wojenny i ona mnie zapy-

Przed budow¹ - 1968 rok.



Andrzej 
Samulowski
Absolwent Wydzia³u
Malarstwa ASP w Kra-
kowie – dyplom u prof.
Zbigniewa Pronaszki
w 1955 roku. 
Do ZPAP wst¹pi³
w 1956 roku. Od 1959
do 1970 roku, czyli

przez 4 kadencje, cz³onek Zarz¹du Okrê-
gu. Po zdelegalizowaniu ZPAP, jeden
z za³o¿ycieli ZPAMiG, nale¿a³ do tego
zwi¹zku od 1983 do 1989 roku, pe³ni³
te¿ funkcjê prezesa. Powróci³ do ZPAP
po reaktywowaniu Zwi¹zku. W latach
1993 – 96 cz³onek Zarz¹du Okrêgu. 
Pomys³odawca i inicjator budowy siedzi-
by ZO ZPAP w Olsztynie, któr¹ pilotowa³
z wielkim zaanga¿owaniem od 1967 ro-
ku a¿ do jej zakoñczenia i przekazania
siedziby Zwi¹zkowi w 1970 roku. 

Andrzej Samulowski – Studia na ASP
w Krakowie rozpocz¹³em w 1949 roku. Stu-
dentami byli ludzie starsi, po wojsku, zakon-
nice, czasem jacyœ pokrêceni wskutek wojen-
nych prze¿yæ, ale z talentem. Uczyliœmy siê
bardzo intensywnie, ¿eby wykorzystaæ czas
i mo¿liwoœci, w uczelni zawsze by³o pe³no
ludzi, by³ nastrój do tworzenia. Bardzo siê
przyjaŸniliœmy ze Starowieyskim, Wróblew-
skim, na £obzowskiej by³ Dom Plastyka, tam
spotykaliœmy siê z aktorami, przychodzi³ Cy-
bulski, Kobiela, tam spotykali siê aktorzy
z teatru „Cricot I”, potem „Cricot II”. Cho-
dzi³em wszêdzie, by³em zach³anny na ¿ycie.
Bo ja poszed³em do wojska jako 18-letni
ch³opak, a wróci³em jako dojrza³y cz³owiek,
maj¹c 23 lata. Wprawdzie pozna³em trochê
œwiata podczas wojny, by³em we W³oszech,
Anglii, na Wêgrzech, ale Polski nie zna³em,
Kraków widzia³em po raz pierwszy. 

Pracowaliœmy mocno na studiach, nie
by³o dobrych materia³ów, ka¿dy malowa³
tym, co mia³. Ja przywioz³em swoje farby
z W³och, w czasie ³a¿enia po opuszczonych
domach w Livorno, po przejœciu frontu, tra-
fi³em na skrzynkê, by³o w niej pe³no farb, ja
t¹ skrzynkê tacha³em ze sob¹, przez ca³¹ Eu-
ropê, przez obozy demobilizacyjne w Austrii,
Angliê i przywioz³em ze sob¹ a¿ do Olsztyna.
I do dzisiaj jej u¿ywam. 

Mia³em wielkie szczêœcie, ten zaszczyt,
co dopiero póŸniej doceni³em, ¿e moimi
nauczycielami byli „Kapiœci”, profesorowie

z ogromnym ¿yciowym sta¿em w malar-
stwie, po wystawach i osi¹gniêciach w Pary-
¿u – Pronaszko, Taranczewski, Rzepiñski,
Marczyñski. Co roku zmienia³em pracowniê,
aby od ka¿dego czegoœ siê nauczyæ. I du¿o
siê nauczy³em, ale tak¹ mia³em naturê, ¿e
wola³em byæ indywidualist¹. Wszystkiego
chcia³em zasmakowaæ, ale do nikogo nie na-
le¿eæ. Ka¿dy jest przecie¿ inny. I dlatego
szybko uciek³em z Krakowa, bo w Krakowie
tak by³o, ¿e albo nale¿a³eœ do jakiejœ grupy,
stowarzyszenia, klanu albo nie istnia³eœ. Wo-
la³em byæ ma³ym królem w ma³ym mieœcie,
a nie „podaj ³atê” w du¿ym. 

Skoñczy³em studia w 1955 roku, do
Olsztyna zabra³o siê nas kilku po krakowskiej
szkole – Machnicki, Wachowscy.

Na pocz¹tku by³o nas niewielu plasty-
ków w okolicy Olsztyna, kilku starszych;
Hieronim Skurpski, Jan Ilkiewicz z Wilna,
to on po wojnie uczy³ plastyki w WDK miê-
dzy innymi Romañczuka, i M¹czkowskie-
go. Zwi¹zku u nas jeszcze nie by³o, nale¿e-
liœmy najpierw do Bydgoszczy,  byliœmy de-
legatur¹. Dopiero ta nasza krakowska gru-
pa zasili³a to œrodowisko. 

Ja utworzy³em tak¹ grupê artystyczn¹,
w owym czasie to by³o doœæ modne, zebra-
³em kilku kolegów: Jasia Ilkiewicza, Zosiê
Hermanowicz, Mariê i Ryszarda Wachow-
skich, nazwaliœmy siê „Grupa Olsztyñska”,
mieliœmy kilka znacz¹cych wystaw. W ten
sposób ³atwiej mo¿na by³o siê przebiæ, byæ
zauwa¿onym. Wystawialiœmy siê albo w MPi-
K-u, WDK-u, albo w Muzeum. BWA, którego
pierwszym kierownikiem by³ Pan Dadlez, ju¿
mia³o swoje pomieszczenia w skrzydle Zam-
ku. Julian Dadlez te¿ by³ w naszej grupie. To
by³ starszy, kulturalny pan, przedwojenny
pu³kownik, on by³ tu¿ po wojnie wojskowym
komendantem Warszawy. Ale uciek³ stam-
t¹d, gdy Rosjanie zaczêli robiæ swoje czystki,
by³y aresztowania, procesy genera³ów, ofice-
rów, to on zrezygnowa³ z komendantury
i schowa³ siê tu: mieszka³ gdzieœ miêdzy
Olsztynem a Dobrym Miastem, ¿eby zatrzeæ
œlady po sobie. Tu, na Mazurach wielu siê
chowa³o, jedni, bo byli przed wojn¹ w Woj-
sku Polskim, inni, bo w niemieckim, lub s³u-
¿yli u aliantów. 

Ja wtedy du¿o malowa³em, robi³em
wielkie obrazy, by³y wtedy takie trendy inspi-
rowane sztuk¹ meksykañsk¹; Sigueirosa, Or-
tegi, wielkie malowid³a, skróty perspekty-
wiczne, ¿ywe kolory, dynamizm – to nas bra-
³o, na tle tego zasranego realizmu, który pa-
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ta³a, co ma z tym zrobiæ, ja jej powiedzia³am
– niech pani to trzyma u siebie. I po stanie
wojennym ona przysz³a do mnie z tym
wszystkim i mi to odda³a. Takim sposobem
trochê dokumentów siê uratowa³o. 

Taka by³a zemsta na artystach plastykach,
tylko dlaczego mszczono siê i na takich oso-
bach jak ja, które nie s¹ plastykami, lecz pra-
cownikami, niszcz¹c np. listy p³ac – teraz, nie
tylko ja, ale i inni pracownicy, którzy zatrud-
nieni byli w zwi¹zku, nie mo¿emy zdobyæ za-
œwiadczeñ o pracy czy wysokoœci zarobków,
a to jest przecie¿ potrzebne do emerytury.

Gdy powsta³, zgodnie z sugesti¹ pana
Jaruzelskiego, ZPAMiG, biuro przekazano te-
mu nowemu zwi¹zkowi, natomiast galeriê
oddano pod w³adanie BWA. Zosta³o powo-
³ane przedsiêbiorstwo „Sztuka Polska”.

Od og³oszenia stanu wojennego ja by-
³am ju¿ na emeryturze, ale gdy rozwi¹zano
ZPAP, zosta³am zaanga¿owana do sporz¹-
dzenia bilansu likwidacyjnego i do 1983 ro-
ku pracowa³am u pana Oniszczuka w Wy-
dziale Kultury, potem przesz³am do „Sztuki
Polskiej”, gdzie pracowa³am do 31 grudnia
1988 roku, wiêc ci¹gle by³am w kontakcie
z plastykami.

Kiedy w 1989 roku reaktywowano ZPAP,
ówczesny prezes ZPAMiG, pan Samulowski
rozwi¹za³ to stowarzyszenie i protokolarnie
przekaza³ siedzibê wraz z ca³ym maj¹tkiem na
rzecz Zarz¹du Okrêgu ZPAP. I jakiœ czas potem
dostaliœmy te¿ wszystko, co zosta³o po „Sztu-
ce Polskiej”, czyli sklep z wyposa¿eniem,
a i trochê pieniêdzy te¿. BWA tak¿e zwróci³o
nam galeriê, chocia¿ tak trochê nieprzyjemnie
– pani Rutkowska powiedzia³a, ¿e ona nam
kluczy nie przeka¿e, bo to nie jest nasza
w³asnoœæ – i klucze odda³a dyrektorowi Mu-
zeum, a myœmy je dopiero od niego dostali.

Któregoœ dnia spotka³am na ulicy pana
Wieœka Wachowskiego, i pan Wachowski
powiedzia³ do mnie – pani Wando, zwi¹zek
znów ¿yje!, ja na to – to wspaniale! – szko-
da tylko, ¿e beze mnie, ale gdyby by³ ktoœ
potrzebny do zorganizowania biura, to ja
chêtnie przyjdê i bêdê pracowa³a, nawet
nieodp³atnie. Nied³ugo po spotkaniu pana
Wachowskiego zadzwoni³ do mnie pierwszy
prezes po stanie wojennym, pan Kompow-
ski  ze s³owami – pani siê deklarowa³a, pro-
szê wiêc przyjœæ i rozpocz¹æ pracê w biurze.
I ju¿ w marcu 90 roku znowu pracowa³am
w biurze ZPAP. 

Pamiêtam – zimno by³o, pan Samulowski
przekaza³ mi siedzibê, ja to przyjê³am. No ale

– nie mieliœmy ani grosza, to posz³am do sy-
na, do Telekomunikacji, aby da³ mi jakieœ te-
czki, trochê papieru maszynowego – na
czymœ musia³am przecie¿ pisaæ! Posz³am do
Wydzia³u Kultury, dali mi maszynê do pisania
z demobilu i tak to siê zaczê³o. I zaraz zaczê-
liœmy organizowaæ pierwsz¹ wystawê: „Kar-
toteka”. Trzeba by³o wys³aæ zaproszenia –
uda³o mi siê za³atwiæ koperty, ale na znaczki
pocztowe to zbieraliœmy datki „do czapki”.

Potem napisa³am pismo do wojewody,
¿e nie mamy pieniêdzy, a chcemy ruszyæ
z biurem – i dostaliœmy wtedy 2 miliony z³o-
tych na zagospodarowanie siê tutaj. 

Te pierwsze lata by³y bardzo trudne – nie
mogliœmy pocz¹tkowo za³atwiæ sprawy skle-
pu, nie chciano nam oddaæ tego lokalu, pro-
ponowano ró¿ne inne gdzieœ na Jarotach, na
Pieniê¿nego, miasto nie chcia³o podpisaæ
z nami umowy; ówczesny prezydent Bukow-
ski powiedzia³ – plastycy s¹ bogaci, bior¹ po
5 milionów za obraz, to mog¹ sobie kupiæ
lokal. Po wielu bojach uda³o siê to za³atwiæ. 

Ale pieniêdzy ci¹gle nie starcza³o. 
Prezes Piotr Obarek na jakiœ czas wynaj¹³

nasze przestrzenie firmie „Rasko”, ale gdy
oni po roku czy dwóch zrobili bilans, okaza-
³o siê, ¿e wiêcej wydaj¹ na nas, ni¿ zarabiaj¹
– i wycofali siê. Potem pani prezes Ewa Plich-
ta wynajmowa³a galeriê Wenclowiczowi –
miano potem do niej o to pretensje, bo pod-
pisa³a umowê na 5 lat, a wspó³praca z nim
by³a mêcz¹ca i my nie wiedzieliœmy, jak siê z
niej wycofaæ. 

A my musimy przecie¿ jakoœ siê utrzy-
maæ, zrobiæ remont, naprawiæ przeciekaj¹cy
dach – deski przegni³y, potrzebny jest eks-
pert, który oceni, co z tym mo¿na zrobiæ. 

Od 1990 roku, gdy nast¹pi³a zmiana na
stanowisku dyrektora Muzeum, zmieni³o siê
te¿ radykalnie nastawienie Muzeum do nas.
Kiedyœ ca³a ulica Zamkowa ¿y³a, by³o tu ar-
chiwum, by³ MiMDK, by³y mieszkania pry-
watne – pan Cygañski wszystkich wyeksmi-
towa³, tylko my zostaliœmy. Szkoda, bo ta uli-
ca to czêœæ traktu spacerowego, a teraz
wszystko jest zakratowane i niszczeje. Myœlê,
¿e i nas chcia³by st¹d wykurzyæ. 

Na koniec chcia³abym ¿yczyæ Zwi¹zkowi
d³ugich lat trwania w tej siedzibie, ¿eby ta
siedziba i galeria s³u¿y³y artystom plastykom
jak najd³u¿ej i jak najlepiej. 

Wandê Radziemsk¹
wys³ucha³ Adam Kur³owicz
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nowa³. Tym bardziej, ¿e my na uczelni w Kra-
kowie mieliœmy du¿o swobody, realizmu nam
nie narzucano. Jak myœmy przygotowali
w Kaliningradzie nasz¹ pierwsz¹ wystawê, to
oni takie ga³y zrobili. Bo u nich to mo¿na by-
³o malowaæ tylko kapustê lub przodowników
pracy. A ja jeszcze pojecha³em na wernisa¿
w takiej kurtce w kolorze cynobru. Mieszkali-
œmy w Hotelu „Moskwa”, œmierdzia³o t³usz-
czem rybim, którym smarowano pod³ogi. By-
³y bankiety, ci¹gle toasty, za przodowników,
za przysz³oœæ, za œwiat³o, za gwiazdy, ja pi-
³em ma³o, ale cz³onków naszej delegacji z ko-
mitetu, ch³opaki fajne, przewodnicz¹cy, za-
stêpcy, sekretarze, pod koniec wynosili z sali.
Ale jak ciê wynosili, to by³eœ „ich”, ale jak wy-
chodzi³eœ trzeŸwy, no to ju¿ patrzyli na cie-
bie, czy to cholera nie „szpion” jesteœ.

Wracaj¹c do nas – ka¿dy musia³ poszu-
kaæ sobie jakiegoœ mieszkania, pracowni.
Olsztyn by³ wypalony, odbudowywano sta-
rówkê. Zaczêliœmy siê staraæ o mieszkania.
Wachowski by³ w partii, on, Marysia nie,
wiêc pierwszy dosta³ przydzia³. On by³ w po-
rz¹dku, nie by³ cwaniakiem, szkody nie robi³,
po prostu chcia³, aby by³o im l¿ej. Ja jeszcze
wtedy doje¿d¿a³em z Gietrzwa³du, a potem
nawet trudno z tego powodu by³o mi tu coœ
za³atwiæ, mówili mi – przecie¿ ty masz dom
w Gietrzwa³dzie!. 

Gdy dosz³a ta krakowska grupa, zwi¹-
zek zacz¹³ siê rozbudowywaæ. By³o nas kil-
kunastu. Zaczêli œci¹gaæ ludzie z Torunia,
po uniwersytecie, ale ciê¿ko im by³o dostaæ
siê do zwi¹zku, bo to nie by³a uczelnia ar-
tystyczna. Aby dostaæ siê do zwi¹zku, by³a
d³uga procedura. Zwi¹zek szanowa³ swoj¹
jakoœæ. Papierek nie wystarcza³. Trzeba by³o
wykazaæ siê twórczoœci¹.

W owych latach, od 1950 do 1960 Olsz-
tyn mia³ bardzo dobr¹ metaloplastykê; wielu
plastyków tym siê zajmowa³o, m. in. Gienek
Jankowski. By³a pracownia, któr¹ prowadzi³
Skalski, te¿ plastyk. To by³ bardzo twórczy
okres dla tej dziedziny, realizacje mo¿na by-
³o zobaczyæ wszêdzie, w kinach, w instytu-
cjach. Wielu kolegów z tego ¿y³o. 

Z malarstwa trudno by³o siê utrzymaæ.
Jedynie Wydzia³ Kultury coœ kupowa³, mia³
na to pieni¹dze, m.in. po wystawie kupowa-
no po jednym obrazku. Prywatnie raczej nic
siê nie sprzedawa³o. Gdy ju¿ powsta³o PSP,
to tam mo¿na by³o dostaæ prace zlecone. 

Zwi¹zek pocz¹tkowo nie mia³ gdzie
urzêdowaæ, i zbiera³ siê na zamku, przy
BWA, tam siê spotykaliœmy. Potem w³aœnie

PSP udostêpni³o nam jeden pokój, by³o od-
dzielne wejœcie, na nasze biuro. W PSP pra-
cowa³a ju¿ wtedy Pani Wanda Radziemska,
która prowadzi³a ksiêgowoœæ, i to ona z po-
cz¹tku zajmowa³a siê tak¿e i naszymi spra-
wami. A jako ¿e my zaczêliœmy siê rozwijaæ,
to ona po jakimœ czasie przesz³a ca³kowicie
do nas i zajê³a siê ju¿ przede wszystkim pro-
wadzeniem Biura ZPAP, a ksiêgowoœæ robi³
Pan Rutkiewicz. 

Ale ¿e Zwi¹zek siê rozwija³, to by³o
w 1967 roku, ja postulowa³em, mówi³em na
zarz¹dzie – w tym jednym ma³ym pokoiku,
który mamy przy PSP my nic nie zrobimy. Mu-
simy mieæ coœ w³asnego. I zaproponowa³em,
¿e na Zamku, na dolnym dziedziñcu mo¿na
by przerobiæ te baszty na lokal biurowy i klu-
bowy, dobudowaæ aneks na galeriê. Dobrze
zna³em teren, zna³em zamek, bo tam praco-
wa³a moja ¿ona. Na dole, na dziedziñcu by³y
ogrody dzia³kowe pracowników muzeum.

I tak siê zaczê³o. Zwi¹zek zaakceptowa³, ja
by³em wtedy wiceprezesem zarz¹du, Romañ-
czuk by³ prezesem. Wszyscy powiedzieli – do-
bra, to ty siê tym zajmuj, Andrzej. Wiec ja naj-
pierw rozejrza³em siê, pogada³em z Lucjanem
Czubielem, Konserwatorem Wojewódzkim, z
Architektem Miejskim. Kosztowa³o mnie to
du¿o wysi³ku, bo nie by³o ³atwo, trzeba by³o
ganiaæ za niektórymi, ¿eby siê spotkaæ, coœ
podpisaæ, no ale – dla dobra sprawy... Dawali
forsê, chocia¿ nie by³a ich, ale od nich to za-
le¿a³o. Trzeba by³o pamiêtaæ o terminach, jak
siê z kimœ umówi³em, to przychodzi³em na
czas, mia³em zawsze przygotowane pismo,
¿eby nie by³o gadania o powietrzu – dobrze,
pomyœlimy... A by³em tak namolny, ¿e niektó-
rzy mówili – za³atwmy to, bo znowu diabe³
przyjdzie. Trzy lata to trwa³o. Od 1967 do 70
roku. Dlatego nie ma mnie na zbiorowych fo-
tografiach, bo zawsze gdzieœ musia³em coœ
za³atwiaæ, nie mogli siê mnie doczekaæ, no to
zdjêcie robili beze mnie. 

Plastyka olsztyñska siê rozwija³a, by³o du-
¿o wystaw, braliœmy udzia³ w wystawach
w kraju, by³y indywidualne wystawy za grani-
c¹ i miêdzynarodowe nagrody – Bo¿ena Jan-
kowska za plakaty, Barbara Lis-Romañczuk za
medale, Zofia Hermanowicz za grafikê – byli-
œmy widoczni. Organizowaliœmy  wiele plene-
rów. Aktywnoœæ zwi¹zku by³a bardzo du¿a.
Nasi koledzy pracowali przy ró¿nych pañ-
stwowych uroczystoœciach, pochodach, zdo-
bili urzêdy malowid³ami, wcierkami, sgrafit-
tem. To spowodowa³o, ¿e w³adza by³a nam
przychylna. Widzieli, ¿e nasza dzia³alnoœæ jest

potrzebna. Byliœmy wtedy tym pêdzlem, któ-
ry politykê w³adz obrazowa³.

Sam, pamiêtam, zrobi³em na uroczyste
otwarcie OZOS-u chyba najwiêksz¹ w Olszty-
nie wcierkê – 8 na 7 metrów, wielk¹ na
cztery piêtra, wisia³o to na ich biurowcu –
Lenin by³ jak ¿ywy, tylko nie mówi³... 

Z w³adz¹ siê gada³o, czasem pi³o, ale ro-
bota sz³a do przodu. Wszyscy siê anga¿owa-
li. Ale w³adza wiedzia³a, z kim ma do czynie-
nia. Oni nam dawali pieni¹dze, ale my
wspó³dzia³aliœmy – wykopki, wstawianie dre-
nów odwadniaj¹cych – to robiliœmy sami,
przecie¿ sami te¿ zaprojektowaliœmy ten ca³y
pawilon, Bolek Wolski zaprojektowa³ ca³oœæ,
zrobi³ projekt budowlany, Gienek Jankowski
robi³ wnêtrze – oczywiœcie, jak to siê
w owych czasach mówi³o: „w czynie spo-
³ecznym”. Zosta³o to zatwierdzone, konser-
wator da³ na to pieni¹dze, w³aœciwie Wy-
dzia³ Kultury, bo konserwator by³
pracownikiem Wydzia³u Kultury. Chyba Za-
rz¹d G³ówny da³ nam coœ na meble. 

Ca³¹ t¹ „papierkow¹” robotê sam robi-
³em, zarz¹d tylko podpisywa³. Ja ci¹gn¹³em
te wszystkie sprawy. Musieliœmy za³atwiæ po-
zwolenie na now¹ instalacjê elektryczn¹ –
pod zamek nie mogliœmy siê pod³¹czyæ, bo
by³a tam stara, poniemiecka instalacja. Po-
ci¹gnêliœmy nowe kable a¿ od ulicy Wyzwo-
lenia, przez ulicê, park, przekopaliœmy siê

pod murem a¿ do bramy. Nawet dzisiaj za-
mek korzysta z tego kabla i pod³¹cza swoje
reflektory na górnym dziedziñcu. Podobny
problem by³ z wod¹, trzeba by³o przekopy-
waæ siê do zamku, do fontanny. Zamek nie
stoi na równym i nie wszêdzie mo¿na siê
przekopaæ. Kanalizacjê te¿ trzeba by³o zak³a-
daæ. To by³a kupa roboty. I to nie by³a prosta
rzecz. A musia³o byæ zrobione. 

Pracowaliœmy wszyscy, Mietek Romañ-
czuk wkopywa³ dreny, Bolek Marschall robi³
meble i te dêbowe schody na górê, Zosia Hu-
dyka zrobi³a takie podrzeŸbiane nak³adki na
drzwiach, ja tynkowa³em podesty, ka¿dy coœ
d³uba³, bo chodzi³o o to, aby wszyscy plasty-
cy czuli siê tutaj gospodarzami. Bo jak siê sa-
memu coœ zrobi, to siê o to dba. 

Oficjalne uroczystoœci otwarcia siedziby
by³y w paŸdzierniku 1970 roku, wczeœniej,
bodaj¿e 22 lipca by³o przekazanie siedziby
dla ZPAP przez w³adze miasta. To by³o tylko
formalne zakoñczenie robót, przekazanie
pisma zwi¹zkowi, nic wiêcej. Wtedy dosta-
liœmy najwa¿niejszy dokument, z Wydzia³u
Kultury, który nam tê siedzibê przekazuje
we w³adanie. 

Natomiast uroczyste otwarcie, z zapro-
szonymi goœæmi, przeciêciem wstêgi, o czym
pisa³y gazety, by³o 13 paŸdziernika i po³¹-
czone by³o z otwarciem du¿ej wystawy.
W œrodku by³o malarstwo, na podwórzu, na

Budowa trwa - 1969 rok  dwaj z prawej: wiceprezes ZO ZPAP Andrzej Samulowski 
i prezes ZO ZPAP Mieczys³aw Romañczuk
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zielonej trawie sta³y rzeŸby. Prezes Romañ-
czuk w wyprasowanych spodniach, przejêty
i wzruszony, by³a w³adza, sam „pierwszy”.
By³o bardzo elegancko, ³adnie, porz¹dnie,
przysz³o wielu goœci. 

Otwarcie siedziby du¿o zmieni³o w œro-
dowisku – w koñcu byliœmy „Czymœ” – teraz
wiedzieli, gdzie nas znaleŸæ, mieliœmy na gó-
rze normalnie dzia³aj¹ce biuro, nikt nie b³¹-
dzi³, nie szuka³ po Olsztynie, gdzie ci plasty-
cy s¹. Po drugie – zaczê³a siê dzia³alnoœæ wy-
stawiennicza, mieliœmy w³asn¹ galeriê. Pro-
wadziliœmy wymianê wystaw, by³y wystawy
poplenerowe, by³y wystawy wynikaj¹ce
z kontaktów osobistych.

W galerii odbywa³y siê te¿ ró¿ne inne im-
prezy jak œluby, spotkania towarzyskie, bale
sylwestrowe czy kostiumowe. By³a to ³adnie
urz¹dzona sala, a i potañczyæ mo¿na by³o.
Bramê siê zamyka³o, nikt nie przeszkadza³. 

Potem przysz³y zmiany polityczne, od
1980 roku wszyscy czuli, ¿e coœ siê szykuje.
Wybuch³ stan wojenny, Zwi¹zek zosta³ zli-
kwidowany, inne zwi¹zki zreszt¹ te¿. By³o
ciê¿ko. Zbieraliœmy pieni¹dze do „kapelusza”
na pomoc dla naszych kolegów, którzy byli
w ciê¿kiej sytuacji, to by³y takie nasze sk³ad-
ki, z w³asnej kieszeni. Bo wiadomo, niektórzy
s¹ ruchliwi, i zawsze sobie poradz¹, spadn¹
na cztery ³apy, ale wiêkszoœæ ma dwie lewe. 

Likwidacjê zwi¹zku robi³ Wydzia³ Kultury,
z ramienia którego dzia³a³ Oniszczuk. Ja bra-

³em udzia³ w pracach tej komisji i pilnowa-
³em, ¿eby nam nie buchnêli za du¿o. Nast¹-
pi³o formalne przejêcie przez Wydzia³ Kultu-
ry ca³ego maj¹tku Zwi¹zku, biura, pomiesz-
czeñ, dokumentów. Ale bez fizycznej likwi-
dacji. Przyszed³ archiwista, który popakowa³
wszystkie dokumenty w teczki i tak zostawi³.
Nikt tym siê nie interesowa³. 

Potem powsta³ ZPAMiG, zebra³o siê nas
mo¿e 26 osób, wybrano mnie na przewodni-
cz¹cego, nie chcia³em byæ, ale dla dobra
sprawy, ¿eby móc wejœæ z powrotem do na-
szej siedziby, ¿eby nie wlaz³ tam jakiœ „ob-
cy”, zgodzi³em siê. 

I tak zosta³em sam z w³asn¹ decyzj¹, co
z tymi dokumentami zrobiæ. Powiedzia³em
sobie – to musi byæ schowane w archiwum,
bo obojêtnie, co siê bêdzie dzia³o, trzeba to
schowaæ w takim miejscu, aby gdy ktoœ coœ
bêdzie potrzebowa³, wiedzia³, gdzie to jest.
Poszed³em do archiwum, teraz mieœci siê na
ulicy Partyzantów, wtedy by³o w zamku,
w piwnicach, ale oni nie chcieli tego przyj¹æ,
tyle wtedy mieli roboty. Ale wyprosi³em,
i wziêli. I tam teraz do tych dokumentów
mo¿na dotrzeæ. 

Ca³oœci¹ siedziby administrowa³ ZPA-
MiG. Ja siedzia³em w biurze na okr¹g³o, bo
niezale¿nie, czy ktoœ nale¿a³ do ZPAMiG-u,
czy nie, myœmy za³atwiali sprawy wszystkich
plastyków. Sprawê pracowni, któr¹ komuœ
zabierano, albo przydzielaliœmy zapomogê.

By³ taki m³ody plastyk z Torunia, zdolny ma-
larz, mi³y i przystojny facet, pope³ni³ samo-
bójstwo, przysz³a jego ¿ona, zap³akana, by-
³a pielêgniark¹, mieli ma³e dziecko, trzeba
by³o pomóc. Mia³ jakieœ problemy, nie móg³
sobie poradziæ.

W 1983, 84 i 85 roku organizowa³em
plenery w Mielnie, w by³ej centrali ZMS.
Miejsca ³adne, dobre warunki. Przyje¿d¿ali
ludzie z ca³ej Polski i zza granicy. 

Pomaga³em te¿ Bolkowi Marschallowi,
bo chcieli sprzedaæ Zamek w Reszlu, a jego
stamt¹d usun¹æ. Paranoja! Notabene – teraz
Bolek i Fundacja „Zamek” przejêli wszystko
i zapomnieli o nas. A przecie¿ te pomiesz-
czenia w zamku powsta³y w wyniku akcji od-
budowy, któr¹ przeprowadzi³ nasz olsztyñski
Okrêg ZPAP. Zwi¹zek i Zarz¹d G³ówny da³
1 600 000 z³otych na remont tego skrzyd³a,
gdzie s¹ pracownie, tzw. „Dom Pracy Twór-
czej”. Wtedy jeszcze tam Bolka nie by³o, na
zamku siedzieli Hulaniccy, to by³y lata 60-te.
Robiliœmy to dla wszystkich, przyje¿d¿ali tam
nie tylko plastycy, ale i literaci. 

By³a to powa¿na akcja, w³o¿yliœmy w re-
szelski zamek bardzo du¿o, i pieniêdzy i w³a-
snej pracy. To s¹ fakty! Marschallowie s¹ go-
œcinni, nie przeczê, ale te¿ my tam ca³kiem
„obcy“ nie jesteœmy. 

Gdy nasza galeria by³a pod kuratel¹
BWA, Krystyna Rutkowska wstawi³a do œrod-
ka ten metalowy stela¿, nawet nie wiem,
w jakim celu, mo¿e mia³a jakieœ swoje kon-
cepcje, o których nie mówi³a. Mo¿e myœla³a,
¿e Zwi¹zek ca³kiem siê rozleci i coœ tu zbudu-
je... Mo¿na by to teraz wykorzystaæ i zrobiæ
drugi poziom, tak¹ antresolê na wystawianie
ma³ych form. 

Pod koniec dekady znowu zaczê³y siê po-
lityczne zawirowania, komuna upada³a. O sie-
dzibê nie by³o co siê martwiæ, nikt jej nam nie
móg³ zabraæ, by³a czêœci¹ zamku, a zamek by³
i nadal jest w³asnoœci¹ Skarbu Pañstwa.

Potem reaktywowa³ siê ZPAP, wiêc napi-
sa³em takie pismo, ¿e jako prezes ZPAMiG-
u, w zwi¹zku z niemo¿liwoœci¹ prowadze-
nia dzia³alnoœci statutowej, rezygnujê
z prezesury. Ca³y zarz¹d z tym siê zgodzi³
i poda³ do dymisji. 

W ZPAP zaczê³y siê k³ótnie, szukanie win
u innych, postanowiliœmy wiêc za³o¿yæ Re-
gionalny Zwi¹zek Artystów Warmii i Mazur
jako tak¹ „odtrutkê“ na ZPAP. Zebra³o siê nas
15-tu facetów, i ten zwi¹zek za³o¿yliœmy. Za-
rejestrowaliœmy statut, ale – nic siê nie dzia-
³o, zwi¹zek istnia³ tylko na papierze, ani jed-

nego zebrania, spotkania, ¿adnej dzia³alno-
œci, w koñcu wiêkszoœæ i tak wróci³a do ZPAP. 

Potem, gdy prezesem Zarz¹du Okrêgu
zosta³ Obarek i ja wróci³em do ZPAP. Bo
mo¿na by³o byæ i w dwóch zwi¹zkach. Zgo-
dzi³em siê nawet byæ w zarz¹dzie za preze-
sury Ewy Plichty, ale ju¿ chcia³em odpocz¹æ,
malowaæ – ile¿ mo¿na pracowaæ spo³ecznie,
ja ju¿ siê doœæ napracowa³em... 

Czasy siê zmieni³y, Zwi¹zek powinien
mieæ mo¿liwoœæ prowadzenia dzia³alnoœci
gospodarczej, ¿eby istnieæ i dzia³aæ, trzeba
mieæ pieni¹dze. Mo¿na by stworzyæ tak¹
agencjê, która bêdzie wszystko koordynowa-
³a, dawa³a pracê plastykom, szuka³a tej pra-
cy. Zatrudniæ managera, maj¹cego zaciêcie
artystyczne i znaj¹cego siê na rzeczy, i dzia-
³aæ. Na sztuce mo¿na zrobiæ interes, tylko
trzeba wiedzieæ jak. 

Na szczêœcie nikt nas z siedziby nie chce
wyrzuciæ, mamy do niej swoje prawa, ale naj-
wiêkszym prawem do tej siedziby jest nasza
dzia³alnoœæ artystyczna. Zwi¹zek musi znowu
staæ siê potrzebny miastu. Zwi¹zków w ostat-
nich latach powsta³o wiele, ale tylko jest je-
den zwi¹zek artystów profesjonalistów, jest
nim ZPAP i to on powinien byæ najwa¿niejszy.
Galeriê trzeba utrzymaæ, remontowaæ.
A w galerii ZPAP powinien byæ profesjonalny
poziom wystaw. Niedu¿o, ale elegancko
i porz¹dnie. Trzeba utrzymywaæ standard,
poziom, ¿eby to, co ma znak ZPAP, by³o
gwarancj¹ jakoœci. Województwo nam siê
zwiêkszy³o, my jesteœmy stolic¹ regionu,
nasz zwi¹zek powinien byæ centrum kultury,
a my nawet porz¹dnej galerii nie mamy! 

Przy okazji organizowania tego jubile-
uszu, 30-lecia naszej siedziby, warto
wszystkim przypomnieæ o tym, czym jest
ZPAP, jaka by³a jego historia, co zrobiono,
jakie ma mo¿liwoœci.

Uwa¿am, ¿e bardzo wa¿nym osi¹gniê-
ciem jest Biuletyn, który wydaje obecny Za-
rz¹d Okrêgu, a w którym o tym w³aœnie siê
mówi. Czytam go z ciekawoœci¹, jest tam
maximum informacji o naszych sprawach.
Nie wiem, czy w Polsce jest coœ podobnego.
Œwiat siê zmieni³ i trzeba zmieniaæ siê razem
z nim, dzia³aæ po nowemu. 

Andrzeja Samulowskiego
wys³uchali Marek K³os 

i Adam Kur³owicz
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¯ony artystów z wizyt¹ na placu budowy   Na pierwszym planie: Anna Samulowska z psem Peko,
1969 rok. 
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pinguj¹ca“ data. Na 1 maja czy 22 lipca mu-
sia³o siê coœ „nowego“ zdarzyæ. Wszyscy sta-
rali siê zaczête zamierzenia przed t¹ dat¹
skoñczyæ. I u nas œpieszono siê, aby „trafiæ“
z zakoñczeniem prac na tê datê. Wtedy
wszystko robi³o siê na specjalne okoliczno-
œci. Tego dnia wszystko by³o gotowe – i biu-
ro, i galeria, na dole by³ te¿ taki barek, klub. 

Uroczyste otwarcie by³o chyba jesieni¹,
ale ja tego dok³adnie nie pamiêtam, na pew-
no byli ró¿ni przedstawiciele w³adz, chocia¿
muszê powiedzieæ, ¿e akurat w³adze miasta
w naszym przedsiêwziêciu nie odgrywa³y
¿adnej roli. Myœmy, jako Zarz¹d Okrêgu mie-
li do czynienia tylko z województwem, z Wy-
dzia³em Kultury.

A potem zaczê³a siê normalna dzia³al-
noœæ – w galerii sz³y wystawy jedna za dru-
g¹, by³y to ciekawe wystawy, niezale¿ne od
BWA, które wtedy mieœci³o siê w Zamku,
w wysokiej baszcie. 

Zaczê³y siê nasze kontakty z Düsseldor-
fem, by³a wymiana wystaw, Niemcy wysta-
wiali u nas, nasi wystawiali siê w Niemczech.
Nowy lokal s³u¿y³ nam do godnej reprezen-
tacji œrodowiska.

Ten kontakt podsunê³a nam Warszawa,
przyjecha³ do Olsztyna z wystaw¹ Kurt San-
dweg, który by³ wtedy profesorem na akade-
mii w Duinsburgu, zafascynowany bardzo
folklorem peruwiañskim, zadziwi³ nas, bo
pokaza³ prace na arkuszach brystolu o d³u-
goœci ponad dwóch metrów, czegoœ takiego
wtedy w Polsce nie mo¿na by³o zdobyæ.
A potem myœmy zrobili nasz¹ wystawê
w Niemczech. Pojecha³a tam grupa kolegów
i kole¿anek. Nawi¹za³ siê sta³y kontakt, który
trwa³ a¿ do stanu wojennego.

W programie ka¿dego roku by³y plenery,
co najmniej dwa, na ogó³ doœæ niez³e. Finan-
sowa³y je ró¿ne instytucje, np. taka „Warfa-
ma“, która udostêpnia³a swój oœrodek, do-
skonale siê wspó³pracowa³o z Garbnem.
Wszyscy chêtnie w nich uczestniczyli, bo by-
³y dobre warunki do pracy, dobre jedzenie,
zawsze by³y komplety. Pamiêtam ciekawy
plener we Fromborku, by³y plenery w PGR-
ach. Nasze œrodowisko nie zamyka³o siê
w swoim gronie, zapraszani byli koledzy
z innych okrêgów, z zagranicy tak¿e. Byli
oczywiœcie tacy, którzy nie opuœcili ¿adnego
pleneru, tacy „¿elaŸni bywalcy“ – mo¿na
przecie¿ by³o dobrze zjeœæ czy wypiæ... 

Osobiœcie, bêd¹c architektem wnêtrz,
nie znajdowa³em tam dla siebie odpowied-

niego klimatu do pracy, ale czêsto odwiedza-
³em kolegów na plenerach. Chocia¿ sam te¿
i rysujê i malujê, no ale nie jest to moja za-
sadnicza dziedzina twórczoœci. 

Mieliœmy te¿ ¿ywe kontakty z teatrem,
niektórzy artyœci teatralni czêsto brali udzia³
w tych naszych uroczystoœciach wewnêtrz-
nych, wynika³o to st¹d, ¿e Anna Kochanow-
ska, ¿ona Gienka Kochanowskiego, by³a kie-
rownikiem literackim Teatru Jaracza, st¹d to
zazêbienie siê tych dwóch œwiatów. 

Plastycy dostawali wtedy doœæ czêsto za-
mówienia od miasta czy województwa na
obrazy czy malowid³a œcienne do urzêdów –
ale nie p³acono najlepiej, by³y wtedy cenniki
– p³acono od metra kwadratowego. Metr
sgrafitta czy metr planszy na p³ycie pilœnio-
wej kosztowa³ tyle samo. Dlatego coœ zama-
wiano, a za chwilê to ju¿ zamalowywano.
By³ tak niski poziom wykonawstwa w archi-
tekturze, musiano to wiêc czymœ obudowaæ,
zamaskowaæ, okrasiæ. 

Pracê przyjmowa³o Kolegium i to ono
ocenia³o, ile jest warta. Pieni¹dze nie by³y
du¿e, wiêc plastycy dorabiali na czym siê da-
³o. Istnia³a te¿ druga instytucja, której teraz
nie ma, mianowicie: Rada Artystyczna przy
ZPAP. By³o to cia³o statutowe, które pe³ni³o
rolê opiniotwórcz¹, ocenia³a np. czy prace
zg³oszone do wystawy w Düsseldorfie posia-
daj¹ odpowiedni poziom artystyczny. Nato-
miast PSP mia³o tzw. Kolegium Rzeczoznaw-
ców, które ocenia³o wartoœæ artystyczn¹ i fi-
nansow¹ prac, które za poœrednictwem tej
instytucji robiono, to by³o takie sito, przez
które wszyscy musieli przejœæ. Z czasem
i ZPAP dosta³ prawo wykonywania prac, arty-
sta pracuj¹c za poœrednictwem ZPAP stawa³
siê osob¹ prawn¹, ale Rada Artystyczna do
tego siê nie wtr¹ca³a. 

Potem powsta³a jeszcze Spó³dzielnia
„Plastyka“, przez któr¹ równie¿ mo¿na by³o
przeprowadzaæ zlecenia. 

W 1978 roku wybrano mnie na Prezesa
Zarz¹du Okrêgu, a ostatnim prezesem przed
stanem wojennym by³ Janusz Kompowski,
który nie dotrwa³ do koñca swojej kadencji,
bo rozwi¹zano ZPAP. 

W grudniu 1981 roku mieliœmy zjazd de-
legatów ZPAP we Wroc³awiu i ju¿ wtedy czu-
³o siê narastanie niepokoju. 

Po rozwi¹zaniu ZPAP nie by³o atmosfery,
aby siê spotykaæ, wielu ludzi przesta³o
uczestniczyæ w ¿yciu artystycznym. Trzeba
wiedzieæ, ¿e gdy w Stoczni Gdañskiej zrodzi-
³a siê „Solidarnoœæ“, ZPAP by³ jednym14 15

Boles³aw
Wolski
Absolwent Wydzia³u
Architektury Politechni-
ki Warszawskiej, przyjê-
ty do ZPAP na podsta-
wie prac w 1957 roku.
Cz³onek Zarz¹du Okrê-
gu w latach 1967-70,
1974-77. W latach

1977-80 prezes ZO ZPAP w Olsztynie, od
1980 pe³ni³ funkcjê wiceprezesa ZO, ka-
dencjê przerwa³o og³oszenie stanu wo-
jennego i zdelegalizowanie ZPAP. Po re-
aktywowaniu Zwi¹zku w 1989 roku pe³-
ni³ tê funkcjê jeszcze kilka miesiêcy do
nowych wyborów. Autor projektu archi-
tektonicznego siedziby Zarz¹du Okrêgu
ZPAP w Olsztynie.

Boles³aw Wolski – Motorem ca³ego
przedsiêwziêcia niew¹tpliwie by³ Andrzej Sa-
mulowski, który chyba wtedy pe³ni³ funkcjê
wiceprezesa Zarz¹du Okrêgu, zaœ prezesem
by³ Julian Dadlez. Potrzeba stworzenia w³a-
snej siedziby istnia³a od dawna, spotykaliœmy
siê w pomieszczeniach Pracowni Sztuk Pla-
stycznych, które mieœci³o siê wtedy na ulicy
Curie-Sk³odowskiej. W³aœciwie ci, co tam
pracowali, zajmowali siê te¿ sprawami ZPAP.
Ale to nie wystarcza³o. 

No wiêc Andrzej Samulowski zainspiro-
wa³ wszystkich tym pomys³em, aby wybudo-
waæ siedzibê ZPAP, on te¿ znalaz³ miejsce na
dolnym dziedziñcu. Wtedy by³a tam taka ru-
inka – baszty, mimo dachów jakie mia³y, by³y
ca³kowicie zrujnowane. Korzysta³ z nich przez
jakiœ czas Bolek Marschall, obrabia³ tam dwu-
tonowe g³azy, ale co on wtedy r¹ba³...? mo¿e
Œwierczewskiego...?

By³a to zaniedbana dzia³ka, z ziemi i od-
padów zrobi³a siê taka góra, Hieronim
Skurpski mia³ tam warzywny ogródek, hodo-
wa³ pomidory. 

No wiêc my przyst¹piliœmy spo³ecznie do
tej pracy, a wtedy nie by³o silnego na „spo-
³eczne“ akcje. Zaczê³o siê od odgruzowania.
Wszyscy, którzy nie mogli inaczej pomóc
wziêli siê za ³opaty. 

Ja jestem cz³onkiem ZPAP od 1957 roku.
Z wykszta³cenia jestem architektem, absol-
wentem Politechniki Warszawskiej, potem
na podstawie prac zosta³em przyjêty do
ZPAP, do Sekcji Architektury Wnêtrz, jako
tzw. cz³onek nadzwyczajny, potem zwyczaj-
ny. W 1978 roku zosta³em nawet wybrany

Prezesem Zarz¹du Okrêgu na jedn¹ kaden-
cjê. Wiec ja, jako architekt, w sposób natu-
ralny zrobi³em projekt architektoniczny. By³a
to koncepcja po³¹czenia tych dwóch bry³, ja-
kimi by³y niezale¿ne od siebie baszty, takim
wachlarzem. Oczywiœcie, trochê ogranicza³y
nas materia³y, jakie by³y do dyspozycji, pew-
nie dzisiaj mo¿na by to zrobiæ inaczej. Ale
wiem, ¿e wczeœniej przyje¿d¿a³ jakiœ urzêdo-
wy architekt z Berlina, i mówi³, ¿e on sobie
nie wyobra¿a, w jaki sposób mo¿na po³¹czyæ
takie dwie bry³y, ale gdy zobaczy³, jak to zro-
bi³em, powiedzia³, ¿e mo¿na. 

Zaczêliœmy dzia³aæ i muszê powiedzieæ,
¿e o tyle nam siê to uda³o, bo weszliœmy na
teren, który nigdy prawnie nie zosta³ nam
przydzielony. Robiliœmy to trochê na wariac-
kich papierach – dla siebie, ale nie na swoim.
Nie wiem, jak sobie teraz z tym poradzicie...
Byliœmy ju¿ doœæ blisko za³atwienia tej spra-
wy, ale Muzeum zawsze twardo temu siê
sprzeciwia³o. Chocia¿ na pocz¹tku, gdy za-
czynaliœmy porz¹dkowaæ dolny dziedziniec,
Muzeum nawet siê z tego cieszy³o, ¿e gruzo-
wisko bedzie usuniête. Ale gdy ju¿ wszystko
zosta³o uporz¹dkowane, gdy zainstalowano
oœwietlenie, to pewnie pomyœleli sobie –
a mo¿e warto by to jednak mieæ... 

Mieliœmy k³opoty z wod¹, która z górne-
go Zamku sp³ywa³a na nasz dziedziniec, by³
te¿ problem z bram¹, która by³a owszem,
ca³kiem fajna, tylko ciê¿arówki wo¿¹ce koks
do Zamku nie mieœci³y siê w tej bramie, i tro-
chê tê bramê zmasakrowa³y – jest teraz du-
¿o brzydsza, i nie odpowiada tej, która by³a
wczeœniej, za czasów historycznych. Musieli-
œmy te¿ wywieŸæ masê ziemi, oczyœciæ
wszystko ze œmieci. Ale z tym nie by³o k³opo-
tu. Najwa¿niejsze by³o, ¿eby zacz¹æ. 

Mieliœmy te¿ drugiego architekta od
wnêtrz, by³ to Gienek Jankowski, zaj¹³ siê
wyposa¿eniem w œrodku. 

Na pocz¹tku nie by³o wiêkszych proble-
mów, gdy tylko zaczêliœmy prace, znalaz³y
siê pieni¹dze, my, jako ZPAP, finansowo za
bardzo tego nie wspomagaliœmy, owszem,
kupowaliœmy elementy wyposa¿enia. Mieli-
œmy du¿o szczêœcia, chocia¿by z tymi p³yta-
mi kamiennymi, którymi wy³o¿ona jest
galeria, wtedy nie by³o ³atwo coœ takiego
zdobyæ – nie wiem, czy to z Reszla, czy z in-
nego zamku, gdzie coœ nimi wyk³adano –
dziêki PKZ-etom dostaliœmy jakieœ resztki.
Natomiast Wydzia³ Kultury znalaz³ bez pro-
blemu pieni¹dze, Zarz¹d G³ówny ZPAP spe-
cjalnie nam nie pomaga³ w tym przypadku. 



Eugeniusz
Jankowski
Absolwent Wydzia³u
Sztuk Piêknych UMK
w Toruniu i ASP w War-
szawie – dyplom
w 1958 roku. Nale¿y do
ZPAP od 1958 roku.
Przez dwie kadencje,
w latach 1967-72 cz³o-

nek Zarz¹du Okrêgu, od 1972 do 1974
roku pe³ni³ funkcjê prezesa. Autor pro-
jektu wnêtrza siedziby Zarz¹du Okrêgu
ZPAP w Olsztynie. 

Eugeniusz Jankowski – Do Olsztyna
przyjecha³em w 1959 roku, by³a pe³nia wio-
sny, moja pierwsza ¿ona, Bo¿ena, mia³a tu-
taj rodziców. Gdy przyjecha³em, bardzo mi
siê to miasto spodoba³o. Zameldowa³em siê
w zwi¹zku, biuro by³o na Starym Mieœcie,
w lokalu PSP. Zapisa³em siê te¿ do PSP, wy-
pytano mnie, co mogê robiæ, jak¹ sztuk¹
u¿ytkow¹ siê zajmujê. 

Pocz¹tkowo zdobywa³em zlecenia po-
przez swoich znajomych dziennikarzy, jakieœ
drobne rysuneczki w „Gazecie Olsztyñskiej”,
i tak powoli, powoli wci¹ga³em siê. 

Pracowni wtedy jeszcze nie mia³em,
najpierw dostali przydzia³y nasi starsi kole-
dzy, starsi „sta¿em” – dostali pracownie na
Limanowskiego, na Zatorzu – Artur Nich-
thauser, Mietek Romañczuk, Zosia Herma-
nowicz, potem, gdy ona wyjecha³a, by³ tam
Bogdan Stefanów. 

W „Miastoprojekcie” mia³em kolegê,
Andrzeja Bruszewskiego, skontaktowa³em
siê z architektem Panem Kowalczykiem –
i oni zaprojektowali w budynku przy Placu
Bema, pracowniê, wydzielili j¹ ze strychu.
Musia³em poczekaæ jeszcze rok od momen-
tu oddania budynku, zanim tê pracowniê
dosta³em, na pocz¹tku nie chcieli mi jej daæ,
starala siê o to jakiaœ instytucja, ale ponie-
wa¿ to zosta³o zaprojektowane jako pra-
cownia, a by³a wtedy ustawa, ¿e jak jest coœ
pracowni¹, to na nic innego nie mo¿e byæ
przeznaczone, dosta³em j¹ w koñcu, chyba
w sierpniu 1962 roku. 

Malowa³em du¿e obrazy, ale bardzo rzad-
ko udawa³o mi siê je sprzedaæ. Rynek prywat-
ny nie istnia³, nie by³o takich galerii jak teraz,
czasami w³adze – Wydzia³ Kultury i Sztuki lub
Muzeum, kupowa³y jakiœ obraz z wystawy. Je-
dynie w BWA mo¿na by³o zrobiæ wystawê. 
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zwi¹zków zawodowych i dlatego jako jeden
z pierwszych, na pocz¹tku stanu wojennego,
zosta³ zdelegalizowany i potraktowany nie-
mal jak organizacja podziemna – wpadli do
naszego Biura jacyœ uzbrojeni ludzie, jakby
mieli ognisko oporu likwidowaæ. Komisa-
rzem do spraw likwidacji zwi¹zku by³ niejaki
Oniszczuk, i tak skutecznie dzia³a³, ¿e wkrót-
ce oczyœcili nas ze wszelkich dokumentów,
jakby chcieli wymazaæ historiê ZPAP z pamiê-
ci. I jak ochoczo to wszystko niszczono! 

Przez jakiœ czas, ju¿ po og³oszeniu stanu
wojennego, zanim galeriê przejê³o BWA,
prowadzi³ tu swój sklepik z materia³ami arty-
stycznymi Jungst. Sta³a tu taka wielka szafa
z farbami i pêdzlami. Myœmy zd¹¿yli wy³apaæ
te importowane materia³y przez warszaw-
skie Biuro Zaopatrzenia Artystów Plastyków,

dostaliœmy je do Olsztyna w komis i Jungst
zacz¹³ to prowadziæ. Z tym ¿e zrobi³ on na
tym potem cholerny interes, warunki mia³
doskona³e, termin sp³aty d³ugi, chyba trzy-
letni, i zacz¹³ handlowaæ tymi materia³ami
na prawo i lewo, ca³kiem prywatnie – przy-
chodzili tu ró¿ni ludzie, aby bez uprawnieñ
kupowaæ. By³ to wielki szwindel... 

Kiedy zaistnia³a mo¿liwoœæ reaktywowa-
nia ZPAP pod koniec lat 80-ych, w moim do-
mu spotka³a siê pierwsza grupa inicjatywna
– przyszli m. in. Hieronim Skurpski, Janusz
Kompowski, Bo¿ena Jankowska i Pawe³ Udo-
rowiecki, który powiedzia³ nam, ¿e w War-
szawie odtwarza siê zwi¹zek, ale nikt nie jest
zainteresowany okrêgami, i ¿e trzeba to
wzi¹æ w swoje rêce. Nasza siedziba na ulicy
Zamkowej by³a wtedy jeszcze w rêkach ZPA-
MiG-u, i ja zaproponowa³em, abyœmy urz¹-

dzili nasze biuro w PSP, które mia³o na w³a-
snoœæ ca³¹ kamienicê. Propozycja ta nie zo-
sta³a przyjêta dobrze w œrodowisku, ale jak
teraz patrzê na t¹ sprawê, to mo¿e by³ to
nieg³upi pomys³ – bo gdybyœmy tam wleŸli,
pewnie po likwidacji PSP moglibyœmy tê ka-
mienicê dostaæ na w³asnoœæ. 

Postanowiliœmy te¿, ¿e Janusz Kom-
powski dokoñczy swoj¹ przerwan¹ kaden-
cjê, dziêki temu nie by³o ¿adnych proble-
mów z wyborami i mo¿na by³o od razu za-
cz¹æ dzia³aæ. 

By³o tak¿e spotkanie w Filharmonii,
spêdzono wszystkich plastyków, mieliœmy
dyskutowaæ o losach plastyki, Wiesio Wa-
chowski siedzia³ na scenie w pozie Stañczy-
ka i wyg³asza³ swoje filozofie: dok¹d
idziesz plastyko...

Pamiêtam, zabiera³em g³os jako przed-
stawiciel œrodowiska plastyków, by³em wte-
dy chyba wiceprezesem u Kompowskiego,
by³o to pierwsze ogólne spotkanie po reak-
tywowaniu ZPAP. Zebranie organizacyjne od-
by³o siê w kaplicy œw. Anny na Zamku i tam
ju¿ wybierano nowe w³adze, wtedy wybrano
Obarka na prezesa. 

Po stanie wojennym w œrodowisku by³
taki dualizm. My, stara gwardia, utrzymywa-
liœmy kontakt z Zarz¹dem G³ównym, a Wie-
siu Wachowski, przez swoje kontakty chyba
w Gdañsku, gdzie utworzy³a siê taka grupa
secesyjna w ZPAP i swoje zwi¹zki z „Solidar-
noœci¹“, powodowa³ takie ró¿ne zawirowa-
nia. Pamiêtam zebrania w kaplicy œw. Anny,
które Wiesio prowadzi³, niezbyt dla nas,
„starych“, przyjemne. Po stanie wojennym
pojawili siê nowi ludzie, którzy nie wiedzie-
li, jak by³o wczeœniej, tym bardziej ¿e tak
wiele dokumentów z tych czasów zosta³o
w stanie wojennym zniszczonych. 

Moja przynale¿noœæ do ZPAP zakoñczy³a
siê doœæ nieprzyjemnie, gdy ju¿ po stanie
wojennym zosta³em bez ostrze¿enia wyrzu-
cony ze Zwi¹zku za prezesury Piotra Obarka
za niep³acenie sk³adek. Po 35 latach nale¿e-
nia do Zwi¹zku nale¿a³a mi siê jakaœ normal-
na procedura, przypomnienie, czy ostrze¿e-
nie... G³upio. Moja legitymacja ZPAP ma nu-
mer 4105, z ¿yj¹cych chyba tylko Hieronim
Skurpski ma wczeœniejszy numer.... 

Zosta³em skreœlony i ju¿ nie wiem, co siê
w Zwi¹zku dzia³o...

Boles³awa Wolskiego
wys³ucha³ Adam Kur³owicz16 17

Narada z przedstawicielami Urzêdu Wojewódzkiego, Konserwatorem Wojewódzkim i architektami,
1969 rok.   trzeci z prawej: prezes ZO ZPAP Mieczys³aw Romañczuk



By³y krytyczne wypowiedzi o naszym œro-
dowisku, ¿e olsztyniacy za ma³o siê pokazu-
j¹ w Olsztynie, ¿e ludzie o nas za ma³o wie-
dz¹. Ja broni³em kole¿anek i kolegów, mó-
wi¹c, ¿e lepiej jest dla miasta, jak nasi wysta-
wiaj¹ siê poza Olsztynem, i robi¹ nam „do-
bre imiê” w Polsce czy za granic¹, bo tu i tak
s¹ znani - ¿yj¹ tu i pracuj¹. I rzeczywiœcie –
bardziej byliœmy znani na zewn¹trz, odnosi-
liœmy wtedy sukcesy, nasi olsztyñscy plastycy
wystawiali i w Polsce i za granic¹, nazwisk
mo¿a by wiele wymieniaæ. Ja te¿ pokazywa-
³em swoje prace w Niemczech i we Francji –
na indywidualnych i zbiorowych wystawach . 

To by³y dobre lata dla olsztyñskiej plasty-
ki i sam nie wiem, dlaczego tak dobrze nam
siê z w³adzami wspó³pracowa³o, w innych
œrodowiskach chyba tak ró¿owo nie by³o.
Mo¿e by³y to ambicje naszych olsztyñskich
w³adz wojewódzkich, aby siê dobrze poka-
zaæ. Tym bardziej ¿e patrz¹c na nasze sukce-
sy pod k¹tem proporcji do iloœci plastyków,
to sukcesy te by³y znacz¹ce. 

I to ten korzystny klimat dopomóg³ nam
i w sprawie budowania naszej siedziby. 

G³ównym inicjatorem i dusz¹ tego
przedsiêwziêcia by³ Andrzej Samulowski.
Uwa¿a³, ¿e aby mieæ presti¿, powa¿anie u in-
nych, musimy mieæ w³asny lokal. Aktorzy
mieli Teatr, muzycy Filharmoniê, a my mieli-
œmy ma³y pokoik, nie u siebie zreszt¹. I to
Andrzej nas wszystkich mobilizowa³, to on
mnie i Bolka Wolskiego poprosi³ o zaprojek-
towanie siedziby. 

Przedstawiono do oceny dwa projekty –
jeden by³ kolegi Wolskiego, a drugi mój. Wy-
gra³ projekt Bolka z tym mocno przeszklo-
nym pawilonem. Mój projekt wygl¹da³ tro-
szeczkê inaczej – po³¹czy³em te dwie baszty,
które stoj¹ w stosunku do siebie prostopa-
dle, wspólnym dachem krytym dachówk¹ –
wydawa³o mi siê to bardzo logiczne, pod da-
chem ta struktura nowo powstaj¹ca bardzo
by siê ró¿ni³a od tych dwóch starych baszt.
Mia³aby to byæ struktura metalowo-beton-
owa, z tym ¿e okna by³y dopiero za ni¹. Œcia-
ny by³yby solidniejsze, cieplejsze. Niestety,
projekt siê nie zachowa³, nawet nie wiem,
jak zgin¹³, zreszt¹ poginê³o bardzo du¿o
dokumentów dotycz¹cych ZPAP. 

Nie ujmuj¹c wartoœci projektu kolegi
Wolskiego, wydaje mi siê, ¿e to, co zosta³o
zrobione wed³ug jego projektu, to jest to ar-
chitektura bardziej pawilonowa, moja by by-
³a bardziej solidna, bardziej odpowiednia na
nasze tutaj, warmiñsko-mazurskie, warunki

atmosferyczne. Utrzymaæ ciep³o w takim
przeszklonym pawilonioe jest niezwykle
trudno. Byæ mo¿e, gdyby dach siedziby mia³
taki kszta³t, nie by³oby teraz problemu
z przeciekaniem i ogrzewaniem. Tak na to
patrzê teraz, z dystansu, ale wtedy koledzy
mnie nawet przekonali, ¿e to rozwi¹zanie
Bolka bêdzie ciekawsze. 

Budowê nadzorowali cz³onkowie ZPAP,
sami wiele robiliœmy, np. kiedy trzeba by³o
pod³¹czyæ siedzibê do trafostacji, urz¹d da³
nam kabel, ale nie mia³ ludzi i myœmy ten ka-
bel sami zakopywali – to by³o ponad sto me-
trów, kabel trzeba by³o przeci¹gn¹æ pod mu-
rem, kopaæ kawa³ek za murami, aby pod³¹-
czyæ siedzibê do pr¹du. Pracowaliœmy wszy-
scy, byliœmy bardzo z¿yci, nie by³o podzia³ów
na koterie, czy grupy. Opodatkowaliœmy siê
te¿ wszyscy na rzecz budowy. By³o nas wte-
dy kilkudziesiêciu w okrêgu. Pod koniec lat
60-ych i na pocz¹tku 70-ych do Zwi¹zku
przysz³o du¿o nowych ludzi. Wtedy wszyst-
kie honoraria sz³y na jedno konto, albo przez
PSP albo ZPAP, i ksiêgowoœæ potr¹ca³a kilka
procent od naszych dochodów na fundusz
emerytalny, ubezpieczenie na ¿ycie i dodat-
kowo 2% na budowê siedziby. 

Pieni¹dze na budowê otrzymaliœmy z Mi-
nisterstwa Kultury, ok. 40% kosztorysowej
kwoty da³ Konserwator Zabytków, byli jesz-
cze jacyœ inni sponsorzy, ale mniej znacz¹cy.
Wygl¹da³o to inaczej ni¿ teraz, my podlega-
liœmy Wojewódzkiemu Wydzia³owi Kultury,
który mia³ pieni¹dze z bud¿etu pañstwa.
Niestety, teraz pieniêdzy na kulturê w ogóle
nie ma, aby na wernisa¿ za³atwiæ wino czy
kanapki, trzeba prosiæ jednego czy drugiego
– wtedy dawa³y na to pieni¹dze instytucje
pañstwowe, fundusze na kulturê by³y. 

Czasem by³o nawet zabawnie, bo taki
Gieniuœ Zawadzki czy Gerard Skok, szefowie
wydzia³u kultury UW, mieli swoich wa¿nych
goœci, czasem zagranicznych, chcieli urz¹-
dziæ bankiet, ale nie mogli na to wydawaæ
pieniêdzy, bo by³o to surowo zabronione.
Ale kupowaæ dzie³a sztuki mogli. W takiej sy-
tuacji dzwoni³ wtedy jeden czy drugi do pla-
styka i mówi³ – bêdzie wielki bankiet, muszê
kupiæ od ciebie obraz i kupowa³ bardzo do-
brze wyceniaj¹c, a my od razu oddawaliœmy
jedn¹ trzeci¹ tej kwoty na bankiet Raz za-
dzwoni³ do Samulowskiego, raz do mnie,
potem do kogoœ jeszcze. My mieliœmy pie-
ni¹dze, oni mieli bankiet. 

Elementy wyposa¿enia wnêtrza siedziby
kupiliœmy w Olsztynie, lustro w z³otej ramie
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w Warszawie, ¿yrandol te¿ w Warszawie,
w „Desie”. Dostawaliœmy gotówkê albo od
Pani Wandy albo od Pana Rutkiewicza, który
by³ g³ównym ksiêgowym i jechaliœmy. Kupo-
waliœmy, co by³o nam potrzebne, braliœmy
rachunki z pañstwowych sklepów, „Desa”
przecie¿ te¿ by³a pañstwowa, przywoziliœmy
to i montowaliœmy. 

Teraz siedziba jest trochê odizolowana
od Muzeum. Kiedyœ tak by³o, ¿e turyœci zwie-
dzaj¹cy muzeum, i wycieczki i ludzie przy-
chodz¹cy indywidualnie, koñczyli zwiedzanie
na naszej siedzibie, przechodzili przez te
ma³e drzwi w murze, które w ci¹gu dnia by-
³y otwarte, schodzili po schodach na nasze
podwórze, zagl¹dali do pawilonu, ogl¹dali
wystawê, obok by³a kawiarenka, gdzie sobie
odpoczywali. Na dolnym dziedziñcu koñczy³
siê cykl zwiedzania. 

Ta nasza siedziba by³a tak efektowna, ¿e
wszyscy chcieli urz¹dzaæ w niej swoje uro-
czystoœci. Nawet w³adze miasta, czy woje-
wództwa, gdy mia³y swoich „wa¿nych” go-
œci, zwraca³y siê do nas z proœb¹ o udostêp-
nienie im naszych pomieszczeñ na ich impre-
zy. Bo miejsce jest na uboczu, mo¿na by³o
zamkn¹æ bramê i dyskretnie siê bawiæ, bez
wystawiania siê na publiczny widok. Takich

imprez by³o bez liku. Plastykom, jak wszyst-
kim, rodzi³y siê dzieci, i tu co roku robiliœmy
dzieciom choinki, czêsto Mietek Romañczuk
przebiera³ siê za œw. Miko³aja. A doroœli mieli
swoje zabawy – obchodzili Sylwestra, czy
urz¹dzali bale kostiumowe. Zreszt¹ – bale
maskowe odbywa³y siê te¿ w DŒT, by³y orga-
nizowane przez plastyków, ale przychodzili
tam wszyscy – aktorzy, literaci, dziennikarze.
To bardzo integrowa³o œrodowiska twórcze.

Przez olsztyñski Teatr Jaracza przewinê³o
siê kiedyœ mnóstwo œwietnych aktorów, oni
chcieli tu przyje¿d¿aæ i graæ. Stwarzano im
do tego warunki. By³a dobra wola ówcze-
snych decydentów, aby inwestowaæ w kultu-
rê, ale i same œrodowiska by³y bardziej ak-
tywne, bardziej twórcze. 

Na przyk³ad – inicjatywa tych wszystkich
imprez obchodu rocznicy kopernikañskiej
wysz³a od nas, a w³adze natychmiast temu
przyklasnê³y. Gdziekolwiek puszczaliœmy
„próbny balon”, by³ natychmiast podchwyty-
wany. Decydentom iskrzy³y siê oczy i pieni¹-
dze siê znajdowa³y. Bardzo du¿o zale¿a³o od
nas ale i warunki by³y sprzyjaj¹ce. 

By³y obchody rocznicy kopernikañskiej.
zorganizowano du¿e plenery interdyscypli-
narne, w których bra³o udzia³ kilkadziesi¹t

Prezes ZO ZPAP Mieczys³aw Romañczuk przy wkopywaniu drenów, 1969 rok.  
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Pierwszy z tych plenerów ja organizowa³em,
ka¿dy poza bezp³atnym pobytem dosta³ jesz-
cze stypendium twórcze, gotówkê. Plener
ten sfinansowa³ ZAIKS. W uzyskaniu
œrodków pomóg³ mi prezes ZG ZPAP Janusz
Kaczmarski. Przekonaliœmy wszystkich, ¿e
jest to wyj¹tkowa uroczystoœæ i ¿e warto
wspomóc to niedu¿e olsztyñskie œrodowi-
sko, mieszkaj¹ce tu, gdzie ¿y³ Kopernik,
i gdzie powsta³o jego dzie³o. I dostaliœmy
jak na tamte czasy kolosalne pieni¹dze.
A nastêpne plenery finansowa³y ju¿ tutejsze
w³adze. By³a reklama dla województwa –
Francuzi, których goœciliœmy na plenerze
wrócili do siebie i w Lyonie zaraz jedn¹
z ulic nazwali ulic¹ Kopernika. 

Plenery kopernikañskie poœrednio przy-
czyni³y siê przecie¿ do tego, ¿e na œcianie
BWA pojawi³a siê ta monumentalna p³asko-
rzeŸba Stefana Knappa, bardzo znanego ar-
tysty z Anglii, który zreszt¹ doœæ czêsto by-
wa³ w Polsce, bo mia³ tu rodzinê. To my za-
prosiliœmy go na plener. Ja wtedy by³em pre-
zesem Zarz¹du Okrêgu. I on sam zapropono-
wa³, ¿e zrobi œcianê przy Planetarium. Praw-
dê mówi¹c, nie wierzy³em, ¿e coœ z tego wyj-
dzie. A tu okaza³o siê, ¿e jest to gotowe, on
to w Anglii zrobi³, wypali³, i ¿e trzeba to tyl-
ko od niego zabraæ. Ale jak to zrobiæ! To ma
swoj¹ wagê, jest wielkie. 

Molestowa³em te nasze w³adze, chodzi-
³em, by³o mi g³upio, facet daje prezent,
a nikt tego nie chce wzi¹æ. A koszta przewie-
zienia tej p³askorzeŸby do Polski mia³y byæ
wielkie, w Wydziale Kultury, jak mnie widzie-
li, to nie chcieli ze mn¹ rozmawiaæ. Karpo-
wicz mnie opieprzy³ – coœ ty tu nam¹ci³, my
ciê wykopiemy za drzwi! Ty oberwiesz, ale
trzeba teraz ratowaæ twarz. 

No i za³atwili, jak mogli najgorzej. Wziê-
li najdro¿sz¹ firmê przewozow¹, która na
dodatek pojecha³a po to w niedzielê, aby so-
bie jeszcze podwójnie policzyæ. Knapp tylko
siê za g³owê z³apa³... 

Stan wojenny by³ szokiem dla mnie, jak
pewnie dla wszystkich, chocia¿ niedziela 13
grudnia by³a takim piêknym dniem, s³oñce,
œwie¿y œnieg... Doœæ d³ugo nie kontaktowali-
œmy siê ze sob¹ w œrodowisku, ale w koñcu
ktoœ powiedzia³, no coœ trzeba robiæ. ZPAP
by³ zawieszony, siedziba zamkniêta. Zleceñ
nie by³o, nie wiadomo by³o co robiæ. Po ja-
kimœ czasie siedzibê nam oddano i wtedy
powsta³ ZPAMiG. Zastanawia³em siê d³ugo,
ale wreszcie – zapisa³em siê... Coœ byæ musi,

jakaœ skupiaj¹ca plastyków organizacja. Tyle
czasu i wysi³ku poœwiêciliœmy, aby zbudowaæ
chocia¿by tê siedzibê, czy to ma przepaœæ... 

Niewykluczone, ¿e gdyby nie powsta³
ZPAMiG, i nie obj¹³ w posiadanie naszej
siedziby, to wczeœniej czy póŸniej ktoœ by
j¹ nam zabra³. Chocia¿ czy tak by by³o na
pewno, tego nikt nie wie. Bo w okresie
stanu wojennego nikt specjalnie nam tego
zabraæ nie chcia³. Raczej nikogo ten lokal
nie interesowa³. No, ale mo¿e za kilka lat
to by siê zmieni³o. Gdyby nikogo tam nie
by³o, pewnie w sposób naturalny wesz³o
by tam Muzeum. 

Gdy reaktywowano ZPAP ja ju¿ do
Zwi¹zku nie wróci³em. Na samym pocz¹tku
to by³o mi nawet g³upio, ¿e ka¿e siê nam
ponownie sk³adaæ deklaracje, bo w koñcu
ja siê z ZPAP nigdy nie wypisa³em i nikt
mnie z niego nie wyrzuci³. Dosta³em Z³ot¹
Odznakê za dzia³alnoœæ spo³eczn¹, i Z³oty
Krzy¿ Zas³ugi, te¿ za to. I uwa¿am siê dalej
za cz³onka Zwi¹zku. Mam legitymacjê.
A nie interesowa³y mnie podchody, przepy-
chanki wœród kolegów – po co to! Czy na-
le¿ê formalnie do zwi¹zku, czy nie, to i tak
jestem czêœci¹ tego œrodowiska, jestem
z nim zwi¹zany i bêdê. A czyjeœ sympatie
czy antypatie tego nie zmieni¹. 

Brakuje mi tego, ¿e my siê w³aœciwie nie
widujemy. Starsze pokolenie odsunê³o siê
trochê na bok, a nie ma okazji, aby poznaæ
siê z m³odymi, którzy przecie¿ ci¹gle do
Olsztyna przybywaj¹. Nic o sobie nie wiemy.
Ludzie odchodz¹ i czasem na godzinê
przed czyimœ pogrzebem dowiadujemy siê,
¿e ktoœ umar³. Tak by³o przecie¿, gdy zgin¹³
Zbyszek ¯ukowski, zdolny malarz, przeje-
chany przez motocyklistê.

Mo¿e czasy s¹ takie, ¿e ludzie siê do
siebie nie garn¹. 

Teraz generalnie kultura jest inaczej trak-
towana, ni¿ kiedyœ. Teraz siê nie liczy, nikt
o ni¹ nie dba. I to, co my, plastycy, odczuwa-
my tak boleœnie, dotyczy pewnie i ka¿dego
innego œrodowiska. 

Eugeniusza Jankowskiego
wys³uchali Krzysztof Janicki

i Adam Kur³owicz

Maria 
Szymañska
Absolwentka Wydzia³u
Grafiki Artystycznej ASP
w Warszawie – dyplom
1956 r. Nale¿y do ZPAP
od 1957 roku. Kilka-
krotnie by³a cz³onkiem
Zarz¹du Okrêgu, w la-
tach 1978-80 pe³ni³a

funkcjê wiceprezesa, pracowa³a te¿
w Komisji Rewizyjnej.  Bra³a czynny
udzia³ w przygotowaniach do budowy
siedziby ZPAP.

Maria Szymañska – Zrobi³am dyplom
w 1956 roku, na Akademii Sztuk Piêknych
w Warszawie, na Wydziale Grafiki. Pocz¹tko-
wo mieszka³am jeszcze przez jakiœ czas w Or-
necie, doje¿d¿a³am do Olsztyna, potem uda-
³o mi siê dostaæ pracowniê w Olsztynie, na
Starym Mieœcie, na poddaszu.

Wtedy generalnie by³a taka ¿yczliwoœæ dla
artystów, ze strony decydentów, wspominam
to z sentymentem – los artystów, ich sytuacja,
nie by³a im obojêtna. Trzeba powiedzieæ, ¿e
ówczesne w³adze by³y do naszego œrodowiska
nastawione pozytywnie, pomaga³y w otrzy-
maniu i pracowni, i mieszkañ. 

Nigdy komuny specjalnie nie lubi³am, mo-
ja rodzina mieszka³a na wschodzie, a tam wia-
domo, mieliœmy swoje prze¿ycia, ale byliœmy
w tym kraju i tu trzeba by³o jakoœ ¿yæ. I muszê
przyznaæ, ¿e gdziekolwiek siê posz³o, aby coœ
za³atwiæ, wszêdzie przyjmowano nas serdecz-
nie. Gdy by³y jakieœ problemy, np z brakiem
pieniêdzy, sz³o kilka osób od nas do Wydzia³u
Kultury czy Komitetu – i zawsze coœ dostawa-
liœmy. Byliœmy potrzebni miastu.

Ktoœ powiedzia³ mi, a mieszka³am wtedy
jeszcze w Ornecie – s³uchaj, na Starym Mie-
œcie remontuje siê stare kamieniczki, na pew-
no bêd¹ tam strychy, zobacz, jaka firma to
buduje. Posz³am tam, dyrektor by³ bardzo
sympatyczny, nazywa³ siê chyba Gozdek,
przyj¹³ mnie bardzo ¿yczliwie, zaraz poprosi³
do siebie architektów, omówiliœmy, jak mo¿-
na na poddaszu domu, który dopiero siê bu-
dowa³, umieœciæ pracowniê dla mnie. By³am
bardzo wzruszona... Wiedzia³am ju¿, ¿e na
pewno bêdê tê pracowniê mia³a. 

Wst¹pi³am do ZPAP w 1957 roku, biuro
zwi¹zku mieœci³o siê wtedy w budynku PSP. 

Przyjmowanie do zwi¹zku wtedy wygl¹-
da³o inaczej – trzeba by³o przejœæ przez pro-
cedurê bycia cz³onkiem nadzwyczajnym, po-

tem zwyczajnym. Trzeba by³o przedstawiæ
swoje prace, dyplom, nastêpowa³o przyjêcie. 

Pocz¹tkowo Olsztyn nie mia³ praw
okrêgu i trzeba by³o ze wszystkim jechaæ
do Bydgoszczy. Mo¿e to by³a przesada, bo
skoro ju¿ ktoœ dosta³ dyplom, przepuszczaæ
go jeszcze raz przez sito, by³ to jakiœ poli-
czek dla uczelni, dla profesorów. Zdarza³y
siê sytuacje, ¿e kogoœ, kto skoñczy³ uczel-
niê artystyczn¹ nie przyjmowano do Zwi¹z-
ku, by³o to przykre.

Gdy zaczê³y siê prace nad budow¹ na-
szej siedziby przy ul. Zamkowej, wszyscy
opodatkowaliœmy siê, tzn. ci, którzy praco-
wali przez PSP, którzy mieli prace zlecone,
a takich prac by³o niema³o, nie tak, jak te-
raz... Obrazów raczej nie dawa³o siê sprze-
dawaæ, chyba ¿e kupowa³y to urzêdy, czy in-
stytucje, czasami z wystaw poplenerowych
kupowano po jednym obrazie od ka¿dego,
wiêc zarabialiœmy przede wszystkim robi¹c
zlecenia, które zdobywaliœmy sami. Najczê-
œciej wykonywaliœmy plansze, by³y przecie¿
pañstwowe œwiêta, ja mia³am sta³e zlecenia
na plansze do kin, robi³o siê to raz na mie-
si¹c. Utworzyliœmy nawet taki zespó³, który
nazywa³ siê „KOS” – Kochanowski, Oszcza-
kiewicz, Szymañska – i tak pracowaliœmy we
troje przez wiele lat... Tak¿e wojsko, zak³ady
pracy czy instytucje pañstwowe sk³ada³y za-
mówienia na wystrój wnêtrz, na oprawê uro-
czystoœci. Na przyk³ad w Wojewódzkiej Ra-
dzie Narodowej wykona³am z Henrykiem
Oszczakiewiczem mozaikê i sgraffito, tam
Mietek Romañczuk i Gienek Kochanowski ro-
bili, bodaj¿e przy wejœciu, malarstwo, tak¿e
w Domu Polskim zrobi³am z Heñkiem te¿
mozaikê i sgraffito. 

Wracaj¹c do siedziby – projekty zrobili
Boles³aw Wolski i Eugeniusz Jankowski.
Podczas prac fizycznych przy budowie, wia-
domo, anga¿owali siê przede wszystkim
mê¿czyŸni, ale je¿eli coœ trzeba by³o zrobiæ,
wszyscy pomagali, byæ mo¿e dlatego, ¿e my
byliœmy t¹ m³odzie¿¹, która prze¿y³a wojnê,
okupacjê, i te ciê¿kie czasy po wojnie, wie-
dzieliœmy, ¿e je¿eli chcemy coœ mieæ, musimy
sami to zrobiæ. Byliœmy te¿ nastawieni do sie-
bie ¿yczliwie, nikt nad innych siê nie wynosi³,
to pomaga³o we wspó³pracy. Nie by³o tych
„lepszych” i „gorszych”. 

Bardzo sprzyja³y nam w³adze, zw³aszcza
Konserwator Wojewódzki, Pan Lucjan Czu-
biel – i w za³atwianiu ró¿nych „papierków”,
i w samych pracach. Zawsze by³ dla plasty-
ków, dla Zwi¹zku, ¿yczliwy.20 21
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Stoj¹ od lewej: Julian Dadlez, Barbara Lis-
Romañczuk, Bo¿ena Jankowska, Maria Delikat,
Micha³ Sawaniuk, Zofia Hudyka, Krystyna Chromy-
Sowiñska, Wies³awa Pasik, Henryk M¹czkowski,
Zbigniew ¯ukowski, Ryszard Wachowski,
Aleksander Wydorski, Eugeniusz Kochanowski,
Eugeniusz Jankowski, Janusz Kompowski,
Miros³aw Smerek, Mieczys³aw Romañczuk
na pierwszym planie siedzi: Sylwin Mydlak, 
obok le¿y: Wies³aw Wojczulanis, za nim siedz¹:
Artur Nichthauser i Zofia Hermanowicz.
1970 rok. 



Powstanie nowych zwi¹zków by³o stero-
wane odgórnie. Ci, którzy siê zapisywali, mie-
li z tego korzyœci, np. je¿eli ktoœ wtedy zrobi³
wystawê, czasem i po³owê prac od niego ku-
powano, i to za du¿e pieni¹dze. W ten spo-
sób przyci¹gano do nowego zwi¹zku, kupo-
wano ludzi. Dlatego ci starsi, którzy znali sy-
tuacjê, i rozumieli, o co chodzi, a prze¿yli tro-
chê ¿ycia, powinni byli wiedzieæ, czy to jest
dobre, czy z³e. A czêsto nie tylko to akcepto-
wali, ale i brawo bili, a to by³o koszmarne. Bo
gdyby nasi koledzy poszli do tych zwi¹zków,
aby coœ uratowaæ, to by³oby dobrze, ale oni
za³atwiali tam swoje prywatne interesy, i roz-
grabiali maj¹tek po ZPAP. 

Wszystkie te dzia³ania odgórnie sterowa-
ne by³y nastawione na podzielenie œrodowi-
ska, ¿eby ludzi od siebie oddzieliæ, malarzy
od rzeŸbiarzy, architektów od projektantów
– bo je¿eli s¹ ma³e grupki, to ³atwiej nimi
sterowaæ, ³atwiej je zastraszyæ. 

Wszyscy byliœmy wtedy przygnêbieni, lu-
dzie przestali siê ze sob¹ kontaktowaæ, ci co
nie zapisali siê do nowych zwi¹zków nie spo-
tykali siê praktycznie. Nie by³o dla nich mo¿-
liwoœci wystawiania. Ja siê wtedy te¿ wyizo-

lowa³am, przesta³am udzielaæ, nawet nie
wiem, co dok³adnie dzia³o siê w siedzibie,
nie chodzi³am tam. 

Potem powsta³a „Sztuka Polska”, nale¿eli-
œmy do niej, bo nasze legitymacje ZPAP by³y
nieaktualne, a trzeba by³o siê czymœ legitymo-
waæ, np. gdy sz³o siê do lekarza. Przez „Sztu-
kê Polsk¹” mo¿na by³o te¿ dostawaæ honora-
ria za sprzedany obraz czy wykonan¹ pracê. 

Gdy po stanie wojennym zosta³ reakty-
wowany ZPAP, na chwilê wróci³ Janusz Kom-
powski na stanowisko prezesa Zarz¹du Okrê-
gu, ale szybko zrezygnowa³. To by³ bardzo
sprawny prezes – jak trzeba by³o coœ za³a-
twiæ, to on za³atwi³, ale to cz³owiek „ciê¿ki”
we wspó³¿yciu, apodyktyczny, gdy za jego
kadencji by³am w Komisji Rewizyjnej, czu³am
siê czasem jak marionetka. 

Na pocz¹tku by³ chaos, odtwarza³ siê
ZPAP, a jeszcze ZPAMiG siedzia³ w naszej sie-
dzibie, pierwsze zebrania by³y w Zamku, nie
pamiêtam ju¿, w Sali Kromerowskiej czy
w Kaplicy œw. Anny. Niektórzy koledzy prze-
chodzli ze ZPAMiG-u do ZPAP, inni tam ci¹-
gle trwali. Koledzy obra¿ali siê na siebie, ju¿
nie by³o solidarnoœci w œrodowisku, które by-
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Przed otwarciem naszej siedziby nie by³o
w Olsztynie, poza BWA, ¿adnej galerii, gdzie
plastycy mogliby wystawiaæ swoje prace. Po-
cz¹tkowo BWA mieœci³o siê w Zamku, zanim
nie wybudowano Planetarium. W tamtych
czasach nasze kontakty z BWA by³y sympa-
tyczne, dyrektorami byli przecie¿ plastycy,
cz³onkowie naszego zwi¹zku, wiêc te wiêzi
by³y bli¿sze. Olsztyñscy plastycy czêœciej, ni¿
teraz, tam siê wystawiali. 

No i tak ¿ycie siê toczy³o, trzeba by³o
zarabiaæ, poza tym uprawiaæ swoj¹ twór-
czoœæ, ale ja te¿ du¿o udziela³am sie spo³ecz-
nie, pracowa³am w Zarz¹dzie Okrêgu, orga-
nizowa³am plenery, których wtedy by³o bar-
dzo du¿o. Dostawaliœmy pieni¹dze od ró¿-
nych instytucji, np. czêsto plenery fundowa-
³y PGR-y, dawa³y nam ju¿ zagruntowane
blejtramy, farby, by³o doskona³e wy¿ywienie,
czasami organizowano nam jak¹œ wycieczkê.
By³a taka zasada, ¿e zostawia³o siê im jeden
obraz, ale czêsto coœ jeszcze kupowali od
nas. We Fromborku by³y plenery tzw. „koper-
nikañskie”, malarskie i rzeŸbiarskie. 

Ja zorganizowa³am dwa plenery w Lidz-
barku Warmiñskim, w³adze miasta by³y dla
nas serdeczne i ¿yczliwe, uwa¿ano, ¿e te ple-
nery o¿ywiaj¹ miasto, mieliœmy œwietne wa-
runki. Na te plenery zapraszaliœmy te¿ kole-
¿anki i kolegów z innych okrêgów w Polsce,
a tak¿e z zagranicy, z Niemiec na przyk³ad.
Nas te¿ zapraszano na plenery czy wystawy
do innych okrêgów – ja by³am trzy razy na
miêdzynarodowym plenerze w Bia³owie¿y.
Jeden z tych plenerów by³ plenerem zimo-
wym, to te¿ by³a wielka atrakcja, drugi odby-
wa³ siê jesieni¹, w paŸdzierniku, ju¿ by³o bar-
dzo kolorowo. Zwiedzaliœmy dzik¹ puszczê,
ogl¹daliœmy zwierzêta, rysowaliœmy, malowa-
liœmy, mieliœmy specjalne przepustki do rezer-
watu, my mogliœmy wchodziæ tam, gdzie in-
nym nie by³o wolno – wycieczki mog³y cho-
dziæ tylko drogami i z przewodnikiem. 

Mieliœmy serdeczne kontakty z Kalinin-
gradem, ich artyœci u nas wystawiali, my u
nich. Pamiêtam, jak przyjecha³o do Olsztyna
kilku Rosjan, mieli tu wystawê i myœmy ich
zabrali kilkoma samochodami, ja wtedy te¿
mia³am samochód, na wycieczkê. ZawieŸli-
œmy ich wtedy do Gdañska. A oni nie mieli
prawa bez zezwolenia swoich w³adz wyje¿-
d¿aæ z Olsztyna! Wiadomo, ¿e zawsze wœród
nich jakiœ „szpion” by³, wiêc potem oni mie-
li u siebie, po powrocie do Kaliningradu, nie-
przyjemnoœci, nagany dostali – t³umaczyli
siê, ¿e my ich nie pytaliœmy o nic, tylko wsa-

dziliœmy do samochodów, a oni nawet nie
wiedzieli, dok¹d jad¹. Innym razem kilku
z nich nasi koledzy zabrali do Fromborka, na
koncert organowy – to oni p³akali, tak siê
wzruszyli, ¿e byli w koœciele. 

Du¿o pracowa³am dla ZPAP, kilka
wybierano mnie do Zarz¹du Okrêgu, zawsze
by³o coœ do zrobienia, skoro ju¿ siê do Zwi¹z-
ku nale¿a³o, to trzeba by³o coœ robiæ dla
wszystkich. Nie by³am wyj¹tkiem, ka¿dy tak
siê zachowywa³. Wszyscy byliœmy pozytywnie
nastawieni do Zwi¹zku, zale¿a³o nam na tym,
aby pracowaæ dla œrodowiska. Na zebraniach
siê ustala³o, ¿e ten to robi, ten co innego. 

Zwi¹zek odgrywa³ wtedy wiêksz¹ rolê,
ni¿ teraz, wiêcej znaczy³, wiêcej móg³ za³a-
twiæ dla plastyków, by³ bardziej potrzebny
miastu. Teraz, nawet, gdyby ze skóry wy³a-
ziæ, to niewiele mo¿na zdzia³aæ. 

Pracowaliœmy dla Zwi¹zku z potrzeby,
nie z wyrachowania. Nikt nie myœla³. co mi
to da. Teraz wiemy, jak jest. Nie ma wiêzi
miêdzy ludŸmi. Na zebrania przychodzi³o
bardzo du¿o osób, by³y czêste spotkania,
dyskusje. Niestety, teraz s¹ inne czasy. Pie-
ni¹dz przes³ania wszystko. Na pewno pieni¹-
dze s¹ potrzebne, ale przecie¿ i inne sprawy
siê licz¹. Plastykom jest teraz ciê¿ej, ni¿ kie-
dyœ, nie ma prac zleconych, a i miasto prze-
sta³o siê nami interesowaæ. Byæ mo¿e sami
trochê zawiniliœmy, ¿e Zwi¹zek straci³ pre-
sti¿, który kiedyœ mia³. Ale to jest ogólny
trend. Wystarczy przyjrzeæ siê temu, co dzie-
je siê w ca³ym kraju – sprawy kultury s¹ na
ostatnim miejscu. To jest chore. 

Kiedyœ, gdy pracowaliœmy przez PSP,
wszystko, co oddawaliœmy by³o opiniowane
przez Komisjê Artystyczn¹, która sk³ada³a siê
z plastyków powo³anych do pracy przez Mini-
sterstwo Kultury, i która dba³a o poziom arty-
styczny prac plastycznych, które pojawia³y siê
na mieœcie – czy to by³y plansze, czy reklamy,
czy malowid³a we wnêtrzach. Przez jakiœ czas
i ja by³am w takiej komisji. To znaczy komisjê
typowa³ Zwi¹zek, a zatwierdza³o minister-
stwo. Teraz nikt siê tym nie zajmuje, i wy-
starczy przejœæ siê po mieœcie, aby zobaczyæ
ile jest tandety. 

Stan wojenny... To by³o bardzo tragiczne
doœwiadczenie. Zosta³o rozwalone nasze
œrodowisko, od tego momentu nast¹pi³y po-
dzia³y, które s¹ do dziœ. Nie potêpiam tych
m³odych, którzy wst¹pili do ZPAMiG-u, by³o
zamieszanie, ZPAP nie istnia³, my, starsi, mo-
gliœmy obejœæ siê bez zwi¹zku, ale m³odzi,
którzy zaczynali... Czasy by³y trudne. 

Przed uroczystoœci¹ otwarcia siedziby ZPAP, 13.10.1970 rok   Pierwszy z prawej: Hieronim Skurpski,
za nim Henryk Panas wita siê z prezesem ZO ZPAP Mieczys³awem Romañczukiem.
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³o rozbite. Tyle z³ego zrobi³ stan wojenny...
Chyba ludzie przestali interesowaæ siê spra-
wami œrodowiska, wystarczy popatrzeæ, ilu
teraz przychodzi na zebrania zwi¹zkowe...

Podczas pierwszych wyborów wybrano na
prezesa Piotra Obarka, on tak trochê radykal-
nie zacz¹³ dzia³aæ i niektórzy ró¿nie go oce-
niaj¹, ale jest to uczciwy cz³owiek i na pewno
nie wszed³ do zarz¹du, aby za³atwiaæ tam
swoje interesy. Mo¿e i pozra¿a³ kilku ludzi do
Zwi¹zku, ale... 

Wszystko by³o skomplikowane.
Du¿o pracowa³am dla ZPAP do stanu

wojennego, to by³o z potrzeby serca, po nim
jakoœ czu³am dystans do wszystkiego, ci sa-
mi ludzie, którzy byli w ZPAMiG-u, teraz
wracali do ZPAP, jakby nic siê nie sta³o. By³o
jakoœ nie tak... Czy mo¿na by³o mieæ zaufa-
nie do takich ludzi?... 

Zawsze udawa³o mi siê robiæ „swoje”,
malowaæ, obok pracy zarobkowej. Nigdy nie
ulega³am modzie w malowaniu, zawsze ro-
bi³am tak, jak czu³am. Stara³am siê byæ sob¹,

czy to siê komuœ podoba³o, czy nie. I z tego
jestem dumna.

Nawet sobie myœlê teraz – ile ja mog³am
zrobiæ, bo i przecie¿ udziela³am siê spo³ecz-
nie. Teraz ci¹gle brakuje mi czasu, mo¿e wol-
niej pracujê, wiadomo – si³y siê zu¿ywaj¹. 

Teraz m³odym jest nie³atwo, studia s¹
trudne, kosztowne, a gdy siê je skoñczy – co
robiæ, jak siê utrzymaæ? Pracy nie ma, mate-
ria³y do pracy twórczej s¹ bardzo drogie. Je-
¿eli przestanie siê tworzyæ, to cz³owiek siê
cofa, zapomina, przestaje siê rozwijaæ. Gdy
siê chce zrobiæ wystawê, trzeba szukaæ spon-
sorów, a jest to czasem takie ¿enuj¹ce... £a-
twiej mo¿e za³atwiæ coœ dla np. zwi¹zku, dla
wspólnoty, ale indywidualnie... To koszmar. 

Zwi¹zek w tych czasach jest potrzebny,
bo jest on jakimœ centrum, skupiaj¹cym tych,
którzy tworz¹. Taki „nasz” dom. Miejsce,
w którym mo¿emy siê czasem spotkaæ, po-
gadaæ o problemach, mo¿e sobie nawzajem
pomóc. Powinniœmy spotykaæ siê czêœciej,
nie tylko na zebraniach. I mobilizowaæ

wspólnie, aby ten zwi¹zek utrzymaæ, i tê sie-
dzibê, bo je¿eli j¹ stracimy – to koniec! Ta
siedziba jest takim symbolicznym miejscem,
sami j¹ budowaliœmy i przez tyle lat tutaj
skupia³o siê wszystko, co nas dotyczy³o i co
nas ³¹czy³o. Je¿eli jej zabraknie – to ju¿ nie
bêdzie niczego, co nas ³¹czy. 

Dyrekcja Zamku ma zakusy na tê siedzi-
bê, ale przecie¿, gdybyœmy tej budowy nie
ruszyli, to mo¿e wczeœniej czy póŸniej spy-
chaczami by te zrujnowane baszty sprz¹t-
niêto i nic by tutaj nie by³o! Powinniœmy
mieæ z dyrekcj¹ Zamku przyjacielskie stosun-
ki, jesteœmy przecie¿ s¹siadami i nawzajem
mo¿emy na tym skorzystaæ. 

Je¿eli chodzi o twórczoœæ – bardzo du¿o
z³a robi komputeryzacja. Profesjonalni pla-
stycy musz¹ ustêpowaæ miejsca amatorom,
którzy nie maj¹ wyczucia plastycznego, ale
maj¹ komputery, tak jest np. w wydawnic-
twach. ¯ywa, „rêczna” twórczoœæ przesta³a
byæ potrzebna, ka¿dy, nawet nie umiej¹c
malowaæ czy rysowaæ, mo¿e zrobiæ kompu-
terow¹ grafikê. Ja rozumiem, ¿e pewnych
rzeczy ju¿ bez komputera nie da siê zrobiæ,
jest to doskona³e narzêdzie do montowania
tekstu, ale nie do prawdziwej twórczoœci.
Malowanie czy rysowanie jest jak podpis,
musi byæ ¿ywe i autentyczne, nie mo¿e byæ
„mechaniczne”. Musi mieæ „duszê”. 

Nasze obecne polityczne w³adze, i te
w Warszawie, i te tutaj, w Olsztynie, nie in-
teresuj¹ siê kultur¹ czy sztuk¹, nic ich to nie
obchodzi. Oni zajmuj¹ siê tylko tym, ile sko-
rzystaj¹ podczas trwania ich kadencji, a co
bêdzie potem – nikt siê nie przejmuje! 

Zwi¹zek te¿ powinien odzyskaæ swój
presti¿, swoje znaczenie. ¯eby to wszystko,
co bêdzie oznaczone znakiem ZPAP, by³o
gwarancj¹ dobrej jakoœci. 

Uwa¿am, ¿e Biuletyn, który z takim za-
pa³em i tak profesjonalnie wydaje obecny
zarz¹d, jest bardzo wa¿n¹ inicjatyw¹... 

¯yczê Zwi¹zkowi, ¿eby od¿y³, ¿eby za-
cz¹³ kwitn¹æ. Bo tak, jak w naturze – cza-
sem jakieœ drzewo wiêdnie, bo zmienia siê
klimat i czegoœ jest za du¿o, lub za ma³o,
ale potem dostosowuje siê i rozkwita po-
nownie, z now¹ si³¹. I wierzê ¿e tak bêdzie,
¿e ci, którzy teraz pracuj¹ w zarz¹dzie, do
tego doprowadz¹. 

Mariê Szymañsk¹
wys³ucha³ Adam Kur³owicz

Prezes ZO ZPAP Mieczys³aw Romañczuk i I Sekretarz KW PZPR Tadeusz Bia³kowski. 
13.10.1970 rok. 

Boles³aw
Marschall
Absolwent Wydzia³u
RzeŸby PWSSP w Gdañ-
sku – dyplom w 1963
roku. Cz³onek ZPAP od
1963 roku. W latach
1967-74 przez trzy ka-
dencje cz³onek Zarz¹du
Okrêgu ZPAP w Olszty-

nie. W 1982, po chwilowym odwiesze-
niu ZPAP wybrany na prezesa, funkcjê tê
pe³ni³ do czasu ostatecznego rozwi¹za-
nia ZPAP. Od 1972 administrator Zamku
w Reszlu. Wykonawca wielu elementów
wyposa¿enia wnêtrz siedziby ZO ZPAP. 

Boles³aw Marschall – Przeprowadzi-
³em siê do Olsztyna w 1963 roku, po niemal
20-letnim pobycie w Gdañsku, gdzie osiedli-
³em siê po 1945 roku, tam skoñczy³em
wszystkie szko³y. Koledzy – Mieczys³aw Ro-
mañczuk i Henryk M¹czkowski, namówili
mnie, ¿ebym siê usamodzielni³ i przyjecha³
do Olsztyna, bo jest taki atrakcyjny, niedu¿y,
ma³o w nim rzeŸbiarzy. Da³em siê namówiæ...
By³o to zaraz po tym, jak obroni³em dyplom
na Wydziale RzeŸby PWSSP w Gdañsku.

Przyjmowanie do grona artystów olsz-
tyñskich obros³o ju¿ legend¹ – przede
wszystkim trzeba by³o uzyskaæ zaproszenie
do pana Skurpskiego, byæ u niego „na wizy-
cie”, to by³o takie towarzyskie spotkanie,
„dobrze widziane”, oczywiœcie nie Hieronim
decydowa³ o przyjêciu, tylko przygl¹da³ siê,
kto jest kto i opiniowa³. 

Prezesem ZPAP by³ wtedy Julian Dadlez,
zwi¹zek wynajmowa³ pokój przy PSP na
Starym Mieœcie, na samej górze by³y te¿
pracownie plastyczne, mieli tam pracownie
Gienek Kochanowski i Wiesiek Wachowski,
obok mieszka³ Ryszard Wachowski, i tam
g³ównie mia³y miejsce nasze zwi¹zkowe
spotkania, kontakty.

W 1964 roku urz¹dzi³em pracowniê
w Zamku, na miêdzymurzu, by³y to wtedy
dwie osobne baszty, nie po³¹czone, jak jest
to obecnie, dachem, w jednej z nich stró¿
zamkowy, Pan Grenda trzyma³ króliki,
a w drugiej ja mia³em pracowniê. Okien nie
by³o, stale pracowa³em przy sztucznym œwie-
tle, ale, poniewa¿ pracowa³em g³ównie w ka-
mieniach, to bardziej interesowa³o mnie miê-
dzymurze. By³o du¿e, zamkniête murem, byz
du¿¹ bram¹. 
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Podwórze by³o w³aœciwie ogrodem, Hie-
ronim Skurpski uprawia³ tam warzywa, od
strony muzeum wchodziæ mo¿na by³o przez
schody, a ja pod murem mog³em sobie usta-
wiaæ kamienie.

Swego czasu, zim¹, trzeba by³o zrobiæ na-
grobek we Fromborku, dla harcerzy, którzy
zginêli tam w czasie sztormu. Wojsko posta-
wi³o wielki namiot na podwórzu, przy
basztach, paliliœmy w dwóch piecach i ja
w tym namiocie pracowa³em.

W tym czasie by³a sprzyjaj¹ca nam nie-
wielka grupa aktorów w teatrze, dyrektorem
by³ Pan Sewruk, ja mia³em szczêœcie robiæ je-
go portret z natury, z modela. Pan Sewruk
czêsto u nas bywa³, by³ z nami zaprzyjaŸnio-
ny, dziêki niemu uda³o siê uzyskaæ dla nie-
których z nas mieszkania, Hieronim Skurpski
do dzisiaj mieszka w domu, który by³ kiedyœ
czymœ w rodzaju hotelu dla aktorów. W tym
budynku, gdzie mieœci³o siê DŒT, na samej
górze by³y tak¿e pracownie, samo DŒT zo-
sta³o za³o¿one przede wszystkim przez akto-
rów i dziennikarzy, tam odbywa³a siê wiêk-
szoœæ spotkañ przedstawicieli ró¿nych arty-
stycznych zawodów. 

W latach szeœædziesi¹tych by³o nas, pla-
styków, nie wiêcej ni¿ kilkudziesiêciu,
g³ównie koledzy i kole¿anki po uczelniach
warszawskiej, krakowskiej, wielu po gdañ-
skiej, a tak¿e absolwenci UMK w Toruniu. 

Mo¿e trudno to sobie teraz wyobraziæ,
ale za Hotelem „Warmiñskim” by³o wtedy
szczere pole, i tam, w nowych blokach, któ-
re stawiano na obecnej ulicy Ko³obrzeskiej,
wybudowano nam, rzeŸbiarzom, na dole
pracownie, na poddaszach natomiast zro-
biono pracownie dla malarzy. Przez jakiœ
czas i ja mia³em tam pracowniê, pamiêtam,
gdy chcia³em dostaæ telefon, poszed³em do
dyrektora poczty z popiersiem Lenina wyko-
nanym w marmurze, Lenin zosta³ odniesiony
do komitetu – a ja po dwóch dniach mia³em
telefon. By³y to egzotyczne czasy. Potem na-
wet tego ¿a³owa³em, bo nikt w blokach nie
mia³ jeszcze telefonu, s³u¿y³em wiêc jako po-
gotowie telefoniczne, ci¹gle ktoœ przycho-
dzi³, aby zadzwoniæ po karetkê czy stra¿ po-
¿arn¹ – wiêcej mia³em k³opotów z tym tele-
fonem ni¿ korzyœci. 

Ka¿dy robi³ w pracowni swoj¹ sztukê, ale
utrzymywaliœmy siê przede wszystkim z za-
mówieñ – by³y takie daty jak 1 maja czy 22
lipca, gdy dostawaliœmy zamówienia na
oprawê plastyczn¹ jakiejœ uroczystoœci. Ka¿-
dy robi³, co potrafi³, ktoœ malowa³ portrety,

ktoœ inny plansze. Wtedy PSP by³y dla nas
podstawowym Ÿród³em dochodów, ka¿dy
z nas mia³ rodzinê i musia³ j¹ utrzymaæ, cho-
cia¿ podejmowaliœmy i inne prace – ja swego
czasu próbowa³em byæ KO-wcem w Klubie
Garnizonowym, nie bardzo mi to wysz³o,
pracy w zasadzie nie by³o ¿adnej, a w zwi¹z-
ku z tym by³o nudno. Pensja nie by³a du¿a,
wiêc zrezygnowa³em. 

By³o te¿ du¿o zamówieñ na pomniki, dla
upamiêtnienia ró¿nych rocznic, ró¿nych bo-
haterów, co dla rzeŸbiarzy by³o korzystne. Ja
robi³em doœæ du¿e realizacje rzeŸbiarskie i by-
³em jednym z niewielu, który ku³ w kamieniu.
By³y to czasy, kiedy nie mo¿na by³o ¿yæ „z wy-
zysku”, czyli nie mog³em sobie wynaj¹æ ka-
mieniarza, który by mi kamieñ przygotowa³,
z grubsza obku³, na coœ takiego trzeba by
uzyskaæ pozwolenie od ministra kultury. Tak,
¿e przy tak du¿ym pomniku, jak ten z Alei
Wojska Polskiego, który ma 160 ton i zrobio-
ny jest z piaskowca – wszystkie te kamienie
musia³em sam obrobiæ. Dosta³em tylko zgo-
dê od ministra, po pó³ roku starañ, na za-
trudnienie cz³owieka do wykonania liternic-
twa. Sam wiêc musia³em obs³ugiwaæ sprê¿ar-
kê, m³ot pneumatyczny. Bardzo to przeszka-
dza³o w realizacji, bo np. koledzy w Warsza-
wie robili model w glinie 1:1 czy 1:10 i spra-
wowali tylko nadzór nad realizacj¹ siedz¹c
w krzeœle i dyryguj¹c, kto co i jak ma robiæ –
i z tego mieli jeszcze dodatkowo 25 % do-
chodu od wartoœci ca³ej roboty – a ja musia-
³em kuæ sam, i mi nie p³acono za realizacjê,
tylko za model w gipsie. W tym samym cza-
sie, który ja poœwiêca³em na wykucie jednego
pomnika, mo¿na by³o zrobiæ i dwadzieœcia,
robi¹c tylko projekty i zlecaj¹c komuœ realiza-
cjê. Ale wtedy by³em m³ody, traktowa³em to
jako przygodê – i nie narzeka³em.

Je¿eli chodzi o siedzibê Zwi¹zku... 
Andrzej Samulowski by³ pomys³odawc¹,

by³ wtedy chyba w Zarz¹dzie Okrêgu. Roz-
dzieliliœmy zadania – Boles³aw Wolski, jako
architekt zaj¹³ siê projektem architektonicz-
nym, inni koledzy robili wszelkie prace po-
mocnicze, ja np. zaj¹³em siê wo¿eniem
z Kielc kamienia, marmuru, na posadzkê –
zamówiliœmy go w kamienio³omach, inni ko-
ledzy zajmowali siê kontaktem z firmami bu-
dowlanymi, bieganiem po urzêdach – trzeba
by³o za³atwiæ pozwolenia, bo nie by³o tego
w planie zabudowy miasta, by³o to na we-
wnêtrznym podwórku zamkowym. 

Towarzyszy³ nam ogromny entuzjazm,
wszyscy podchodzili do tego z du¿ymi emo-

cjami, bardzo gor¹co, opodatkowano siê do-
browolnie, ka¿dy przynosi³ to, co mia³, wszy-
scy pracowaliœmy przy tym, sami robiliœmy
wykopy, nikogo nie trzeba by³o namawiaæ,
prosiæ, wszyscy interesowali siê pracami
i chêtnie przychodzili. Myœlê, ¿e ten entu-
zjazm by³ mo¿liwy tylko w tak ma³ym mie-
œcie, nielicznym œrodowisku, jak nasze,
w wiêkszym mieœcie coœ takiego by siê nie
zdarzy³o, trudniej by by³o skupiæ ludzi i za-
chêciæ do wspólnej pracy. 

Budowê prowadzi³y PKZ-ety, z wielkim,
osobistym zaanga¿owaniem Pana Czubiela. 

Samego momentu otwarcia dok³adnie
nie pamiêtam. Gdy zaczê³y siê prace nad
budow¹ siedziby, przenios³em swoj¹ pra-
cowniê do nieczynnej wtedy kaplicy na Alei
Wojska Polskiego, teraz mieœci siê tam Ko-
œció³ Narodowo-Polski, póŸniej dosta³em
pracowniê w³aœnie na Ko³obrzeskiej. Na
pewno by³y uroczystoœci, bankiety, jeszcze
przed otwarciem mocno interesowa³ siê po-
stêpem prac Wydzia³ Kultury UW, przycho-
dzili ró¿ni urzêdnicy. 

Biuro Wystaw Artystycznych mieœci³o siê
wtedy w Zamku, nie by³o tam du¿o miejsca,
ale zawsze coœ ciekawego mo¿na by³o obej-
rzeæ, czêsto nasi siê tam wystawiali. Mieli-

œmy te¿ kontakty, wymianê wystaw, z Kali-
ningradem. Gdy uruchomiliœmy nasz¹ gale-
riê, w niej urz¹dzaliœmy wystawy, zaczê³o
pracowaæ biuro zarz¹du, mo¿na by³o siê
spotykaæ w wiêkszym gronie. W siedzibie by-
³a te¿ kawiarnia. 

Posiadanie w³asnej galerii w pocz¹tko-
wym okresie mocno zmobilizowa³o œrodowi-
sko do przygotowywania w³asnych wystaw,
potem zapa³ trochê ostyg³. Galeria to nie tyl-
ko miejsce, gdzie mo¿na siê wystawiæ, ale te¿
powinna mieæ mo¿liwoœci organizacyjne, aby
wystawê porz¹dnie przygotowaæ i sfinanso-
waæ druk plakatu czy katalogu – tego zwi¹-
zek nie móg³ zapewniæ. Do 1989 roku
o sponsorach nie by³o co marzyæ, takie pojê-
cie nie istnia³o. Pieni¹dze mo¿na by³o dostaæ
tylko z Wydzia³u Kultury. Przestrzeñ do wy-
stawiania mieliœmy doœæ du¿¹, bo i podwórze
mog³o s³u¿yæ do prezentacji np. form rzeŸ-
biarskich, ale potrzebni byli dodatkowi pra-
cownicy do pilnowania ekspozycji, a na to
nie by³o nas staæ. Zwi¹zek utrzymywa³ siê
przecie¿ tylko ze sk³adek. Dotacje z Zarz¹du
G³ównego by³y doœæ liche i starcza³y na utrzy-
manie biura, ju¿ na galeriê nie starcza³o. 

W 1972 roku przeprowadzi³em siê do
Reszla, trafi³em tu w ten sposób, ¿e dowie-

Przedstawiciele w³adz zwiedzaj¹ wystawê rzeŸby na dziedziñcu przy siedzibie ZPAP, 13.10.1970 r.
w g³êbi: Andrzej Samulowski
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dzia³em siê o wakacie na stanowisko admini-
stratora zamku. Moja poprzedniczka, pani
Hulanicka, przenios³a siê do Fromborka i by-
³o wolne miejsce – postanowi³em wiêc
spróbowaæ. Tym bardziej, ¿e ci¹gle nie mia-
³em mieszkania, a mia³em ju¿ rodzinê. Miesz-
kanie w pracowni nie by³o ³atwe. 

No i po tych prawie 30 latach jakoœ brnê
dalej. Szczerze mówi¹c ta praca ukrad³a mi
strasznie du¿o czasu, przesta³em zajmowaæ
siê na co dzieñ rzeŸb¹, robiê ich nie wiêcej
jak 3-4 rocznie, chocia¿ zdarzaj¹ siê i wiêk-
sze akcje. No có¿, je¿eli chodzi o zamek –
myœlê, ¿e nie przeszkadzam w jego istnie-
niu... Pracujê tutaj i w noc, i w dzieñ, jestem
dyrektorem i stró¿em, zw³aszcza w okresie
letnim odwiedza zamek tak du¿o ludzi, ¿e
muszê czasem uciekaæ do domu na wsi, aby
moæ zrobiæ jak¹œ rzeŸbê. Koszty utrzymania
zamku s¹ ogromne, przez ca³y rok musimy
go ogrzewaæ, wiêc aby ich nie powiêkszaæ,
zatrudniamy tylko jedn¹ pracownicê. Bardzo
pomagaj¹ mi syn i ¿ona. 

Ci¹gle by³y ogromne zakusy, aby ten za-
mek przej¹æ – patrzyliœmy na to w gronie za-
przyjaŸnionych artystów z lêkiem, czy nie
przejmie go ktoœ lub jakaœ instytucja, która
zmieni jego charakter, zniszczy go. 

Zawsze d¹¿yliœmy do tego, aby w zamku
by³a dobra galeria. Reszel jest oczywiœcie da-
leko od du¿ych œrodowisk, mimo to uda³o
nam siê zachêciæ do pokazania tutaj swoich
prac, nie chwal¹c siê, wszystkie najwiêksze
nazwiska w Polsce – na co dzieñ mamy Staro-
wieyskiego, wkrótce bêdzie druga ju¿ wysta-
wa profesora Myjaka, który zreszt¹ niedaleko
st¹d ma swój dom, wielu artystów siê tu po-
jawi³o i zostawi³o swoje œlady. Udaje nam siê
dobrze wspó³pracowaæ z Muzeum Warmii
i Mazur – bo jest to galeria muzeum, które
dzier¿awi pomieszczenia w reszelskim zamku. 

ZPAP zawieszono na pocz¹tku stanu
wojennego, ale chyba ju¿ w po³owie 1982
roku na krótko go odwieszono. Szybko
zrobiliœmy wybory i zosta³em wybrany na
prezesa. Pojecha³em do Warszawy na
posiedzenie Zarz¹du G³ównego, wtedy ZG
sk³ada³ siê z prezesów Zarz¹dów Okrêgu.
Mieliœmy zaraz potem jechaæ na Walny
Zjazd ZPAP do Krakowa, ale tu¿ przed
wyjazdem dowiedzieliœmy siê, ¿e ZPAP
ostatecznie rozwi¹zano. Musieliœmy wiêc
wróciæ do Olsztyna, oddaæ klucze, doku-
menty, piecz¹tki. Czeka³ ju¿ na nas komi-
sarz, pomieszczenia biura i galeria zosta³y
zamkniête, zaplombowane.

Czynnie udziela³em siê w pracach ZPAP
do stanu wojennego i rozwi¹zania Zwi¹zku.
Potem przesta³em siê anga¿owaæ, wydawa-
³o mi siê, ¿e ja ju¿ nie pasujê do nowej sy-
tuacji, pojawi³y siê ró¿ne stowarzyszenia,
czasem bez jasnego regulaminu, wiedzia-
³em, ¿e jestem ju¿ na tyle dojrza³y, ¿e sobie
jakoœ poradzê. 

A po stanie wojennym przysz³o wielu
m³odych kolegów, którzy przejêli inicjatywê,
i chyba z dobrym skutkiem. 

Patrz¹c na obecn¹ sytuacjê œrodowiska
plastycznego i ZPAP, myœlê, ¿e trzeba by wró-
ciæ do dobrych tradycji stopniowego przyj-
mowania do Zwi¹zku, poprzez kolejne nada-
wanie tytu³ów cz³onków nadzwyczajnych,
rzeczywistych – aby uczyniæ Zwi¹zek stowa-
rzyszeniem bardziej elitarnym, do którego
mo¿e oczywiœcie nale¿eæ ka¿dy, ale po spe³-
nieniu okreœlonych warunków. Jest to prze-
cie¿ stowarzyszenie gromadz¹ce ludzi, któ-
rzy zajmuj¹ siê sztuk¹, profesjonalistów,
chêæ cz³onkowstwa musi powodowaæ jakieœ
efekty w postaci rozwoju artystycznego, po-
winna byæ nobilitacj¹, zaszczytem, powinno
siê na cz³onkowstwo w ZPAP zapracowaæ,
nie otrzymywaæ go automatycznie, po skoñ-
czeniu uczelni. A i cz³onkowstwo ZPAP po-
winno mobilizowaæ do wysi³ku, tak, jak to
jest w karierze naukowej, gdy trzeba co pe-
wien czas wspinaæ siê na wy¿szy szczebel.
Zwi¹zek powinien mieæ mo¿liwoœæ nadawa-
nia tytu³ów i przywilejów, ale i odbierania,
gdy ktoœ obni¿y poziom artystyczny swojej
pracy. Kiedyœ istnia³a w zwi¹zku Rada Arty-
styczna, która czuwa³a nad poziomem np.
organizowanych przez Zwi¹zek wystaw, czy
innych akcji firmowanych przez ZPAP – sk³a-
da³a siê najczêœciej z dobrych, znanych arty-
stów – tak¹ Radê powinno siê przywróciæ do
¿ycia. Powinna ona mieæ wp³yw tak¿e i na
poziom estetyczny np. tych realizacji pla-
stycznych, które pojawiaj¹ siê na mieœcie.
Oczywiœcie, aby nie by³o kumoterstwa, Rada
taka powinna doœæ czêsto zmieniaæ swój
sk³ad, aby ka¿dy cz³onek Zwi¹zku móg³
w niej uczestniczyæ. 

Boles³awa Marschalla
wys³ucha³ Adam Kur³owicz

Edward
Jurjewicz
Absolwent Wydzia³u
RzeŸby PWSSP w Gdañ-
sku. Nale¿y do ZPAP od
1968 roku. W latach
1983-89 cz³onek ZAR
O/Gdañsk.
Aktywnie uczestniczy³
w pracach przy budowie

siedziby zwi¹zku, wykonawca mebli i in-
nych elementów wyposa¿enia wnêtrza.

Edward Jurjewicz — Moja rodzina
pochodzi z kresów, jeszcze w Nowowilejce
chodzi³em do przedszkola. Gdy tu przyjecha-
³em, mia³em 6 lat. Mo¿e dlatego czasami,
jak coœ mówiê, s³ychaæ w tym ten miêkki ak-
cent zdradzaj¹cy ludzi stamt¹d, ktoœ czasem
o mnie mówi, ¿e „on zacionguji”. Ta melodia
jêzyka zosta³a gdzieœ w podœwiadomoœci.
Ten jêzyk jest p³ynny, piêkny, serdeczny, ja go
kocham. Lubiê s³uchaæ W³adimira Wysockie-
go czy ruskich cyganów – i nie ukrywam te-
go. Mój dziadek uwa¿a³, ¿e jestem uzdolnio-
ny muzycznie i musia³em jeŸdziæ do dyrygen-
ta Truszczyñskiego, u którego bra³em lekcje
skrzypiec, ale koledzy walili mi pi³k¹ w œcia-
nê i mówili – co ty, g³upi, na skrzypcach
grasz! Przez zawiœæ, bo nie mieli skrzypiec
albo s³uchu. Œpiewa³em w chórze, nie mó-
wiê, ¿e mam s³uch, ale pewnie mój g³os by³
s³yszalny, chocia¿ nigdy nie by³em solist¹.
Œpiewaliœmy w Hajnówce, w cerkwii prawo-
s³awnej, by³o to dla mnie piêkne prze¿ycie,
nawet dostaliœmy nagrodê. 

W Mo³odecznie zosta³ dom dziadka Bo-
les³awa, ³adny kawa³ ziemi, staw, ule. Mego
ojca, który przed wojn¹ by³ naczelnikiem
poczty, Rosjanie chapnêli w Rydze i pogonili
do Katynia, mia³em wtedy 9 miesiêcy, i za to
tylko, ¿e byliœmy Polakami. Po drodze pijani
ruscy ludzie pomylili transporty i mój ojciec
wyl¹dowa³ w Archangielsku, tam odsiedzia³
dwa lata. ¯eby Anders go stamt¹d nie za-
bra³, nie zna³bym ojca. 

Ojciec by³ u Andersa, zdobywa³ Monte
Cassino, tam dosta³ w ³eb, w Ankonie by³
w szpitalu, póŸniej dosta³ siê do Anglii.
U Andersa s³u¿y³ w takiej jednostce do spe-
cjalnych poruczeñ, szed³ tam, gdzie diabe³
siê ba³ iœæ. Szanowali go, mia³ wielu kolegów
– by³ dobrym cz³owiekiem. 

W 1946 roku stary przyjecha³ „Batorym”
do Polski, odnalaz³ nas wiosn¹, na Wielkanoc,
bo my tymczasem, po tym jak nas ruscy wy-

rzucili, osiedliliœmy siê w Olsztynku. Najpierw
rzucili nas do Gdyni, ale dziadek, Józef Wa-
raksa, powiedzia³, ¿e on tam nie chce, osiedli-
liœmy siê wiêc w Olsztynku, tu chodzi³em do
szko³y podstawowej. A ja by³em tak nauczo-
ny, przez babkê, matkê, ¿eby nie mieæ do ni-
kogo zaufania, bo byliœmy skrzywdzeni przez
ruskich, a wiadomo, ludzie ró¿ni s¹, naiwnoœæ
dziecka ktoœ mo¿e wykorzystaæ – wiêc gdy oj-
ciec przyjecha³, to ja starego nie wpuœci³em
do domu! On mi mówi – ja jestem twoim ta-
tusiem, ja na to – w porz¹dku, przyjdzie ma-
ma, wtedy bêdziemy rozmawiali.

By³em taki jak inni, tylko mo¿e trochê
szybszy, mia³em wiêcej „szybszych” pomy-
s³ów – w 1948 roku niewypa³ oberwa³ mi
paluchy, wynik³o to z g³upoty, ze szczeniac-
twa, trochê mi to przeszkadza³o, ale jakoœ
siê przyzwyczai³em i praktycznie tego nie
odczuwam.

Skoñczy³em podstawówkê, koledzy je-
chali zdawaæ egzaminy do zawodówki, to
z nimi pojecha³em, te¿ zda³em, skoñczy³em
olsztyñsk¹ „Sorbonê”, tak œmiesznie siê na-
zywa³a, zdoby³em zawód œlusarza narzê-
dziowego. W miêdzyczasie pochodzi³em
sobie przez rok do handlówki, ¿eby zoba-
czyæ, jak siê klasyfikuje owoce, warzywa, ja-
ka jest technologia wypieku chleba, albo jak
siê ceg³ê robi, bo technologia by³a przemy-
s³owa i spo¿ywcza. 

Przeszed³em tward¹ szko³ê ¿ycia, cz³o-
wiek musia³ byæ twardy, bo inaczej – kaplicz-
ka! Koleje losu by³y ró¿ne i ja siê tego nie
wstydzê. Trzeba by³o to prze¿yæ. Cz³owiek nie
powinien siê wstydziæ siebie, ani swojego po-
chodzenia, potem cz³owiek bierze sobie te
szlify generalskie wed³ug w³asnego uznania. 

Ka¿dy cz³owiek rodzi siê z talentem,
i wszystko zale¿y od tego, jak pokieruje swo-
im ¿yciem, czy wytrzyma, czy nie wytrzyma. 

Po skoñczeniu zawodówki, wyjecha³em
do Szczecina, uczy³em siê w Liceum Plastycz-
nym, w kamienicy Loitzów na Starym Mie-
œcie. Wokó³ jeszcze by³y gruzy, tylko ta ka-
mieniczka by³a ca³a. By³o mi daleko, gdzie
Olsztynek, gdzie Szczecin! 

Skoñczy³em liceum i ktoœ powiedzia³ –
jedziemy zdawaæ do Gdañska! Pojecha³o je-
denastu, zda³o dziesiêciu, byliœmy wszyscy
przygotowani jak skurczybyki, mieliœmy
w szkole takiego, Antoni Wróbel siê nazy-
wa³, mówi³o siê, ¿e skurwiel, bo nas mêczy,
dawa³ nam w dupê, ile wlezie, je¿eli chodzi
o rysunek. Ch³opaki po Szczecinie maj¹ do
rysowania smyka³ê, jak rzadko. Ja mam ³a-
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twoœæ kreski, umiem szybko rysowaæ, zdoby-
wa³em medale we Francji. Wróbel wymaga³
od nas szeœæ szkiców tygodniowo, po zajê-
ciach, œcigali nas, pa³y wstawiali, ale to
wszystko potem procentowa³o przy zdawa-
niu na studia. Rysowaliœmy tak, ¿e nam tylko
papiery spada³y! 

No wiêc dosta³em siê. Na pierwszym ro-
ku by³em w pracowni Franciszka Duszeñki,
na drugim roku mogliœmy ju¿ sami sobie wy-
braæ pracowniê, ja wybra³em Alfreda Wi-
œniewskiego. Oprócz rzeŸby mieliœmy dodat-
kowe dyscypliny, np. projektowanie rzeŸbiar-
sko-architektoniczne. Profesor Adam Smola-
na zaproponowa³ mi w którymœ momencie:
panie Edwardzie, czy pan nie chcia³by
u mnie trochê popracowaæ? To nie by³o „tro-
chê”, tylko ja musia³em czasem po nocach
zapierdalaæ, bo on mia³ terminy, wykonywa³
jakieœ prace, ja by³em jego praw¹ rêk¹, mia-
³em klucze od pawilonu przy Grand Hotelu
w Sopocie, mog³em tam wchodziæ i wycho-
dziæ, kiedy chcia³em. By³em traktowany bar-
dzo powa¿nie przez profesora Smolanê, je-
stem mu cholernie wdziêczny, nauczy³ mnie
wielu piêknych, wspania³ych spraw, porz¹d-
nej roboty – tego, ¿e cz³owiek musi byæ pra-
cowity, odpowiedzialny, terminowy, bo jak
ma byæ ods³oniêcie, to nie mo¿na zrobæ ro-
boty po ods³oniêciu, ¿e trzeba robiæ bez
szarpanki, bez sraczki, bez nerwów. 

Po studiach wróci³em do Olsztynka.
Zapisa³em siê do ZPAP w Olsztynie.

Oczywiœcie, gdzie chodzili koledzy arty-
œci – plastycy, muzycy, aktorzy – do Domu
Œrodowisk Twórczych. Gdy poszed³em tam
pierwszy raz, ¿eby zrobiæ dobre wra¿enie,
zamówi³em ca³¹ tacê „harcerzyków”, wtedy
by³a moda picia wódki z ma³ych kieliszków,
takich 25-tek, przychodzê, mówiê – dzieñ
dobry, przyjecha³em z Gdañska, czy mogê
przysi¹œæ siê do Pañstwa, by z Wami wypiæ,
ale id¹c zaczepi³em nog¹ o dywan i wy-
pierdoli³em siê, by³em tak przejêty rol¹,
chcia³em ³adnie wypaœæ, chcia³em zrobiæ ta-
kie wejœcie teatralne, no i mi siê noga powi-
nê³a, taca mi wypad³a, to siê wszystko wysy-
pa³o, zakl¹³em siarczyœcie, wsta³em, powie-
dzia³em – Pani Nineczko, proszê jeszcze raz
to samo. Pierwsze podejœcie by³o spalone,
ale znalaz³em siê, zamówi³em jeszcze raz,
no i by³o dobrze. 

Bardzo sympatycznie wspominam, nie
zapomnê tego cz³owieka, to by³ Heniek
M¹czkowski, cz³owiek, który mi poda³ rêkê.
Bo ja czêsto przychodzi³em do DŒT. klub by³

zamykany o godzinie 24-ej, wiêc ja wybiega-
³em z klubu i dra³owa³em na piechtê ko³o
zamku, na skróty, aby zd¹¿yæ na ostatni po-
ci¹g z Zachodniego do Olsztynka. I tak przez
kilka miesiêcy. I w koñcu Heniek M¹czkow-
ski, który mia³ pracowniê nad DŒT, powie-
dzia³ mi: ch³opie, ty siê zabijesz z tym biega-
niem! Mówi – tu jest ³ó¿ko, œpij. Zaczêliœmy
razem pomieszkiwaæ, kupê robót razem zro-
biliœmy, by³ zdolnym malarzem, wspania³ym
cz³owiekiem, bardzo du¿o siê od niego na-
uczy³em. Nauczy³em siê od niego, jak byæ
cz³owiekiem; ta jego ³agodnoœæ, jego serce,
jego wra¿liwoœæ... 

Spêdzaliœmy kupê czasu i z innymi – ze
Zbyszkiem Pi³atem, Micha³em Sawaniukiem,
Mirkiem Smerkiem, Arturem Nichthauserem,
Gienkiem Jankowskim, Mietkiem Romañczu-
kiem. Jak ktoœ mia³ imieniny, wszyscy byli za-
praszani. Nie by³o nas z pocz¹tku du¿o, kil-
kudziesiêciu mo¿e. Kilku by³o partyjnych, ale
to nikomu nie przeszkadza³o. Chocia¿ uwa-
¿am, ¿e ktoœ, kto pracuje w takim zawodzie
jak nasz, nie powinien siê rozdrabniaæ na
politykê, zadawaæ z jak¹œ parti¹, trzeba robiæ
swoje, niech inni rz¹dz¹ œwiatem. 

Spó³dzielnia mieszkaniowa wybudowa³a
nam pracownie, byliœmy potrzebni temu
miastu, szanowani przez ludzi. Teraz sytu-
acja siê odmieni³a, w naszym zawodzie ró¿-
nie bywa, raz s¹ pieni¹dze, raz nie ma, cza-
sem bywaj¹ zaleg³oœci z czynszami. Teraz nas
administracyjnie niszcz¹, strasz¹, ¿e wyrzuc¹
na zielon¹ trawê. 

Potem zaczê³o siê budowanie tej sie-
dziby. Nasz starszy kolega, Bolek Wolski,
zrobi³ projekt. Dzia³o siê to na zasadzie
przyjacielskiej akcji. By³a fajna, zgrana wiara,
kochaliœmy tê robotê, chcieliœmy bardzo
mieæ swoj¹ siedzibê, biuro, galeriê. Ja robi-
³em meble do siedziby, sto³y z brzozy.

Pamiêtam, jak przywieŸli marmur, p³ytki
na pod³ogê, przyjecha³ ogromny samochód
z przyczep¹, myœmy to wszystko znosili, na
w³asnych brzuchach, bo nie mo¿na by³o tego
na zewn¹trz zostawiæ, zosta³o by to zaraz
podpieprzone. To by³ taki piêkny materia³!
Brama zosta³a zamkniêta, Grenda pilnowa³,
z kijem chodzi³, aby nikt nam tego nie zabra³. 

Ca³¹ tê atmosferê trudno jest opisaæ s³o-
wami, to by³y emocje, to by³a chêæ do pracy.
Tworzyliœmy tak¹ fajn¹ rodzinê. 

Siedziba powsta³a, by³o uroczyste otwar-
cie. Szczerze mówi¹c, to tych uroczystoœci by-
³o kilka, i nie pamiêtam ju¿, która by³a naj-
wa¿niejsza – by³y rozdawane medale, by³y ja-

kieœ wernisa¿e. Najwa¿niejsze by³o, ¿e mogli-
œmy siê ju¿ tam spotykaæ. Bardzo siê tym cie-
szyliœmy, trochê nam nie wysz³o z kominkiem,
dymi³, paliliœmy w tym kominku, œmierdzieli-
œmy dymem, ale nikomu to nie przeszkadza³o
– szukaliœmy okazji do bycia razem. 

Czasami by³y konflikty, mo¿e i ktoœ ko-
muœ po dziobie da³, ale ju¿ nastêpnego dnia
siê przepraszali – to nie by³o najwa¿niejsze,
szanowaliœmy siê nawzajem. 

By³y to dobre czasy dla nas, finansowo, co
niektórzy do dzisiaj nam to wypominaj¹, ¿e za
komuny, to pierdoln¹³eœ Lenina i by³y pieni¹-
dze. To nie jest tak. By³y, ale nikt ci ich nie sy-
pa³ z worka za nic, musia³eœ siê napracowaæ.
By³y przydzia³y prac, ¿eby wszyscy mieli jed-
nakowo, ¿eby ka¿dy móg³ ¿yæ. 

Nie ma co nam wymawiaæ – chcieliœmy
kapitalizmu, to go mamy – kto jest bardziej
bezczelny i bardziej przebojowy, i rwie, ten
ma. Kto jest mniej zaradny, no to automa-
tycznie... Selekcja naturalna. Kupa ludzi siê
mêczy, za³o¿y³a sobie sznurek na szyjê, nie
wytrzymuje finansowo, niektórzy wyskoczyli
przez okno z któregoœ tam piêtra... 

Czasem przychodz¹ cz³owiekowi ró¿ne
dziwne myœli do g³owy, ale ja mam odpowie-
dzialnoœæ, ja mam matkê, która ma 86 lat, ja
mam córkê Paulinê, któr¹ kocham, mam

wnuczkê, ja g³upot nie mogê robiæ, muszê
staraæ siê jakoœ ¿yæ i w miarê swoich mo¿li-
woœci im pomóc. 

Na pocz¹tku ¿y³o siê doœæ dobrze, ale to
siê skoñczy³o i zaczê³o byæ kiepsko. By³o co-
raz mniej pracy, ludzie nas mniej szanowali –
tak nie powinno byæ, bo ka¿dy zawód jest
potrzebny. Nie mówiê, ¿e my tworzymy wiel-
k¹, du¿¹ sztukê, ale coœ siê robi, coœ po nas
zostaje. Nie ka¿dy jest Van Goghiem czy
Henry Moorem, ale robimy to, do czego zo-
staliœmy przygotowani, co umiemy robiæ to
dobrze, a jak jest coœ porz¹dnie zrobione, to
– ka¿dy to czuje – to musi siê podobaæ. Nie
mówiê, ¿e my mamy jakiœ tam talent dany
od Boga, bo mo¿e to takie pieprzenie, ale
coœ tam w nas drzemie. I dobrze, ¿e tak jest.  

I by³o dobrze. A¿ nasta³y te kurewskie
czasy – stan wojenny, zaczêli nas dzieliæ. Po-
wstawa³y ró¿ne bran¿owe zwi¹zki. Zaczêli
nas szpiegowaæ, podejrzewaæ, ¿e my z Za-
chodem wspó³pracujemy, pos¹dzali o jakieœ
kontrwywiady. Ja owszem, by³em w Niem-
czech, ale nic z³ego nie zrobi³em. Machn¹³em
tam robotê, za któr¹ dosta³em pieni¹dze
i przywioz³em je do Polski, wyda³em je w Pol-
sce, ja ich przecie¿ nie wyrzuci³em!

Ja sobie chwalê ten wyjazd, przy okazji
zwiedzi³em trochê œwiata. Baron, u którego

Przy lampce koniaku, 13.10.1970 rok.   Od lewej: Andrzej Samulowski, Prezes ZG ZPAP Stefan
Gierowski, Wicewojewoda Walter PóŸny, goœæ z Bu³garii, przedstawiciel KW PZPR, I Sekretarz KW PZPR
Tadeusz Bia³kowski, z prawej: Henryk Panas
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marek, to nie by³o ma³o, mieliœmy do dyspo-
zycji samochód, wsiadaliœmy w ten samochód
i jechaliœmy do Belgii, Holandii, do Francji zo-
baczyæ, jakie witra¿e piêkne Chagall zrobi³
w katedrze w Reims. Dobrze jest zobaczyæ, co
inni robi¹ – coœ tam w g³ówce zostaje.

Pracowa³em przez 8 lat na WSP, prowa-
dzi³em rzeŸbê z I rokiem, tam mi siê nie po-
wiod³o, mia³em otworzyæ przewód w Gdañ-
sku, ale nie zosta³em dopuszczony. Potem
zaproszono mnie do Liceum Sztuk Plastycz-
nych, no i tam do dzisiaj dzieciaki uczê.

W tym roku skoñczy³em na ASP w Po-
znaniu studium pedagogiczne, mam dy-
plom. Ja sam siebie podziwiam, ¿e w tym
wieku mam jeszcze tyle w sobie pary, aby sa-
memu siê uczyæ.

Robi³em du¿o rzeŸb, bardzo du¿o, i tak,
jak to jest w twórczoœci – nie wszystkie rze-
czy ci siê udaj¹... Mam du¿o realizacji, na
których chyba siê sprawdzi³em, ale jakoœ za
swoj¹ wystawê trudno mi by³o siê zabraæ. Ja
siê wstydzê siebie, je¿eli mam pokazaæ jak¹œ
swoj¹ rzeŸbê w gipsie, ¿e mnie nie staæ na
to, abym j¹ odla³ w br¹zie czy wyku³ w po-
rz¹dnym marmurze. Jestem za biedny, aby
przygotowaæ porz¹dn¹ wystawê.... Moja
wystawa, to te wszystkie realizacje, które
stoj¹ w ró¿nych miejscach w Polsce i na
œwiecie. Nie jestem najgorszy, nie jestem te¿
najlepszy, mieszczê siê w œrodku. Znam swo-
j¹ wartoœæ, ale nie jestem zadufany. 

Ale najpierw trzeba byæ cz³owiekiem,
póŸniej artyst¹. A ja jestem prawdziwym
cz³owiekiem, nie udajê nikogo, kim nie
jestem, ¿adnych cacy-cacy, pucu-pucu, jak
trzeba, przywaliæ potrafiê, ale szczery jestem,
nikomu œwiñstwa nie zrobi³em i nie zrobiê.

Teraz do zwi¹zku nie nale¿ê, ale do nie-
go wrócê, bo to jest mój zwi¹zek. Moja le-
gitymacja ZPAP ma numer 4578, a to coœ
znaczy. Myœlê, ¿e Marek K³os i ci, co z nim
pracuj¹ robi¹ dobr¹ robotê - s¹ Biuletyny,
jest pe³na informacja, wiemy, co dzieje siê
w œrodowisku. 

Jestem tutaj ju¿ ponad 30 lat i nic z³ego
nie mogê powiedzieæ ani na zwi¹zek, ani na
swoje kole¿anki czy kolegów. Szkoda tylko,
¿e nie mamy czasu, aby czêœciej siê spotykaæ
wszyscy razem, jak to kiedyœ bywa³o...

Edwarda Jurjewicza
wys³ucha³ Adam Kur³owicz

jestrowany jako cz³onek nadzwyczajny, ale
¿eby staæ siê tzw. cz³onkiem zwyczajnym,
trzeba by³o wykazaæ siê dzia³alnoœci¹. Uzwy-
czajniali w Warszawie. I uwa¿am, ¿e to by³a
dobra historia. To mobilizowa³o do pracy.
Musia³eœ siê rozwijaæ, bo w Warszawie sta-
wiali doœæ ostre warunki. Nie ka¿dy siê
„uzwyczajnia³”. Jak by³eœ tym „szarym”
cz³onkiem, to nie mia³eœ praw, nie mog³eœ
byæ do w³adz wybranym. Wtedy tych rzeczy-
wistych cz³onków by³o niewielu, bo pamiê-
tam, jak na pierwszych wyborach, w których
uczestniczy³em, jeszcze wtedy bez prawa
g³osu, to brakowa³o ludzi do obsadzenia za-
rz¹du. Zebrania odbywa³y siê w nowootwar-
tym DŒT, na ulicy Mickiewicza. 

Wtedy du¿o mówi³o siê o metaloplastyce
w Olsztynie, ¿e Skalski, Wolski i by³ jeszcze
taki kowal, Borkowski, robili na niej straszny
szmal. A wtedy, na tym zebraniu zobaczy³em
starszego cz³owieka, by³ to w³aœnie Skalski,
który nie mia³ nawet 50 groszy na szatniê.
By³ to dla mnie szok. Stary, trzês¹cy siê cz³o-
wiek, kiedyœ bogaty, a teraz... Ekipa siê roz-
sypa³a i stary zosta³ na lodzie. 

Zwi¹zek wci¹¿ pa³êta³ siê przy PSP.
Tymczasem Czubiel da³ nam, Marschallowi
i mnie, a potem doszed³ Edziu Jurjewicz, do
u¿ywania na pracowniê tê zrujnowan¹ basz-
tê na dolnym dziedziñcu. Przedtem tam
Grenda, taki gospodarz administracyjny pra-
cuj¹cy w Muzeum, hodowa³ króliki. To by³
1965 rok. I my tam byliœmy chyba do 1969
roku, gdy rozpoczêto budowê. Latem naj-
czêœciej wykorzystywa³o siê podwórko, w³a-
œciwie od wiosny do póŸnej jesieni, zim¹ sie-
dzieliœmy w œrodku, chocia¿ nie by³o to
dobre pomieszczenie do robienia rzeŸby. 

Ale wtedy ju¿ zarz¹d zacz¹³ kombino-
waæ, ¿e trzeba by mieæ w³asn¹ siedzibê. Du-
¿¹ rolê w tym odegra³ Andrzej Samulowski.
On by³ motorem ca³ego przedsiêwziêcia. On
mia³ taki charakter, ¿e jak siê do czegoœ przy-
pi¹³, to nie popuœci³. Tak mêczy³, tak drêczy³,
a¿ za³atwi³. By³ bardzo skuteczny. Ale w tym
jest te¿ wielka zas³uga Czubiela, Konserwa-
tora Wojewódzkiego. By³ to chimeryczny
cz³owiek, zadufany w sobie, ale du¿o od nie-
go zale¿a³o. Artyœci wycierali mu posadzkê.
I to on da³ œrodki na nasz¹ budowê. 

Bolek Wolski zrobi³ projekt. 
Opodatkowaliœmy siê wszyscy, to by³o

chyba 2% od dochodu, by³y to dobrowol-
nesk³adki na budowê i wszyscy do tego
przyst¹pili.

Pracowali wszyscy plastycy. By³a inna, ni¿
teraz atmosfera. Byliœmy bardzo z¿yci, nikt
siê nie wy³amywa³, jak trzeba by³o coœ zro-
biæ, przychodzili wszyscy i robili. By³o wtedy
wielu m³odych ludzi, którzy narzucali ton.
Nie by³o darcia siê ze sob¹. RzeŸbiarze robili
meble, ca³y komplet wyposa¿enia, zydle, ³a-
wy – nie wiem, co siê z tym sta³o, bo ju¿ te-
go w siedzibie nie widzê. Malarze malowali
œciany. Sami rozbieraliœmy stare fundamenty,
kopaliœmy do³ki pod dreny. Hubert Maciej-
czyk, Bolek Marschall, Edziu Jurjewicz i ja
zrobiliœmy ca³y komplet mebli do wnêtrza.
Kilkanaœcie sto³ow, zydli, ³awy. Granitow¹ ta-
blicê z nazw¹ zwi¹zku robi³em razem z Hu-
bertem. Zosia Hudyka robi³a drewniane
rzeŸbione klamki na drzwiach. 

Gdy oddawano siedzibê funkcjê prezesa
pe³ni³ Mietek Romañczuk. Sama uroczystoœæ
by³a sucha i sztywna, bo wszyscy byli spiêci
tym, ¿e przysz³o tylu oficjeli, a zw³aszcza tym
I Sekretarzem Bia³kowskim. Przyszed³ te¿ Wi-
cewojewoda od spraw kultury, Chadziewicz
siê nazywa³. By³o bardzo oficjalnie. 

Mieliœmy ju¿ siedzibê, zwi¹zek sta³ siê bar-
dziej prê¿ny, zaczêliœmy byæ bardziej aktywni.
Biuro pracowa³o na okr¹g³o, oprócz pani
Wandy zatrudniano jeszcze dwie pracownice.

Powsta³a Sekcja RzeŸby. Wczeœniej by³a
tylko Sekcja Malarstwa, do której nale¿eli te¿
graficy. Poœci¹ga³em rzeŸbiarzy z regionu,
dopingowa³em, aby siê uzwyczajnili, bo mu-
sia³o byæ conajmniej 12-tu cz³onków rzeczy-
wistych, aby mog³a sekcja powstaæ. Bo ju¿
jak by³a sekcja, to my, rzeŸbiarze, mieliœmy
swoj¹ reprezentacjê w Zarz¹dzie G³ównym,
dostawaliœmy te¿ wiêksze przydzia³y mate-
ria³ów, które wtedy by³y limitowane. Tworzy-
liœmy zwart¹ i z¿yt¹ grupê. Jak robiliœmy ze-
brania, nie by³o sztywno. Zawsze sta³a po³ó-
weczka. By³a to taka towarzyska rozmowa,
co zamierzamy, ka¿dy wyla³ swoje ¿ale. 

Zaraz zorganizowaliœmy plener rzeŸbiar-
ski w I³awie. Ogólnopolski – przyjechali kole-
dzy z Wroc³awia, z Warszawy, z Krakowa.
Plener prowadzi³ Hubert Maciejczyk. To by³
bardzo dobry plener. Wszyscy dostali wikt
i opierunek i po 25 tysiêcy do kieszeni. To by-
³y pieni¹dze! By³ z nami taki docent, który
takich pieniêdzy nie zarabia³ przez dwa mie-
si¹ce pracy na uczelni. Wszystkie materia³y
i narzêdzia da³y zak³ady, mieszkaliœmy
w dwuosobowych domkach nad Jeziora-
kiem. Finansowa³ to Urz¹d Miasta w I³awie.
Kapitalne warunki! Nale¿a³o tylko zostawiæ
rzeŸbê. Jeszcze do dziœ niektóre z tych prac34 35

Wies³aw
Kaczmarek
Absolwent Wydzia³u
rzeŸby PWSSP w Gdañ-
sku – dyplom obroni³
w 1965 roku, od tego
te¿ roku nale¿y do ZPAP.
Pe³ni³ funkcjê Przewod-
nicz¹cego Sekcji RzeŸby
w Okrêgu Olsztyñskim

ZPAP. W latach 1983-89 cz³onek Zwi¹zku
Artystów RzeŸbiarzy  O/Gdañsk. Posiada
uprawnienia Rzeczoznawcy d/s RzeŸby
przyznane przez MKiS. 
Wykonawca mebli i innych elementów wy-
posa¿enia siedziby ZO ZPAP w Olsztynie.

Wies³aw Kaczmarek — Sprowadzi-
³em siê w 1965 roku do Olsztyna rezygnuj¹c
z asystentury na uczelni w Gdañsku. Plasty-
ków tutaj by³o niewielu, ale by³o kilku kole-
gów z Gdañska – Baœka Lis-Romañczuk, Mie-
tek Romañczuk, Heniek M¹czkowski, teraz
ju¿ œwiêtej pamiêci, Bolek Marschall i Heniek
Oszczakiewicz. 

Cz³owiek by³ m³ody, nierozeznany, pe³ny
ambicji, a starsi koledzy trzymali siê razem
i traktowali nas z pewnym dystansem. Jedy-
n¹ firm¹, przez jak¹ mo¿na by³o dostaæ pra-
cê by³o PSP, i oni na tym PSP trzymali ³apê.
Pracy w tym czasie by³o pod dostatkiem,
mo¿na by³o przebieraæ, jak w ulêga³kach. 

Moja pierwsza robota, jak¹ dosta³em,
tego nie zapomnê, wcale nie by³a zwi¹zana
z rzeŸb¹. W Komitecie Wojewódzkim zmar³
jakiœ kacyk. I nikt z tych starszych kolegów
nie chcia³ robiæ œwieckiego wystroju kaplicy
w Domu Przedpogrzebowym przy Szpitalu
Miejskim, sk¹d mieli wyprowadzaæ zw³oki.
Tam wisia³ obraz œwiêty, krzy¿ – i trzeba by-
³o to na „œwiecko” zrobiæ. Zapytali mnie
w PSP, czy ja bym tego nie wykona³. Dlacze-
go nie? Oczywiœcie – mówi¹ mi – o pieni¹-
dze siê nie rozchodzi. 

Robi³em to trzy godziny, szare p³ótno,
bia³o-czerwona flaga, z³amana ró¿a – bar-
dzo im siê to podoba³o, i fakt, zarobi³em
niez³¹ sumkê. Zap³acili od rêki. 

Jako rzeŸbiarz mia³em du¿o roboty. Za-
czyna³em w spó³ce z Bolkiem Marschallem,
ale wiedz¹ jaskó³ki, jak wychodz¹ spó³ki,
wiêc po roku odszed³em. Ale wdro¿y³em siê
trochê i zacz¹³em robiæ pomniki. 

Do ZPAP zapisa³em siê zaraz po sprowa-
dzeniu siê do Olsztyna, zwi¹zek mieœci³ siê
przy PSP, sk³ada³o siê dyplom, zosta³eœ zare-
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wi to nawet Warszawa zazdroœci³a. 
Przez te ostatnie lata przed stanem wo-

jennym, to na nasze w³adze nie mogliœmy
narzekaæ. Tak jak o plastyków dbano, to nie
dbano o ¿adnych innych. Dawali pracownie,
spó³dzielnie umarza³y czynsze, pomagali
nam jak mogli. I Wydzia³ Kultury i Komitet
te¿. Kierownikiem Wydzia³u Kultury by³ Kar-
powicz, a I Sekretarzem KW by³ Wojnowski.
Bardzo równy facet. A od spraw propagandy
w Wydziale Kultury by³ Ba³troczyk. By³ jesz-
cze Lonia Serbintowicz. Plastycy im zawdziê-
czaj¹ bardzo du¿o. I naprawdê by³o mi przy-
kro, gdy jak komuna pad³a, nasi koledzy za-
czêli tych ludzi nie znaæ, odsuwaæ siê od
nich. Niektórzy to jeszcze do tej pory ¿yj¹
dobrze z tego, co wtedy dostali. Mieszkania
na Starym Mieœcie otrzymali za darmo, a te-
raz sprzedaj¹ za grube pieni¹dze. 

Gdy ja tu przyszed³em, to ci partyjniacy,
to byli jeszcze tacy z okresu stalinizmu, wy-
starczy, ¿e umia³ siê podpisaæ, ale potem to
ju¿ by³i ludzie wykszta³ceni, kulturalni.
I chcieli, ¿eby Województwo Olsztyñskie li-
czy³o siê w Polsce. Inwestowali w nas. ¯ycie
kulturalne kwit³o. Oni nas faworyzowali, bo
to my obs³ugiwaliœmy wszystkie pañstwowe
œwiêta, ró¿ne zjazdy, uroczystoœci. Trzeba by-
³o udekorowaæ, to robiliœmy. By³ to obopólny
interes. By³o dobrze do czasu, gdy jak to
Dezor mówi³ – zaczê³y rz¹dziæ szmal i kasa. 

„Plastyka” powsta³a dlatego, ¿e my
w PSP nie mogliœmy ujechaæ. Starsi koledzy
traktowali nas jak wyrobników, a ksiêgowy
Pan Rutkiewicz, który zajmowa³ siê wszystki-
mi plastykami robi³ nas w tr¹bê. 

I funkcjonowa³a dobrze. Oczywiœcie,
zawsze s¹ niezadowoleni. Ale trzeba powie-
dzieæ prawdê, byli koledzy, którzy potrafili
zrobiæ cha³turê, byli tacy, którzy nie potrafili. 

W PSP zostali sami staruszkowie. M³odzi
przeszli do „Plastyki”. Roboty by³o w bród.
Obs³ugiwaliœmy trzy województwa. A jak by-
³y do¿ynki w Olsztynie, to tylko limity przy-
hamowa³y zarobki. By³o zatrzêsienie zleceñ.
Nie mo¿na by³o tego przerobiæ. Nawet gdy-
by nas by³o dwa razy wiêcej, starczy³oby dla
wszystkich. Ale ju¿ siê coœ zaczê³o psuæ. So-
cjalizm te¿ siê psu³ powoli. Zasady etyki za-
wodowej zniknê³y. 

Jak og³osili stan wojenny to ZPAP, jak
i inne wolne zwi¹zki, zosta³ zawieszony. Ko-
misarzem do spraw likwidacji by³ niejaki
Oniszczuk z Wydzia³u Kultury. Wpadli do
biura, zrobili inwentaryzacjê, oplombowali

dokumenty. Nie by³o zwi¹zku, ale firmy, ta-
kie jak „Plastyka” istnia³y nadal. Tam siê spo-
tykaliœmy z kolegami. 

Zaraz potem Andrzej Samulowski, Mirek
Smerek, Artur Nichthauser, powo³ali ZPAMiG.
Koledzy zaczêli ich nazywaæ „czerwoni”. Ale
ja uwa¿am, ¿e w stanie wojennym ten ZPA-
MiG zrobi³ dobr¹ robotê, bo inaczej naszej
siedziby ju¿ byœmy nie mieli. Jakby oni tam nie
weszli, to by j¹ nam albo zabra³o Muzeum,
albo swoj¹ ³apkê na tym po³o¿y³aby Pani Kry-
sia i ta siedziba ju¿ nigdy do zwi¹zku by nie
wróci³a. Zosta³a zachowana ci¹g³oœæ naszej
obecnoœci. I zosta³ uratowany maj¹tek.

Powsta³ ZAR, Zwi¹zek Artystów RzeŸbiarzy,
ja wst¹pi³em do tego zwi¹zku w Warszawie,
bo w Olsztynie nie by³o tylu rzeŸbiarzy aby ta-
ki zwi¹zek zak³adaæ. Po roku przerzucili mnie
do Gdañska. Ale to ju¿ nie by³o to, co ZPAP. 

W ogóle, ¿e te zwi¹zki powsta³y, to za-
wini³ Zarz¹d G³ówny ZPAP. Bo tam zawsze
prym wodzili malarze. Sekcja Malarstwa by³a
najwiêksza i te inne sekcje by³y dyskrymino-
wane. RzeŸbiarze od dawna walczyli, ¿eby
mieæ wiêksze prawa. No i jak nadarzy³a siê ta
„okazja”, ¿e ZPAP zosta³ rozwi¹zany, to za-
raz powsta³y ró¿ne „bran¿owe” zwi¹zki,
w tym ZAR te¿. 

No a potem komuna upad³a i powróci³
ZPAP. By³o takie zebranie, zostali na nie za-
proszeni wszyscy cz³onkowie Zwi¹zku.
I wtedy Janusz Kompowski, ale w³aœciwie
nie wiem dlaczego, bo nie by³ wtedy ani
prezesem, ani w zarz¹dzie, razem z Bolkiem
Wolskim, og³osili, ¿e bêdzie weryfikacja.
I ¿e to oni bêd¹ weryfikowaæ. I przewa¿nie
tych by³ych ZPAMiG-owców. Ja powiedzia-
³em, co o tym myœlê i wyszed³em. I przesta-
³em byæ w Zwi¹zku. Wtedy wiêkszoœæ wy-
sz³a z tego zebrania. Od tego czasu ja ju¿
z ZPAP nie mia³em nic do czynienia. 

To mia³o pod³o¿e polityczne, to mia³a
byæ zemsta – no, teraz my wam poka¿emy! 

Ja próbowa³em wróciæ do Zwi¹zku, ale
jak mi kazano pisaæ jakieœ oœwiadczenia, de-
klaracje, to powiedzia³em – kochani, ja z te-
go Zwi¹zku nigdy siê nie wypisywa³em. Nikt
te¿ mnie z niego nie wyrzuci³. Ja ju¿ w 1965
roku tak¹ deklaracjê z³o¿y³em! 

To, ¿e dzisiaj ZPAP kuleje, to du¿o jest
w tym winy PRL-u, ale i nas samych. PRL ko-
³ysa³ nas w ko³ysce i by³ High Life. A teraz
po³owa naszych kolegów le¿y na bruku. Nikt
nie myœla³ o tym, aby siê zabezpieczyæ. Ilu na
ZUS nie p³aci³o, a teraz brakuje im lat do
emerytury, kto o tym myœla³! 

Tym bardziej teraz Zwi¹zek powinien byæ
silny, zintegrowany. I liczny, ¿eby mia³ si³ê
przebicia. ¯e jak zarz¹d pójdzie do w³adz, to
¿eby by³o jasne, ¿e reprezentujecie stu pro-
fesjonalnych artystów, a nie grupê kolesiów.
Ale nie mo¿e ka¿dy w swoj¹ stronê ci¹gn¹æ
i na swoj¹ melodiê graæ. Trzeba graæ razem.
A zarz¹d po to jest wybierany, ¿eby wystêpo-
wa³ i decydowa³ w sprawach, które s¹ dla
plastyki wa¿ne. 

Zwi¹zek musi byæ silnym partnerem dla
miasta, województwa. I powinien te¿ mieæ
wp³yw np. na to, kto uczy sztuki na Uniwer-
sytecie. Trzeba nawi¹zaæ kontakty, zapropo-
nowaæ wspó³pracê. 

Teraz m³odzi nie garn¹ siê do Zwi¹zku,
bo mo¿e myœl¹, ¿e im to nic nie da. Ale jak
siê zorientuj¹, ¿e w tym Zwi¹zku siê dzia-
³a, ¿e jest on si³¹, i ¿e mo¿na na niego li-
czyæ, to bêd¹ siê pchali oknami. A je¿eli
Zwi¹zek bêdzie mia³ znaczenie i powa¿a-
nie, to ka¿dy bêdzie wiedzia³, ¿e bez niego

sam nic nie znaczy. Kiedyœ by³a Rada Arty-
styczna, i to by³y bardzo dobra historia.
Podnosi³a poprzeczkê. Musia³eœ siê wysi-
laæ, staraæ siê byæ lepszym.

A jak zacz¹³em dostawaæ Biuletyny
i przeczyta³em, ¿e Marek K³os jest prezesem,
to pomyœla³em sobie – to porz¹dny ch³opak.
Mo¿e on ten Zwi¹zek sklei. I mam tak¹ na-
dziejê. I nie dla siebie, bo ja ju¿ jestem stary
cz³owiek, ale dla tych m³odych, którzy s¹ te-
raz sami, na bruku. 

Wies³awa Kaczmarka
wys³uchali Marek K³os

i Adam Kur³owicz
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Przed siedzib¹ — 1970 rok. Od lewej: Mieczys³aw Romañczuk, Julian Dadlez, 
Krystyna Chromy-Sowiñska, Maria Delikat, Micha³ Sawaniuk, Eugeniusz Jankowski, 
Barbara Lis-Romañczuk, Sylwin Mydlak, Wies³awa Pasik, Ryszard Wachowski, 
Eugeniusz Kochanowski, Zofia Hudyka, Miros³aw Smerek, Bo¿ena Jankowska, Artur Nichthauser,
Zbigniew ¯ukowski, Wies³aw Wojczulanis, Aleksander Wydorski. 
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siedziby Zarz¹du
Okrêgu ZPAP 
w Olsztynie

Dla okreœlenia sytuacji i stanu obecnego
siedziby ZPAP w Olsztynie, nale¿y siêgn¹æ
do lat szeœædziesi¹tych. 

Ze wzglêdu na znaczny okres czasu,
zmieniaj¹c¹ siê sytuacjê i problemy z tym
zwi¹zane, nale¿y podzieliæ ten okres na kilka
etapów: 

I. 1967 — rok zabiegów i starañ
II. 1968 - 1970 — lata budowy
III. 1970 - 1981 — okres zmagañ
pobudowlanych 
IV. 1982 - 1989 — stan wojenny
V. 1990 - 1999 — stan odnowy
VI. 2000 — stan obecny

ad. I. rok 1967

Na zapleczu Zamku Olsztyñskiego nale-
¿¹cego do Muzeum Warmii i Mazur jest tzw.
dolny dziedziniec, na którym wówczas (1967
r.) mieœci³a siê ma³a baszta i przylegaj¹cy do
niej murowany sk³adzik, w którym dozorca
muzealny hodowa³ króliki. Natomiast na
doœæ okaza³ym dziedziñcu (ok. 1000 m2) ro-
s³y chwasty, a w nich le¿a³y zbêdne opako-
wania od eksponatów muzealnych, ró¿nego
rodzaju odpady, zwalisko œmieci w którym
buszowa³y szczury. 

O ten w³aœnie zachwaszczony i zaœmie-
cony dziedziniec wraz z ma³¹ baszt¹ i sk³a-
dzikiem Zarz¹d Okrêgu ZPAP w dniu
10.03.1967 roku zwróci³ siê do w³adz
o przekazanie na potrzeby Zwi¹zku, infor-
muj¹c o tym Wojewódzkiego Konserwatora
Zabytków, Wydzia³ Kultury UW, KW PZPR
i Muzeum Warmii i Mazur.

OdpowiedŸ by³a pozytywna. Uzyskaliœmy
te¿ wszystkie niezbêdne zezwolenia Architek-
ta Miejskiego i Konserwatora Wojewódzkie-
go, który by³ g³ównym inwestorem siedziby.

ad. II. Lata budowy 
1968 - 1970 

Dokumentacja budowlana i rozwi¹za-
nia architektoniczne zosta³y opracowane
przez cz³onków naszego Zwi¹zku: Kol. Bo-

les³awa Wolskiego, który jest jednoczeœnie
architektem, absolwentem Politechniki
Warszawskiej, oraz Kol. Eugeniusza Jan-
kowskiego, architekta wnêtrz. Dla zrealizo-
wania tych zamierzeñ, ca³e œrodowisko ar-
tystów plastyków, chocia¿ wówczas nielicz-
ne (ok. 50 osób) podjê³o uchwa³ê o dobro-
wolnym opodatkowaniu siê na rzecz budo-
wy w wys. 2% od honorariów otrzymywa-
nych poprzez PSP i ZPAP. Z funduszy tych
op³acono m.in. dokumentacjê instalacji
elektrycznej, zakupiono te¿ niektóre przed-
mioty wyposa¿enia wnêtrz. Nale¿y podkre-
œliæ, ¿e opodatkowanie by³o przed³u¿ane
i trwa³o przez kilka lat, a wszystkie zgro-
madzone, doœæ znaczne fundusze zosta³y
wydatkowane na budowê siedziby. 

Poza tym wiele prac wykonali spo³ecznie
sami cz³onkowie ZPAP; np. wykopy, za³o¿enie
drenów na dziedziñcu, malowanie, wykonanie
przez rzeŸbiarzy sto³ów, sto³ków, metaloplast-
ykê oraz pe³ne wykonanie prac porz¹dkowych
na dziedziñcu i po budowie. 

Fina³ by³ bardzo uroczysty i radosny. 
W dniu 22 lipca 1970 roku nast¹pi³o for-

malne zakoñczenie prac budowlanych i prze-
kazanie siedziby, zwanej te¿ Domem Plastyka,
Zarz¹dowi Okrêgu ZPAP w Olsztynie w u¿ytko-
wanie.

Natomiast w dniu 13 paŸdziernika 1970
r. ówczesny I Sekretarz KW PZPR Bia³kowski,
przeci¹³ wstêgê i dokona³ uroczystego
otwarcia siedziby. Na uroczystoœæ przybyli
Wicewojewoda Olsztyñski Walter PóŸny, Se-
kretarz KW Micha³ At³as, Konserwator Woje-
wódzki Lucjan Czubiel, Dyrektor Muzeum
Warmii i Mazur W³adys³aw Ogrodziñski,
przedstawiciele Wydzia³u Kultury UW, oraz
Zarz¹du G³ównego ZPAP Stefan Gierowski
i Janusz Kaczmarski. W³adze Okrêgu ZPAP
ufundowa³y i wrêczy³y W³adzom Miasta me-
dale pami¹tkowe.

Dnia 10.09.1970 r. Wydzia³ Budownictwa
i Architektury Urzêdu Miasta wyda³ Decyzjê
o pozwoleniu na u¿ytkowanie obiektu przez
Zwi¹zek Polskich Artystów Plastyków w Olsz-
tynie.

ad. III. Lata 1970 - 1981

Najwiêkszym problemem sta³o siê ogrze-
wanie siedziby. Nie mo¿na by³o siê pod³¹-
czyæ do ogrzewania muzealnego za wzglê-
dów technicznych (znaczna ró¿nica pozio-
mów zabudowy obiektów). Nie mo¿na by³o
ogrzewaæ tradycyjnie opa³em koksowo-

-wêglowym, bo to zagra¿a³o zadymieniu za-
bytkowych murów. Zainstalowane piece aku-
mulacyjne ze wzglêdu na znaczny pobór
energii powodowa³y spiêcia i iskrzenie kabli
elektrycznych w obiektach Muzeum. Zostali-
œmy postawieni przed faktem, ¿e nale¿y
przeprowadziæ specjalny kabel energetyczny
i to z doœæ znacznej odleg³oœci, od trafosta-
cji znajduj¹cej siê na ulicy Wyzwolenia, o kil-
ka ulic od siedziby ZPAP. 

By³y wiêc znowu zmagania, starania, no-
we opodatkowania – w efekcie kabel po³o-
¿ono, a szafkê energetyczn¹ zainstalowano
przy siedzibie ZPAP. Urz¹dzenie to sta³o siê
w³asnoœci¹ Zak³adów Energetycznych, które
dysponuj¹ nim do dzisiaj, a korzysta z niego
te¿ Muzeum, które zainstalowa³o reflektory
doko³a Zamku, oœwietlaj¹c nimi dziedziniec
zamkowy, obs³uguj¹c za pomoc¹ tego urz¹-
dzenia wszystkie imprezy odbywaj¹ce siê na
górnym dziedziñcu Zamku, w tym np. Festi-
wal Poezji Œpiewanej. Nale¿y zaznaczyæ, ¿e
bez tego przez nas zainstalowanego kabla
by³oby to niemo¿liwe. 

Poniewa¿ ogrzewanie energi¹ elektrycz-
n¹ by³o bardzo kosztowne, czyniliœmy stara-
nia o zezwolenie na ogrzewanie gazowe,
które wydawane by³o wówczas tylko przez
Ministerstwo Górnictwa i Energetyki. Zmaga-
nia o to zezwolenie i nastêpnie starania
o fundusze na zakup pieców i wykonanie in-
stalacji trwa³y 4 lata. Realizacja nast¹pi³a
wreszcie w 1980 roku. 

Poza sprawami zwi¹zanymi z przystoso-
waniem siedziby i galerii ZPAP do warunków
u¿ywalnoœci od 1970 do 1983 r. (do chwili
rozwi¹zania ZPAP) wszystkie kolejne Zarz¹dy
czyni³y starania u w³adz o okreœlenie sposobu
jego u¿ytkowania i o przekazanie w wieczyste
u¿ytkowanie. 

Jednak Muzeum nie mog³o nam przeka-
zaæ tej nieruchomoœci, bo nie by³o w³aœcicie-
lem ani wieczystym u¿ytkownikiem. 

Zdaniem Wydzia³u Kultury UW i Woje-
wódzkiego Konserwatora Zabytków przeka-
zania powinien dokonaæ Wydzia³ Architektu-
ry Urzêdu Miasta, który wyda³ decyzjê o lo-
kalizacji i zezwolenia na budowê. PMRN
uwa¿a³o, ¿e s¹ to obiekty zabytkowe, które
podlegaj¹ Wydzia³owi Kultury UW, który wy-
razi³ zgodê na przekazanie posesji zabytko-
wych dla ZPAP. Kó³ko nam siê zamknê³o, ale
by go otworzyæ zabrak³o nam czasu, bo
og³oszono stan wojenny. 

ad. IV. Okres stanu wojennego
1983 - 1989

W tym okresie Dom Plastyka mia³
dwóch u¿ytkowników: nowopowsta³y
Zwi¹zek Polskich Artystów Malarzy i Grafi-
ków, natomiast galeria zosta³a przekazana
pod zarz¹d Biura Wystaw Artystycznych. Po
reaktywowaniu ZPAP, ZPAMiG dobrowolnie
rozwi¹za³ siê przekazuj¹c siedzibê prawo-
witym w³aœcicielom.

ad. V. Okres 1990 - 1999

Po wyborach nowego Zarz¹du Okrêgu
zaraz przyst¹piono do za³atwiania sprawy
Domu Plastyka w Olsztynie. 

Ju¿ dnia 4.06.1990 r. wystosowane zo-
sta³o pismo do Wydzia³u Kultury UW i Woje-
wódzkiego Konserwatora Zabytków o prze-
kazanie w wieczyste u¿ytkowanie siedziby
ZPAP, na co otrzymaliœmy postanowienie
wyra¿ajce zgodê. Nie przewidywaliœmy jed-
nak ostrego sprzeciwu Dyrekcji Muzeum. 

Jak potwierdzaj¹ akta z okresu przed
stanem wojennym Dyrekcja Muzeum by³a
bie¿¹co informowana o naszych zamierze-
niach i nie protestowa³a, kiedy w³adze ofi-
cjalnie wyda³y zezwolenie i przekaza³y teren
na budowê siedziby ZPAP. Wrêcz przeciwnie,
na otwarciu siedziby w dniu 13 paŸdziernika
1970 r. Dyrektor wyrazi³ swoje uznanie
i aprobatê stwierdzaj¹c, ¿e ten piêkny
obiekt, w tym Galeria, ma wielkie znaczenie
nie tylko dla miasta, ale i dla zwiedzaj¹cych
Muzeum Warmii i Mazur. 

Nale¿y nadmieniæ, ¿e od 1990 r. nast¹-
pi³a zmiana na stanowisku dyrektora Mu-
zeum ale nie przypuszczaliœmy, ¿e wraz ze
zmian¹ osoby zmieni siê tak radykalnie na-
stawienie do ZPAP. Mimo pozytywnych po-
stanowieñ w³adz, stanowisko Dyrekcji by³o
niezmienne. Napotykaliœmy na uporczywy
protest Dyrektora Muzeum. W rezultacie
postanowiono zawiesiæ postêpowanie do
czasu zakoñczenia prac zwi¹zanych z in-
wentaryzacj¹ mienia komunalnego.

Odwo³anie nasze do Kolegium Odwo³aw-
czego przy Sejmiku zakoñczy³o siê te¿ po-
twierdzeniem, ¿e nale¿y zaczekaæ na zakoñ-
czenie inwentaryzacji. W tej sytuacji Zarz¹d
zwróci³ siê do Wojewody Olsztyñskiego jako
przedstawiciela w³asnoœci Skarbu Pañstwa.
W odpowiedzi Wojewoda pismem swym skie-
rowanym do Muzeum i ZPAP, zadecydowa³
o nieodp³atnym przekazaniu przez Muzeum38 39
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dla naszego Zwi¹zku Domu Plastyka w u¿ytko-
wanie na czas nieokreœlony. Uzupe³nieneim
tego dokumentu jest pismo Muzeum wraz
z za³¹czon¹ Umow¹, która zosta³a zawarta
miêdzy ZPAP a Muzeum. 

W oczekiwaniu na zakoñczenie inwenta-
ryzacji dnia 20.03.1996 r. Dyrekcja Muzeum
powiadomi³a nas, ¿e S¹d Rejonowy w dniu
28.12.1995 r. wyda³ postanowienie o prze-
kazaniu w u¿ytkowanie wieczyste do
27.05.2094 r. zespo³u zamkowego dla Mu-
zeum Warmii i Mazur, w tym siedziby ZPAP
(baszty i budynku galerii). 

Nie wiemy, dlaczego nie zostaliœmy po-
wiadomieni o tocz¹cej siê sprawie w odpo-
wiednim terminie, a dopiero kilka miesiêcy
po wydaniu postanowienia. 

ad. VI. Rok 2000 
stan obecny

Sytuacja naszej siedziby wygl¹da nastê-
puj¹co. 

Muzeum otrzyma³o ca³y zespó³ zamko-
wy w wieczyste u¿ytkowanie do 2094 roku.
Natomiast Wojewoda jako przedstawiciel
w³asnoœci skarbu pañstwa, wyda³ polecenie
Dyrekcji Muzeum o przekazanie Galerii, biu-
ra i baszty, wchodz¹cych w sk³ad Domu Pla-
styka w Olsztynie, dla Zwi¹zku Polskich Arty-
stów Plastyków. Wyjaœniamy, ¿e Zarz¹d
Okrêgu ZPAP wybieraj¹c lokalizacjê pod bu-
dowê siedziby przeprowadzi³ konsultacje
z w³adzami Wydzia³u Kultury UW, z Woje-
wódzkim Konserwatorem Zabytków, a póŸ-
niej z Muzeum i wspólnie zadecydowano, ¿e
Dom Plastyka, w tym Galeria ZPAP winna byæ
na tzw. zabytkowym szlaku Starego Miasta –
XIV w. Katedra, Zamek, fosa, amfiteatr, za-
bytkowe mury, park, a przy tym Galeria Sztu-
ki Wspó³czesnej i na dziedziñcu przy siedzi-
bie ZPAP, ekspozycja rzeŸby plenerowej. 

Kiedy po tych ustaleniach czyniliœmy sta-
rania o lokalizacjê i przez 4 lata prowadzi-
liœmy budowê, Dyrekcja Muzeum nie tylko
zaakceptowa³a ten fakt, ale wyra¿a³a te¿
uznanie, ¿e dziêki tym dzia³aniom zniknie
œmietnisko i powstanie oryginalny i bardzo
u¿yteczny obiekt. 

Niepokoj¹ nas pewne fakty zwi¹zane z
t¹ spraw¹, takie jak:

- niepoinformowanie ZO ZPAP o prowa-
dzonej sprawie s¹dowej dotycz¹cej przeka-
zania zespo³u zamkowego Muzeum Warmii
i Mazur w wieczyste posiadanie i o terminie
przys³uguj¹cym na odwo³anie, 

- rozpowszechnianie wieœci, ¿e siedzibê
ZPAP wybudowa³o Muzeum z w³asnych fun-
duszy, co wobec faktów nie jest zgodne z
prawd¹.

Istniej¹ jeszcze inne zagro¿enia, a miano-
wicie brak funduszy na konieczny remont ju¿
30-letniej siedziby. Najpilniejsz¹ potrzeb¹ jest
kapitalny remont dachu w Galerii oraz wymia-
na pieców i instalacji centralnego ogrzewania
na gaz. W³asnych funduszy nie posiadamy, a
zamo¿nych i chêtnych sponsorów w Olsztynie
nie ma. Zarz¹d G³ówny ZPAP, jak wiemy, nie
jest zainteresowany ma³ymi Okrêgami tym
bardziej, ¿e nie mamy uregulowanego prawa
w³asnoœci. 

Olsztyn dn. 30 maja 2000 roku

Dzia³alnoœæ Galerii
ZPAP w okresie 
od lipca 1970 
do chwili obecnej
Ze wzglêdów historycznych i politycz-

nych nale¿y podzieliæ 30 lat istnienia galerii
na nastêpuj¹ce okresy: 

I. 1970 do 1982
II. 1883 do 1989
III. 1990 – chwila obecna

ad. I
W okresie tym w Galerii: 
a. Zorganizowano 62 wystawy prezentu-

jac wszystkie dyscypliny plastyczne. By³y to
wystawy indywidualne i zbiorowe, z udzia-
³em artystów olsztyñskich i z innych okrêgów
oraz z zagranicy. 

b. Zorganizowano 6 konkursów, na
szczególne podkreœlenie zas³uguj¹ 3 kolejne
konkursu pod nazw¹ „ Miko³aj Kopernik i je-
go idea”, zorganizowane w latach 1970 –
72 z okazji obchodów rocznicy kopernikañ-
skiej. W konkursach tych uczestniczyli,
oprócz cz³onków naszego okrêgu tak¿e arty-
œci z województw Polski pó³nocnej – bia³o-
stockiego, gdañskiego, bydgoskiego. 

c. Zorganizowano 21 plenerów. Plenery
te organizowane by³y od 1971 roku pod na-
zw¹: Miêdzynarodowy Plener Malarski „War-
mia Ziemia Kopernika”. Bra³o w nim udzia³
wielu zagranicznych zrtystów. Plenerom to-

warzyszy³y sympozja na tematy zwi¹zane
z obchodami rocznicy kopernikañskiej. 

Wszystkie sympozja, spotkania uczestni-
ków plenerów jak i wystawy poplenerowe
odbywa³y siê w Galerii ZPAP. 

Efektem tych plenerów by³o pozostawie-
nie przez uczestników pokaŸnego zbioru
prac, które pokazywane by³y w Muzeum we
Fromborku, podczas obchodów uroczystoœci
kopernikañskich. W tym czasie zosta³a wyko-
nana przez uczestnika pleneru Kean Marie
Bechet rzeŸba w piaskowcu, która stoi do
dzisiej przed siedzib¹ ZPAP. 

Po pierwszym plenerze powsta³a mo-
numentalna realizacja w Olsztyñskim Pla-
netarium, dzie³o Stefana Knappa z Anglii,
ponadto w oknach jednej z sal olsztyñskie-
go Zamku zosta³y osadzone barwne witra-
¿e wykonane przez Majê Œwie¿awsk¹
Rockpllo z Francji, natomiast artyœci z ZSRR
przekazali miastu zestaw prac malarskich
i graficznych. 

d. W latach 1975 – 80 Zarz¹d Okrêgu
ZPAP by³o organizatorem Konkursu „O Me-
dal Prezydenta” – wystawy pokonkursowe
by³y pokazywane w BWA, ale wiele prac
przygotowawczych prowadzonych by³o
w galerii ZPAP. 

e. 1979 roku z okazji Miêdzynarodo-
wego Roku Dziecka oby³a siê, jako jedna
z pierwszych w kraju, aukcja dzie³ sztuki
na rzecz Domu Dziecka w Olsztynie. W au-
kcji wziê³o udzia³ 21 olsztyñskich plasty-
ków. Za uzyskane findudsze zakupiono
sprzêt, natomiast niesprzedane prace sta-
nowi³y zacz¹tek Galerii Sztuki PDD im. Ja-
nusz Korczaka w Olsztynie. 

f. Poza imprezami artystycznymi w po-
mieszczeniu Galerii odby³o siê szereg spo-
tkañ, sympozjów, imprez okolicznoœcio-
wych z okazji Dnia Kobiet, Dnia Dziecka,
noworoczne Choinki, zabawy Sylwestro-
we, obchody Nocy Œwiêtojañskiej, bale ko-
stiumowe i niektóre imprezy Festiwalu Po-
ezji Œpiewanej.

ad. II
Jest to okres, w którym ZPAP przesta³o

istnieæ, a siedziba i galeria zosta³y decyzj¹
ówczesnych w³adz przekazane we w³adanie
Dyrekcji BWA w Olsztynie, bêd¹cego g³ów-
nym u¿ytkownikiem, natomiast nowopow-
sta³y ZPAMiG by³ tylko najemc¹ biurowych
pomieszczeñ. 

W tym czasie dzia³alnoœæ wystawienni-
cz¹ w Galerii prowadzi³o BWA. 

Po reaktywowaniu ZPAP w 1990 roku,
Prezes ZPAMiG, Andrzej Samulowski, poda³
siebie i ca³y zarz¹d do dymisji i przekaza³ zaj-
mowane pomieszczenie biurowe dla ZPAP,
natomiast Dyrekcja BWA dopiero po inter-
wencjach Zarz¹du Okrêgu ZPAP u w³adz
miasta przekaza³a protokularnie 18.12.1991
roku obiekt Dyrekcji Muzeum. Na polecenie
Wojewody Olsztyñskiego z dnia 10.03.1992
roku siedziba, w tym i galeria, powróci³y we
w³adanie Okrêgu Olsztyñskiego ZPAP. 

ad. III
Od momentu odzyskania Galerii przez

ZPAP do chwili obecnej odby³o siê 76 wy-
staw, 4 wystawy poplenerowe, oraz wiele
imprez okolicznoœciowych — takich jak pro-
mocje, bale sylwestrowe i karnawa³owe, za-
bawy dla dzieci, zabawy walentynkowe, ob-
chody Nocy Œwiêtojañskiej. Galeria s³u¿y tak-
¿e plastykom do spotkañ œrodowiskowych,
tutaj przyjmowani s¹ specjalni goœcie. 

Z powodu niedofinansowania Zwi¹zku
dzia³alnoœæ Galerii prowadzona jest ze
skromnych œrodków Zarz¹du Okrêgu opiera-
j¹c siê przede wszystkim na pracy spo³ecznej
cz³onków zarz¹du, pracowników biura i wy-
stawiaj¹cych artystów. Pomieszczenie wyma-
ga remontu. Potrzebne jest zakupienie no-
wego wyposa¿enia i zatrudnienie sta³ej ob-
s³ugi, aby mo¿na by³o udostêpniæ Galeriê
zwiedzaj¹cym przez wszystkie dni tygodnia. 

Olsztyn dn. 10 lipca 2000 roku.

Raporty sporz¹dzi³a:
Wanda Radziemska

Kierownik Biura 
ZO ZPAP w Olsztynie
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